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خبر نگار-  ســعید اســامی:  
بمناســبت بزرگداشــت  هفته دولت 
و بــه منظور تامین آب شــرب ســالم 
و بهداشــتی، 4 طــرح آبرســانی بــا 
حضور قائم مقام و معاون مشــترکین 
آبفامازندران ومدیرآبفای شهرســتان 
قائمشهر، فرماندار، مدیران و مسئولان 
شهرستانی و محلی در قائمشهر افتتاح و 
عملیات اجرایی آن آغاز شد. به گزارش 
روابط عمومی آب وفاضلاب مازندران، 
قائم مقام شرکت در این مراسم با اشاره 
بــه افتتاح و کلنــگ زنی 50 پروژه آب 
وفاضلاب در هفته دولت گفت: امروز شاهد بخشی از افتتاح و کلنگ زنی این طرحها در شهرستان قائمشهر 
هســتیم. علی اصغر علیپور، با اشــاره به اجرای 45کیلومتر اصلاح و توســعه شبکه آبرسانی در سطح شهر 
و روســتاهای قائمشــهر اظهار داشــت: برای اجرای این طرح 450 میلیارد ریال اعتبار صرف شد و 50هزار 
نفر نیز از مزایای آن برخوردار شدند. وی به بهره برداری از طرح آبرسانی به مجتمع مسکونی ظفر شامل 
اجرای 2400 متر خط انتقال با اعتبار 30 میلیارد ریال و بهره مندی 10هزار نفر اشــاره و تصریح کرد: در 
طرح آبرســانی به منطقه کوچکســرا نیز 800 متر خط انتقال با اعتبار20 میلیارد ریال و برخورداری 1000 
نفر انجام شد. مهندس علیپور قائم مقام شرکت ، از آغاز عملیات اجرایی طرح آبرسانی به قائمشهر شامل 
حفر و تجهیز 3حلقه چاه با آبدهی 130 لیتر بر ثانیه خبر داد و افزود: با اجرای این طرح کمبود آب شرب 
40هزار نفر از مشترکین برطرف می شود. وی اعتبار پیش بینی شده برای اجرای این طرح را 150 میلیارد 
ریال اعلام کرد. مولایی فرماندار قائمشــهر نیز در ســخنانی به پروژه های هفته دولت در این شهرســتان 
اشاره کرد و افزود: پروژه اجرای خط انتقال 800 یکی از پروژه های خوب این شهر است که بعد از اتمام آن، 
اتفاقات خوشایندی در این شهر رخ خواهد داد . وی از توجه مدیرعامل و مدیران و کارکنان آبفامازندران 
به مســئله تامین آب شــرب مردم قدردانی کرد . به گزارش خبرنگار ما از شهرســتان قائمشهر زمانی مدیر 
آبفای قائمشهر نیز طی سخنانی  ازآغاز عملیات اجرایی طرح آبرسانی به قائمشهر شامل حفر چاه و تجهیز 
سه حلقه چاه با آبدهی 130 لیار بر ثانیه خبر داد و گفت با اجرای این طرح کمبود آب شرب 40 هزار نفر از 
مشترکین برطرف می شودوی در پایان از اجرای شبکه جمع آوری فاضلاب به طول 2 کیلو متر با هزینه 

ای بالغ بر 100 میلیارد ریال در خیابان شرافت خبر داد

در یکی دیگر از روزهای خاطره انگیز هفته ای که از عطر نام و یاد شــهیدان رجایی و باهنر لبریز اســت شــهر مذهبی ، 
توریســتی امام زاده عبدالله آمل شــاهد افتتاح دو پروژه و تجلیل و تقدیر از اعضای ششــمین دوره شورای اسلامی شهر 

و شهردار بودیم
 افتتاح پروژه هایی با هزینه ای بالغ بر چهل میلیارد ریال  ��

به گزارش خبرنگار ما در یک روز خاطره انگیز طی آیینی با حضور نماینده مردم آمل در مجلس شورای اسلامی ، فرماندار 
ویژه آمل و معاونانش ، امام جمعه بخش و شهر امام زاده عبدالل.. ، اعضای شورا و شهردار این شهر و جمعی از مردم و 
مسئولان شهر و شهرستان پروژه های زیرسازی و آسفالت بلوار وصال یک و مرحله دوم آسفالت خیابان شهید خاکپور 

با هزینه ای بالغ بر چهار میلیارد و چهار صد میلیون تومان افتتاح و مورد بهره برداری قرار گرفت.
 تاش برای ارتقای رتبه  شهرداری ��

در مراسم شکوهمند افتتاح دو پروژه در شهر مذهبی ، توریستی امام زاده عبدالله آمل دکتر رضا حاجی پور نماینده مردم 
آمل در مجلس شورای اسلامی طی سخنانی ضمن گرامی داشت هفته دولت و ادای احترام به شهیدان رجایی و باهنر 
از همدلی و همافزایی شورای اسلامی شهر و شهردار امام زاده عبدال.. تجلیل کرد و با تاکید بر اینکه این همدلی سبب 
ساز اتفاقات ارزشمندی در این شهر می باشد گفت : خوشبختانه شهر امام زاده عبدالل..  با تدبیر شهردار این شهر  در 
مدار توسعه قرار گرفته است وی با تاکید بر این مطلب که تلاش خواهیم کرد تا رتبه شهرداری این شهر ارتقا یابد گفت : 
پیرامون مطالبی که در پیوند با نابودی جنگل های منطقه اعلام شد اطمینان میدهیم ما نیز این موارد را دنبال میکنیم و 
از مجاری قانونی دست غارتگران منابع طبیعی و بویژه جنگل را کوتاه خواهیم کرد ایشان در پایان در خصوص اختصاص 

پنج میلیارد تومان بودجه برای روکش جاده شهر و آسفالت معابر سخنانی ایراد کرد.
 کارهای جهادی شهرداری ستودنی است ��

 در ادامه این مراســم حجت الاســلام والمســلمین حســین زاده برسمنانی امام جمعه بخش و شهر امام زاده عبدالل.. در 
سخنانی گفت با توجه به مشکلات موجود اما دولت به ارائه خدمت مشغول است ودر استان استاندار وفرماندار هم پای 
کار هستند اما با همه این مسائل شهر وبخش ما زیاد مورد توجه قرار نگرفت که وعده سامامدهی جاده امامزاده عبدال.. 
یکی از آن وعده هاست که محقق نشد. وی از اعضای شورای ششم شهر و شهردار وتلاش پرسنل  شهرداری بخاطر 
آنچه که وی آنها را کارهای جهادی توصیف نمود تجلیل کرد و گفت : خدا را شاکریم که در این دوره شورا و شهرداری 
شاهد کارهای بزرگ و ارزشمندی در شهر امام زاده عبدالل.. هستیم وی کارهای مثبت شورا و شهردار را موجب جلب 
رضایت شــهروندان عنوان کرد و افزود : کارهایی مانند نهضت آســفالت کوچه ها و معابر شــهر از مطالبات همیشــگی 

شهروندان بود که این دوره به خوبی مورد توجه قرار گرفته است .
خدمت رسانی به مردم وظیفه مسئولین می باشد  ��

زارعی فرماندار شهرستان امل طی سخنا نی با تقدیر از عملکردارزنده شهرداری وشورا ی امامزاده عبدال..گفت خدمت 
رسانی به مردم وظیفه ماست 

وی خاطر نشان ساخت موضوع قاچاق چوب در منطقه را توسط بخشداری پیگیروبا این پدیده زشت  برخورد خواهیم 
کرد.نماینده عالی دولت در آمل همچنین قول  نشســت ویژه با مدیریت شــهری ومســئولین را جهت پیگیری مطالبات 
وحل مشکلات به حاضران داد.وی از شهر امامزاده عبدال.. به عنوان مشهد مازندران یاد کرد وگفت برای تبدیل آن به 

شهر سیاحتی زیارتی باید تلاش همگانی صورت پذیرد.
 نگذارید بمیرد جنگل که جهان خواهد مرد ��

 در مراســم افتتاح دو پروژه در شــهر امام زاده عبدالله آمل  مهندس فضلی رییس شــورای اســلامی این شهر با تقدیر از 
میهمانان و حاضران در آیین گزارشی پیرامون اهداف و برنامه های شورا و شهرداری ارائه کرد و آنگاه ضمن تقدیر از 
خدمات شایسته شهردار به بیان برخی از مسائل و مشکلات شهر و شهروندان پرداخت وی در فرازی از سخنانش غارت 
جنگل ها را مورد اشاره قرار داد و گفت : همه ما از تخریب منابع طبیعی احساس خطر میکنیم اما این کافی نیست و باید 
در عمل اقداماتی جهت مقابله با غارتگران جنگل های امام زاده عبدال.. انجام شود ضمن آنکه در پیوند با الشرود هم 

شاهد کم کاریی هایی هستیم که منتج به زباله دانی شدن حاشیه های آن شده است.
 رییس پارلمان شــهری در ادامه از تعطیل شــدن دبیرســتان های شــهرها و هجوم به روستاها ابراز نگرانی  و افزود : اگر 
دست روی دست بگذاریم شاهد تعطیل شدن دبستانهای شهر هم خواهیم بود وی آنگاه از عدم تحولات در راهداری 
و راه و شهرســازی انتقاد کرد و خاطر نشــان نمود : برغم مشــگلات عدیده جاده شــهر امام زاده عبدالل.. و پیگیری های 

مستمر ما هیچ اتفاقی جهت رفع کاستی های این جاده نمی افتد.
 کارنامه ای پر از افتخار ��

 به گزارش خبرنگار ما اوج مراســم یاد شــده گزارش مهندس مهدی حســن نژاد شهردار این شهر پیرامون فعالیت های 
شــهرداری بود بر اســاس گزارش وی در حالی که طی ده ســال در شــهر امام زاده عبدالله فقط ۶3 هزار متر مربع از معابر 
آسفالت شده بود ایشان در 22 ماه فعالیت خود 125 هزار متر مربع از معابر را آسفالت کرد و باز در حالی که تا پیش از حضور 
وی در شهرداری 1۹5 هزار متر مربع از معابر خاکی بودند ایشان تاکید کرد تا پایان امسال هیچ معبری در شهر خاکی 
نخواهد بود شهردار جهادی این شهر آنگاه از افتخاری دیگر سخن گفت و تصریح کرد : با ایجاد پارک و فضای سبز در 
تمامی محلات شهر اعلام میکنم سرانه فضای سبز شهر ازسرانه  شورای عالی شهر سازی بالاتر است مهندس حسن 
نژاد آنگاه نقدی هم از بی عملی اداره راه و شهرسازی کرد و گفت : با تمام کارهای بزرگی که شورا و شهرداری انجام 
داده است اما مردم بابت کمربندی از ما گله دارند حال آنکه احداث آن وظیفه راه و شهرسازی است نه شهرداری اما ما 
دست از پیگیری برنداشتیم و مدام دنبال آن هستیم از مدیریت آن اداره هم قول گرفتیم که متاسفانه به آن عمل نکردند

 و اما بعد... آیین افتتاح دو پروژه بزرگ شــهرداری شــهر امام زاده عبدالله آمل در حالی به اتمام رســید که اوج رضایت و 
خشــنودی از عملکرد شــورای شــهر و شــهردار این شهر را میشد به وضوح در چهره یکایک مردم و مسئولین نظاره کرد 

امید که همواره چنین باشد آنهم نه فقط در این شهر و این استان که جای جای ایران اسلامی
 منبع پایگاه خبری خط سوم اخبار راحله حاجیان

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 4 طرح آبرسانی 
در قائمشهر به منظور تامین آب شرب سالم 

و بهداشتی 

برشی از جنس  خدمت

تجلی همدلی توسعه همه جانبه شهر سیاحتی زیارتی امامزاده عبدا...

اقتصـاد  مافیـایی 
فیلترشکـن  هـا

»تدبیر تازه « پشت پرده قدرتمندتر شدن هر روزه فیلترشکن ها را بررسی می کند

لزوم تغییرات اساسی در ساختارهای نظام مالیاتی
محمود جامساز در گفت وگو با »تدبیر تازه «  مطرح  کرد

  همزمان با فیلترشدن بسیاری از اپلیکیشن ها 
در ایران بازار خرید و فروش وی پی ان ها بیش 
از گذشته در کشور رونق گرفت تا حدی که به 
گفتــه برخی از مســئولان دولتی حتی گردش 
مالی این بازار بیشتر از اپراتورهای تلفن همراه 
در کشور اعلام شده است، از سوی دیگر به جز 
پرداخت هزینه های گزاف خرید فیلترشــکن 
هــا، کاربــران با کاهش امنیت دســتگاه های 
خود در معرض هک شــدن و در و دسترسی به 
اطلاعات شخصی و سرقت از اموال دیجیتالی 

خود قرار می گیرند، این در حالی اســت که به 
گفته کارشناســان معلوم نیست خرید و فروش 
در بازار ایران با چه پشــتوانه ای با وجود تاکید 
و اصرار مســئولان بر فیلترشــدن مستمر این 
اپلیکیشن ها صورت می گیرد و گویا هیچ مانعی 
نیــز برای آنهــا وجود ندارد. بنا بر گزارش های 
منتشره امروز فیلترکردن شبکه های اجتماعی تا 
جایی گسترش یافته که حدود نیمی از 20 سایت 
پربازدید و 20 اپلیکیشــن پردانلود در جهان، در 

ایران فیلتر هستند...
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رئیــس پلیــس ســابق راهنمایی و رانندگــی گفت: ادغام 
دو وزارتخانه راه و مســکن گرایش ها را به ســمت و ســوی 
مســکن و زمیــن شــهری با قیمت و ارزش هــای متنوع و 
جاذبه های فراوان ســوق داده، متاســفانه توجــه به راه ها 
اولویــت دهــم ایــن وزارتخانه هــا هم نیســت و به دلیل 
کمبــود شــدید و ضعف در نگهــداری راه انتظار ایمنی امر 
 محالی است.ســرهنگ ســید هادی هاشمی در گفت و و با 
»تدبیر تازه « ضمن اشاره به مولفه های حمل و نقل از جمله 
عوامل جاده ای، راه، وســیله نقلیه و عامل انسانی که عوامل 

اصلی هستند، گفت: متاسفانه کشور ما بالاترین آمار...

بی توجهی به راه ها عامل اصلی 
تصادفات جاده ای

گزارش
سرهنگ هاشمی در گفت وگو با

» تدبیر تازه« مطرح کرد

 بـوی   مـاه گـرانی!

پر کردن یک کوله پشتی   برای سال تحصیلی جدید 
چقدر آب می خورد؟

تقدیر شُوم دریاچه سابق ارومیه!

سرنوشت میلیون ها نفر از  مردم منطقه
  به مخاطره افتاد

سوژه تکرای و دردآور 
اقتصاد   ایران؛

رسوب  بی سابقه کالا در گمرک

گزارش
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گزارشگزارش

» تدبیر تازه«   از میزان سرمایه گذاری در صنعت نفت گزارش می دهد

مخاطرات توازن میان عرضه و تقاضا در صنعت نفت
»تدبیر تازه«    از تاثیر برخی تحولات منطقه ای و بین المللی بر اقتصاد ایران گزارش می دهد

 3 سناریوی شوکه کننده  پیش روی اقتصاد ایران

حلقه  های مفقوده  برنامه 
 توسعه هفتم
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» تدبیر تازه«در گفت و گو با یک کارشناس 
دشواری های واردات و صادرات برنامه 

توسعه هفتم را بررسی می کند

گروه بازار مالی: کمبود منابع ارزی در سال های اخیر و چالش های 
موجود نزد بانک مرکزی باعث شده تا دولت بیش از حد معمول 
به تهاتر جهت واردات اقلام و کالاهای مورد نظر خود روی آورد. 
 FATF تحریم و نپذیرفتن بسیاری از تعهدات بین المللی مانند
انجام مبادلات تجاری برای ایران را دشــوار ســاخته است و از 
این رو بالاجبار ناچار به واردات کالاها با شرایط نابرابر به کشور 
می شود که قطعاً بر خلاف منافع اقتصادی و عادلانه است که البته 
در شرایط حال حاضر اجتناب ناپذیر است. اما تحقق برنامه های 
از پیش تعیین شــده در واردات و صادرات و دســتیابی به اهداف 
از پیش تعیین شــده در این میان یکی از شــاخص های اصلی 
توسعه تلقی می شود که در صورت بی توجهی به آن کشور با ...

گپ
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بخشــی از توافق غیررســمی میان ایران و آمریکا به همکاری ها بین 
ایــران و آژانــس بین المللی انرژی اتمی برمی گــردد. یعنی در ازای 
چنین همکاری های محدود، موردی و موضعی ایالات متحده آمریکا 
پذیرفته است که در ازای همکاری ایران با آژانس از صدور قطعنامه ها 
در شورای حکام خودداری کرده و دوم پاداش چنین اقداماتی از سوی 
ایران را در حوزه آزادسازی اموال بلوکه شده و همچنین تسهیل بیشتر 
صادرات نفتی نشان بدهد. بخش مهمی از پروسه محدودسازی تنش 

به این مقوله برمی گردد.
در حال حاضر موضوعی که وجود دارد این اســت که دولت بایدن یا 
مشاوران امنیت ملی او تصور می کنند، ممکن است در حرکت دولت 
به سمت احیای توافق هسته ای، با توجه به اینکه دولت آمریکا وارد 
فصل انتخاباتی می شود هزینه های زیادی را به وجود بیاورند. به ویژه 
آنکه به نظر می رســد نشــانه هایی مبنی بر پیگیری پروسه استیضاح 
آقای بایدن از ســوی جمهوری خواهان نیز وجود دارد. بنابراین شاید 
آمریکایی ها با اعلام یکسری توافقات غیررسمی یا علنی کردن آن به 
نوعی فضای سیاسی در درون ایالات متحده آمریکا را مورد سنجش 
قرار می دهند که ببینند در قبال تبادل زندانیان یا تعامل با ایران حزب 
دموکــرات مقابــل چهره های مخالف در درون حزب خود مثل آقای 
منندز، رئیس کمیته روابط خارجی سنا، چه واکنش ها و فیدبک هایی 
از آن طــرف می گیرنــد. اما نظر دیگــری در این میان وجود دارد که 
اگر آمریکایی ها بخواهند توافق غیررسمی را تا حداقل نوامبر 2024 
یعنی زمان برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا ادامه دهند، 
ممکن اســت ما شــاهد فرآیندهای برگشت پذیر در روابط بین تهران 
و واشنگتن باشیم. یعنی ممکن است به دلیل ویژگی ها یا مختصات 
وضعیت منطقه و همچنین برنامه هســته ای ایران دوباره تنش ها در 
نبود یک توافق رســمی و گســترده تر برگردد. بنابراین به نظر می آید 
که اتحادیه اروپا و برخی از کشــورهای اروپایی به طور مثال شــاید 
فرانسوی ها طرح توافق را در نظر داشته باشند و آن را دنبال کنند. اما 
نکته مهم این است که هرچقدر که ما به سمت جلو حرکت می کنیم، 
زمــان بــه زیان احیای برجام حرکت می کند. به ویژه وقتی ما به زمان 
انتقال و دوره انتقالی برجام یعنی 18 اکتبر نزدیک می شویم؛ چون یک 
فصل جدید یا چهارمین زمان کلیدی برنامه جامع اقدام مشترک آغاز 
می شود و بر پایه این زمان بندی، طرفین تعهداتی را پذیرفتند که باید 
براساس آن زمان بندی در 18 اکتبر انجام دهند، اگر این توافقات عملیاتی 
نشود، اتفاقی که پیش خواهد آمد این است، حتی اگر مذاکرات هسته ای 
برای توافق آغاز شود، ایران مطالبات افزون تری از طرف مقابل خواهد 
داشت. یعنی مذاکرات بعد از 18 اکتبر صرفاً بر سر لغو یا رفع تحریم های 
قبل از 18 اکتبر نیســت. لغو یا تعلیق تحریم هایی که برپایه قطعنامه 
2231 و برجام قرار بود در 18 اکتبر انجام شــود به لیســت تحریم های 
قبلی اضافه خواهد شد و همین مسأله می تواند منجر به پیچیده تر شدن 
مذاکرات و همچنین آینده و چشــم انداز برجام شــود. ضمن اینکه روز 
انتقالی منوط به دومین گزارش مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، 
تحت عنوان گزارش نتیجه گیری گســترده تر اســت که اولین گزارش 
را مدیــرکل وقــت آژانس بین المللی انرژی اتمی قبل از اجرای برجام 
در 201۶ صــادر کــرد و دومیــن آن را باید قبل از 18 اکتبر یعنی توافق 
نتیجه گیری جامع تر منتشــر کند که در این توافق باید اذعان شــود که 
ایران به همه تعهدات پادمانی و فراپادمانی اش براســاس برنامه جامع 
اقدام مشــترک پایبند است. به هرحال از طرف مقابل تحریم ها پابرجا 
باقی مانده است و این یکی از چالش های بزرگ برای بحث چشم انداز 

مذاکرات هسته ای خواهد بود.

ویترین چینی کافی نیست

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام معتقد است نمی توان نه در ارزیابی 
عملکرد دولت سیزدهم و نه هیچ دولت دیگری تنها به دو طیف »سیاه و 
سفید« محدود شد و تأکید می کند اقدامات هیئت وزیران سیدابراهیم رئیسی 
در طول دو سال گذشته در بخش های مختلف هم به نتایجی منجرشده که 
دولت های قبلی از دستیابی به آن ها محروم بودند و هم با مسائل و مشکلاتی 
روبه روست که می تواند آثار اجتماعی - اقتصادی نامطلوبی برجای بگذارد و 
پیشنهاد می کند دولت برای رفع این موانع برنامه ریزی دقیق تر و عملی تری 
داشته باشد. سیاه و سفید و صفر و صد دیدن کارهای دولت ها ناجوانمردانه و 
نمک نشناسی است. همین نگاه ها هم گاهی افکار عمومی را خراب می کند. 
در پایان یک دولت آنقدر بر ســر او می کوبند که اگر برود، اوضاع گلســتان 
می شــود و طبیعی اســت که این وعده ها بی ربط است.محمدرضا باهنر در 
گفت وگو با ایسنا تاکید کرد: ارتباط با مردم حتماً سرمایه اجتماعی را اضافه 
می کند، یعنی احساس شود که رئیس جمهوری و وزیر بین مردم هستند، 
البته نه اینکه تمام وقت خود را بین مردم بگذرانند اما سفرهای استانی یک 
ویترین است و اگر کالاهای لوکسی در آن می چینی باید پشت این ویترین 
کارگاه های قدرتمندی باشد که بتواند این کالای لوکس را در معرض فروش 
بگذارد وگرنه صرف ویترین چینی کمکی نمی کند و اگر کارگاهی هم خوب 
کار کند اما ویترین نداشته باشد ایراد دارد.وی ادامه داد: دولت آقای روحانی 
کارها و خدمات زیادی داشت اما یکی از مشکلات اساسی اش این بود که 
بین مردم نبود. می گفت خودم صبح جمعه فهمیدم که بنزین گران شده و 
می خندید که این به مردم احساس توهین می داد. اگر قرار باشد کسی فکر 
کند که بین مردم بودن کافی است هم درست نیست. اگر آقای معاون اول 
صبح به میدان میوه و تره بار برود تا ببیند قیمت مرغ چقدر است، خوب است 
اما کار دولت فقط این نیست باید اقدامی کند که هر روز در ویترین دولت 
کار جدی وجود داشته باشد. به نظرم آقای رئیسی از این جهات هم تلاش 
می کند ویترین خوبی داشته باشد هم کارگاه پشت آن ویترین را فعال کند.

گذر زمان به زیان برجام

 ترامپ در میان 
حامیان حزب 
جمهوری خواه 
نیز از موقعیت 
خوبی برخوردار 
است و آخرین 
نظرسنجی ها 
حاکی از این 
هستند که 
ترامپ 35 
درصد بیشتر 
از نزدیکترین 
رقیب خود 
یعنی "ران 
دی سانتیس" 
فرماندار ایالت 
فلوریدا نزد 
رأی دهندگان 
و حامیان حزب 
جمهوریخواه 
از محبوبیت 
برخوردار است
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 نزدیکی جناح جلیلی به جبهه پایداری و رقابت آن ها 
با قالیباف، می تواند زمینه های مشترک بسیاری برای 
همراهی و ائتلاف این دو جریان به وجود بیاورد اما به 
واقع جلیلی و پایداری در صورت ائتلاف چه توانی برای 
حضور در سیاســت ورزی دارند و این ائتلاف تا کجا 
ادامه خواهد یافت؟ آیا جریان جلیلی با توجه به تفکرات 
جبهه پایداری پس از انتخابات کنار زده خواهد شد یا 
این دو با توجه به اشتراکات ایدئولوژیکی که دارند در 
یک مسیر سیاسی نسبتاً مشخص ادامه خواهند داد؟

خیلی از گروه ها امروز زیر چتر یک سری ائتلاف های 
مصنوعی پنهان شده اند و تلاش دارند که آرا مردم را 

به سمت خود بکشند و خود را دارای وزن اجتماعی و 
سیاســی معرفی کنند. من در یادداشتی نیز گفتم که 
چقدر خوب اســت اگر این ها قدرتمند هســتند تا 11 
اسفند هیچ ائتلافی نکنند و هر گروهی لیست خود را 
بدهد. ره پویان، پایداری، شریان، تیم قالیباف و ... هر 
کدام لیســت خود را بدهند و در انتخابات متناســب با 
وزنی که مردم به آن ها می دهند خود را بسنجند و بعد 
از انتخابات ائتلاف کنند. اگر نســبت به وزنی که در 
میان مردم دارند تن به ائتلاف بعد از انتخابات بدهند 

در این صورت انتخابات واقعی است.
ازطرفی معتقدم رابطه تیم جلیلی و جبهه پایداری یک 

ائتلاف نانوشــته اســت و به طور طبیعی وجود دارد. از 
نظر مبانی فکری و سیاســی جلیلی و پایداری یکی 
هستند و تفاوتی میان رفتار آن ها دیده نمی شود. جلیلی 
دولتی در ســایه درست کرده و کشور را اداره می کند، 
آقای پایداری در گود اجرایی کشــور و مجلس است. 
چسبندگی پایداری و جلیلی خوب و قوی است لذا به 
نظــر من نباید تفــاوت معناداری میان این دو جریان 
پیدا کرد.به نظر من پایداری و جلیلی فقط یک تفاوت 
دارند رئیس پایداری مولتی میلیاردر است اما جلیلی به 
ظاهر زاهد است البته ما در مورد محصولی سوالاتی 

داریم که بعداً مطرح می کنیم.

 3 سناریوی 
شوکه کننده  
پیش روی 
اقتصاد ایران

»تدبیر تازه«     از تاثیر برخی 
 تحولات منطقه ای و بین المللی
 بر اقتصاد ایران گزارش می دهد

گروه ایران و جهان: پس از حصول توافق تنش زدایی 
میان ایران و عربســتان، شــاهد تسهیل روندهای 
تنش زدایانــه در قالــب روابط ایــران با طیف های 
متنوعی از دیگر کشورهای عربی منطقه نیز بودیم. 
در عین حال، عضویت ایران در ســازمان بریکس 
و کاســته شــدن از سطح فشارهای تحریمی دولت 
بایدن علیه ایران همزمان با نزدیک شــدن به زمان 
برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری 2024 آمریکا 
)به دلیل سیاست دولت بایدن مبنی بر دوری کردن 
از تنــش تا زمان برگزاری انتخابات آمریکا(، همه و 
همه فضا و شرایط مساعدی را برای کشورمان چه 
در حوزه دیپلماسی بین المللی و چه مخصوصاً توسعه 
مناسبات اقتصادی خارجی و استفاده از ظرفیت ها و 

امکانات تازه در این حوزه فراهم کرده اند. 
بــه گــزارش »تدبیر تازه «،مســاله ای که به طور 
خــاص نمودهای عینی خــود را در قالب معادلات 
اقتصادی کشــورمان نیز به نمایش گذاشــته و در 
ماه های گذشــته شاهد حاکم شدن حدی از ثبات و 
بهبود در شاخص های اقتصادی ایران بوده ایم. با این 
همه، اینطور به نظر می رسد که وقوع برخی تغییر و 
تحولات در محیط منطقه ای و بین المللی می تواند 
حامل شوک های تازه ای به اقتصاد کشورمان باشد 
کــه آماده شــدن جهت مواجهــه احتمالی با آن ها، 
بایســتی یکی از اولویت های مهم ســازوکارهای 
حکمرانی در ایران باشد. در این رابطه به طور خاص 
می توان به وقوع 3 سناریوی شوکه کننده احتمالی 

برای اقتصاد ایران اشاره کنیم.
1: معمای انتخابات ریاست جمهوری 2024 آمریکا
تردیدی نیست که انتخابات ریاست جمهوری سال 
2024 آمریــکا یکی از مهمترین و حســاس ترین 

انتخابات های کل تاریخ سیاســی این کشور است. 
در یک ســوی این انتخابــات، "جو بایدن" رئیس 
جمهور مستقر آمریکا حضور دارد و در سوی دیگر، 
بــه احتمال فراوان بار دیگر شــاهد حضور "دونالد 
ترامــپِ" جنجالی خواهیم بود. فردی که در روزها 
و ماه های گذشــته با ســیل قابل توجهی از اتهامات 
و پرونده های قضایی رو به رو بوده و از این طریق، 
ســر و صــدای زیادی را در آمریــکا و حتی جهان 
برانگیخته اســت. با این همه، واقعیت این است که 
حــزب جمهوری خواه بــه صورت یک صدا در پسِ 
ترامپ بسیج شده اند و حمایت های گسترده ای را از او 
انجام می دهند. البته که ترامپ در میان حامیان حزب 
جمهوری خواه نیز از موقعیت خوبی برخوردار است و 
آخرین نظرسنجی ها حاکی از این هستند که ترامپ 
35 درصد بیشــتر از نزدیکتریــن رقیب خود یعنی 
"ران دی سانتیس" فرماندار ایالت فلوریدا نزد رأی 
دهندگان و حامیان حزب جمهوریخواه از محبوبیت 
برخوردار است. در این چهارچوب، اگر محبوبیت قابل 
ملاحظــه ترامپ در حزب جمهوری خواه و در عین 
حال، ضعف های فزاینده کارنامه بایدن و دولت وی 
در قدرت را در نظر داشته باشیم، باید اذعان کنیم که 
شانس ترامپ جهت انتخاب مجدد به عنوان رئیس 
جمهور آمریکا، چندان هم کم نیست. سناریویی که 
در صورت تحقق ســبب خواهد شــد بار دیگر مبدع 
و ایجــاد کننده کارزار فشــار حداکثری علیه ایران، 
قــدرت را در آمریکا به دســت بگیرد و مطمئناً این 
مســاله جدای از اینکه سیلی از فشارهای اقتصادی 
را علیه کشــورمان روانه خواهد کرد، در عین حال، 
فضای منطقه ای و بین المللی را نیز به سمتی سوق 
خواهــد داد که به احتمال زیادی حامل چالش های 

قابل توجهی برای کشورمان خواهد بود. مساله ای 
که جدای از ایجاد چالش های جدی سیاسی و امنیتی 
برای ایران، می تواند به طور خاص، شوک های قابل 

ملاحظه ای را نیز به اقتصاد ایران وارد کند.
2- بازگشت بحران به روابط ایران و عربستان  ��

سعودی
ایران و عربســتان ســعودی به عنوان در قدرت مهم 
منطقه ای، دوران پر فراز و نشــیبی را در قالب روابط 
دوجانبه خود تجربه کرده اند. در این راستا، اگر چه دو 
کشــور در ماه های اخیر بر پایه معادله تنش زدایی از 
روابط خود حرکت کرده اند و این مساله نمودهای عینی 
خود را در سطح منطقه غرب آسیا نیز به نمایش گذاشته، 
با این حال، باید توجه داشــته باشــیم که امکان دارد 
سعودی ها در صورت قدرت گیری جمهوری خواهان 
و شخص ترامپ در نتیجه انتخابات ریاست جمهوری 
2024 آمریــکا و یــا تجربه برخی اصطکاکات تازه با 
محور مقاومت در سطح منطقه، بار دیگر تغییر جهت 
دهنــد و رویه هــای تقابلی با ایران را در پیش گیرند. 
حداقل مدل کنشگری سیاست خارجی عربستان در 
سال های قدرت گیری محمد بن سلمان در عربستان، 
این گزاره را تأیید می کند که عربســتانِ جدید، تا حد 
زیادی در سیاســت خارجی اهل رفتارهای سینوسی 
است. از این رو، در صورتی که بار دیگر فضای تنش 
در روابط تهران-ریاض حاکم شــود، تردیدی نیست 
که این بحران ابعاد منطقه ای قابل ملاحظه ای را به 
خود خواهد گرفت و همین مســاله می تواند بار دیگر 
موجد آسیب ها و فشارهای تازه بر اقتصاد ایران شود. 
البته که این متغیر همانطور که پیشــتر نیز گفته شد، 
اثرگــذاری عینی خود را در هم افزایی با فشــارهای 

مؤثر فرامنطقه ای علیه کشورمان نشان خواهد داد.

3- تحرکات غیرقابل پیش بینی چین و روسیه ��
فضای سیاســت بین الملل در ســال های گذشته، 
تداعی کننده وضعیتی سیال و پُرنوسان بوده است. 
در این چهارچوب مثلًا شاهد بوده ایم که فرصت ها 
و رویدادهایی در برهه زمانی خاصی روی داده اند که 
مثلًا در ۶ ماه بعد، دیگر از اعتبار برخوردار نبوده اند و 
حتی صحبت از آن ها نیز غیرممکن بوده اســت. در 
این چهارچوب، هیچ بعید نیســت که روند تحولات 
منطقه ای و بین المللی به سمتی پیش رود که مثلًا 
شــاهد برخی اصطکاکات در روابط ایران با چین و 
روسیه باشیم. در روزها و ماه های گذشته در چندین 
مورد نظیر موضع گیری مشترک پکن و مسکو مبنی 
بــر ضرورت گفتگوی تهران با امارات متحده عربی 
جهت تعیین تکلیف وضعیت جزایر ســه گانه خلیج 
فارس )تنب بزرگ، تنب کوچک و ابوموسی(، شاهد 
آن بوده ایم که روسیه و چین در راستای منافع ملی 
خــود حتی از تنش زایی علیه کشــورمان نیز ابایی 
ندارنــد. حال اگر روند تحولات به نحوی پیش رود 
که آن ها انگیزه های جدی تری از کنشــگری را در 
حوزه های مختلف با محوریت منافع ملی خود و در 
نقطه مقابل منافع کشورمان داشته باشند، هیچ بعید 
نیست که شاهد بحران در روابط تهران با قدرت های 
نوظهور شرقی باشیم. مساله ای که در فضای تداوم 
فشــارهای غرب علیه ایــران و وضعیت مبهم و نه 
چندان مطمئن تداومِ روندهای تنش زدایانه در روابط 
ایران با جهان عرب، می تواند فشــارهای سیاسی و 
به ویژه فشــارهای اقتصادی قابل توجهی را علیه 
کشورمان روانه کند و موجب ایجاد بحران های تازه 
در اقتصاد ایران شــود. سناریوهایی که برای تمامی 

آن ها از همین حالا باید آماده بود.

گفتوگو

یک کارشناس محیط زیست گفت: قطعاً 
با کاهش سطح آب دریاچه خزر گونه های 
ارزشــمند جانوری از بین خواهند رفت و 
امنیت غذایی مناطق حاشــیه دریای خزر 
از جمله تجــارت خاویار و صید ماهی ها 
و همچنین ســایر مباحــث اقتصادی در 

معرض خطر قرار خواهد گرفت.
دکتر دلاور نجفی کارشناس محیط زیست 
طبیعی ضمن اشاره به کاهش سطح آب 
دریای خزر و همچنین کاهش وسعت این 
پهنه آبی؛ در گفت وگو با »نقش اقتصاد« 
اذعان داشت: طی سال های اخیر تغییرات 
آب و هوا، افزایش دمای هوا و اثرگذاری 
آن بــر میزان تبخیــر و هدر رفت آب، در 
روند تغییرات ســالانه و نوسانات سطح 
آب دریاچه خزرتاثیر بســزایی داشته که 
به دغدغه بزرگی در سراسر جهان مبدل 
شــده است. بی تردید روند کاهشی اخیر 
بــه عواملی همچون آب و هوا و تغییرات 

اقلیمی حاکم بر منطقه مرتبط است. 
وی بــا بیان آمــار و ارقــام و اطلاعات 
موجود در این زمینه تاکید کرد: بر اساس 
بررسی ها و اطلاعات موجود میزان تبخیر 

آب دریــای خزر بیــش از میزان بارش و 
آب هایی اســت که از رودخانه ها وارد آن 
می شــود. با توجه به آمارها  ۷5 الی 80 
درصــد کاهــش ورودی آب از رود ولگا، 
بیشــترین تأثیر را در کم شدن حجم آب 

این دریاچه داشته است.
این کارشــناس محیط زیســت در ادامه 
تصریــح کرد: روســیه 14 ســد بر روی 
رودخانــه ولگا احداث کرده اســت اما با 
این وجــود نمی توان کاهش ورودی آب 
از رودخانــه ولــگا را به سدســازی های 
روسیه مرتبط دانست، چرا که در سنوات 
پیشین نیز این سدها وجود داشته و به نظر 

می رسد که دبی ولگا تغییر کرده است.
نجفی با بیان اینکه وســعت دریاچه خزر 
در حدود ۶00 هزار کیلومتر مربع اســت و 
سواحل کشور ما در قسمت جنوبی و عمیق 
دریاچه خزر واقع شــده اســت، ادامه داد: 
کاهش ســطح آب تأثیر زیادی بر حوضه 
جنوبی  این دریاچه ندارد اما باید به لحاظ 
محیط زیســتی دریاچه خزر را کلًا یک 

اکوسیستم در نظر بگیریم.
وی همچنیــن با اشــاره به اکو سیســتم 

یکپارچه دریــای خزر، تاکید کرد: دریاچه 
خزر یک اکوسیســتم یکپارچه ای است که 
شــمال و جنوب آن با هم تفاوتی ندارد و 
تاثیرات کل حوضه دریای خزر کشــور ما 
را نیز تحت تأثیر قرار خواهد داد. بر اساس 
آمارها از ســال 13۷5 تا ســال 1402 در 
حدود 2 متر کاهش در تراز آب دریای خزر 
داشــتیم که بیشترین کاهش سطح آب در 
ســال 1401 رخ داده و این کاهش به 25 
سانتی متر رسیده است.دکتر نجفی با بیان 
اینکه کاهش سطح آب دریاچه خزر در سه 
زمینه کشورهای حاشیه را تحت تأثیر قرار 
می دهــد، افزود: یکی از این عوامل محیط 
زیست است که براساس پیش بینی ها اگر 
تا پایان قرن میلادی جاری حدود 10 متر 
کاهش سطح آب را شاهد باشیم، تقریباً 30 
درصد از پهنه آب دریای خزر کاهش می یابد 
که نتیجه آن به هم ریختگی اکوسیســتم 
دریای خزر به لحاظ محیط زیســتی است.

وی ادامه داد: متاسفانه با کاهش سطح آب 
دریاچه خزر و وسعت آن، گونه های ارزشمند 
جانوری از بین خواهند رفت و یکی دیگر از 
مشــکلات کاهش سطح آب دریای خزر، 

تأثیر بر امنیت غذایی مناطق حاشیه از جمله 
تجارت خاویار و صید ماهی ها و همچنین 
سایر مباحث اقتصادی است، از سویی دیگر 
مناطق گردشگری حاشیه دریاچه از جمله 
تالاب های ساحلی بسیار مهم که در زمره 
مناطق گردشگری است کاملًا خشک شده 
و خدمات زیست محیطی آن ها به طور کلی 
از بین خواهد رفت که کشــورهای حاشیه 
را دچار زیان و خســارت های جدی خواهد 
کرد.این کارشــناس محیط زیست طبیعی 
در پاسخ به این سؤال که آیا سدسازی های 
کشور روســیه بر روی رودخانه ولگا یکی 
از دلایل کاهش حجم دریای خزر اســت 
یا خیر؟ گفت: بنده به دنبال تبرئه روســیه 
نیستم اما تراز آب دریای خزر 2۶ تا 2۹ متر 
زیر ســطح آب های آزاد اســت و زمانی که 
در بالاترین ســطح قابل قبول قرار داشت، 
ســدهای روســیه بر روی رودخانه ولگا 
وجود داشــت که این مسئله نشان دهنده 

کم تاثیری این سدهاست.
وی با بیان اینکه بحث دریاچه خزر صرفاً 
کاهش حجم آب آن نیســت، اضافه کرد: 
مسئله آلودگی نفتی آب دریا، ورود فاضلاب 

و پساب ها و زهاب های کشاورزی به این 
دریاچه از 5 کشور حاشیه دریای خزر نیز 
مطرح است که بیشترین آلودگی نفتی از 
حوزه آذربایجان و باکو است که برداشت 
نفت بیشــتری را از میادین نفتی دریای 
خزر دارند در واقع کشور آذربایجان متهم 

اصلی است.
دکتــر نجفی در پایان خاطر نشــان کرد: 
کشــورهای مشترک المنافع حاشیه این 
دریاچه باید از طریق کنوانسیون حفاظت 
از محیط زیست دریای خزر این مشکل را 
پیگیری کنند و سازمان حفاظت از محیط 
زیســت به عنوان اولین قدم از طریق این 
کنوانسیون درخواست جلسه اضطراری 
بدهــد تا با تشــکیل کارگروهی عوامل 
کاهش حجم آب دریای خزر مورد بررسی 
قرار گیرد، بدیهی است که کاهش حجم 
آب دریای خزر بر خلیج گرگان و آشوراده 
نقــش مهمــی دارد اما به دلیل اینکه این 
دریاچه یک اکوسیســتم محیط زیستی 
است باید هرچه سریع تر همه کشورهای 
ذینفــع پای کار بیاینــد و به این موضوع 

رسیدگی کنند.

پهنه آبی خزر  رو به زوال است

هادی خسروشاهین
تحلیل گر مسائل 

بین الملل

رئیس جبهه پایداری 
مولتی میلیاردر

منصور حقیقت پور
 فعال سیاسی 

اصولگرا

یادداشت

رویدادهفته

یادداشت

سامان سفالگر
روزنامه نگار

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

دکتر نجفی در گفت و گو با »تدبیر تازه « تأثیر سدسازی های کشور روسیه بر کاهش حجم آب دریای خزر را تشریح کرد:
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سال هفتم
شماره 327

می توان یک 
کوله پشتی 
حاوی چهار 

دفتر مشق، 
یک دفتر 

نقاشی، دو 
مداد مشکی 

و قرمز، 
مدادرنگی 12 

تایی، یک مداد 
نوکی، پاک کن، 

خودکار، 
غلط گیر و 

جامدادی را 
حداقل با 270 
هزار تومان و 

حداکثر حدود 
بیش از 12 

میلیون تومان 
پر کرد

قطعاً با حضور نمایندگان کارگر و حضور کارگران در مجلس می توانیم بهتر 
حقوق این بخش مهم از جامعه را پیگیری کنیم. ما زمانی که از شــرکت 
به عنوان نامزد در انتخابات مجلس سخن می گوییم، از ورود به قوه مقننه 
این نظام ســخن می گوییم؛ یعنی بهترین جایی که می توان از حقوق از 

دست رفته کارگران دفاع کرد.
اگر نمایندگان کارگری می توانستند در مجلس شورای اسلامی حضور پیدا 
کنند و کرســی بدســت بیاورند، پتانسیل بسیار خوبی را به دست می آوردند 
تا بتوانند قوانین را آن طور که به نفع جامعه بازنشستگی و کارگری است 
تصویب کنند؛ اما به هرحال واقعیت تلخ این است که نمایندگان تخصصی 
و اصطلاحاً »صنفی ها« هنوز جایی در مجلس شــورای اســلامی ندارند. 
متاسفانه اکثریت قاطع کرسی ها در همه استان ها متعلق به شخصیت های 
سیاســی اســت. اگر یک ائتلاف با حمایت گسترده از نمایندگان مستقیم 
کارگری در ســال های قبل و امســال انجام می شد و یک فراکسیون قوی 
کارگری وارد مجلس می شدند، بسیاری از مطالبات اساسی جامعه کارگری 

به خوبی قابل پیگیری بود.
اکنون اولویت اساســی کارگران ایران »امنیت شــغلی« است. اگر امنیت 
شــغلی و عدم وجود خطر اخراج آســان باشــد، هم بحث دستمزد قابلیت 
اصلاح دارد و هم »تشکل یابی و بیان مطالبات« در کارگران بهتر صورت 
می گیرد. اکنون امنیت شغلی مسئله ای است که دقیقاً در مجلس درحال 
پیگیری است و ما نیازمند زور بیشتر نمایندگان همسو در جهت هژمونیک 
کردن و بر کرسی نشاندن این بحث هستیم. بسیاری از مطالبات کارگران 
زیرشاخه ای از بحث امنیت شغلی است که اگر این یک مورد حل شود و 
مســئله شــوم قراردادهای موقت و سفید امضا حل شود، بسیاری مسائل 

دیگر نیز حل خواهد شد.
اینکه می گویند کارگران توان شــناخت و ورود به ســایر حوزه های غیر 
کارگری و غیراقتصادی مطرح در مجلس را ندارد، این دیدگاه کاملًا غلط 
اســت و صاحبان آن به کلی اشــتباه می کنند. اگر کسی جامعه کارگری را 
بشناســد، می فهمد که هرکس کار می کند و تحت پوشــش بیمه سازمان 
تأمین اجتماعی است، ذیل جامعه کارگری حساب می شود. هرچند بسیاری 
اقشار و گروه های غیرتحت پوشش نیز ممکن است جزء این جامعه باشند. 
در میان جامعه کارگری ما بسیاری از افراد، پزشک، مهندس، متخصص، 
کارشناســان ارشــد علوم انسانی و اقتصادی و.. هستند که در بخش های 
زیادی از امور اجتماع نخبه و صاحب نظر به حساب می آیند. جامعه کارگری 
سرشــار از نخبگان صاحب نظر آماده ورود به خانه ملت اســت. بسیاری از 
دوستان ما که در ادوار مختلف عضو شورای عالی کار بودند نیز واقعاً افراد 
نخبه ای در کشور بودند. آن ها هم از لحاظ تحصیلات و هم شناخت کاملًا 

مسلط بودند و بنده عضو کوچک آن ها محسوب می شوم.
مقایسه های این چنینی و تحقیرآمیز اساساً نباید مطرح شود، زیرا بنده به وضوح 
دیده ام که افرادی غیرمتخصص صرفاً براساس ارتباطات سیاسی و بدون حتی 
یک روز رزومه و سابقه اجرایی و مدیریتی و مدنی، وارد مجلس شدند و فقط 
یکسال طول کشیده تا بفهمند در چه نهاد مهمی وارد شدند. اینکه فردی تنها 
به خاطر حضور در یک اتوبوس قدرت و حضور در یک جناح وارد مجلس شود، 
از آسیب های بسیار ناگوار سیاسی ما در مجلس است.کارفرمایان و صاحبان 
ســرمایه نیز در مجلس شــورای اسلامی به صورت مستقیم و به صورت در 
سایه و غیر مستقیم، همزمان حضور جدی دارند. این چنین نیست که بگوییم 
مجلس نهادی صرفاً ملی بوده و صحنه رقابت و مجادله گروه های ذی نفع 
مختلف نیســت. این کارفرمایان یا خودشــان مستقیم در انتخابات به عنوان 
نامزد شرکت می کنند، و یا با حمایت مالی از شخصیت های خاص سیاسی 
نماینده خود، به طور مشــخص افرادی که حامی منافع اتاق های بازرگانی و 
تشکل های کارفرمایی هستند را وارد مجلس می کنند. پس بهانه هایی مانند 
اینکه مجلس صحنه تعارضات میان منافع مختلف نیست، اساساً اشتباه است.

به هرحال بســیاری از تصمیمات مثل تعیین مزد در شــورای عالی کار انجام 
می شود و مجلس در آن ورودی نمی کند تا شورای سه جانبه تصمیم بگیرد، اما 
در حوزه افکار عمومی و رایزنی های پشت درب های شورا، مجلس نیز اهمیت 
و جایگاه دارد. مجلســیان به عنوان وکلای مردم، سخنگوی مطالبات آن ها 
هستند و می توانند این فشار را روی تصمیمات دولت بیاورند و حوزه نظارت 
خود را گسترده کنند. در نتیجه بزرگترین حامی ما در درون شورای عالی کار 
یا دیگر نهادهای تصمیم گیر در حوزه روابط کار و تأمین اجتماعی، نمایندگان 
مجلس هستند و به همین دلیل این نهاد برای کارگران اهمیت خاص دارد.

ضرورت تزریق منابع آزاد شده از کره جنوبی به پیکره اقتصاد

 نماینده ولی فقیه در استان مرکزی با بیان اینکه اگر صنعت ریلی متحول 
شود قطعاً کشور متحول می شود، گفت: صنعت ریلی باید از هر جهت تکان 
مؤثــر بخورد.آیــت الله قربانعلی دری نجف آبادی در دیدار با وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بر لزوم برنامه ریزی برای ایجاد تحول تاکید کرد و گفت: 
۶ میلیارد دلار که از کره جنوبی گرفته شــده مانند خون در پیکر اقتصاد 
کشور تزریق شود. این پول نباید صرف واردات غیرضروری شود، بلکه باید 
صرف واردات مواد اولیه و سرمایه گذاری شود.دری نجف آبادی گفت: باید 
بررسی شود که در سال های گذشته چه میزان ارز به وزارت صمت اختصاص 
یافت و چقدر این ارز صرف واردات درســت شــده است.وی گفت: حضور 
ایران در مجامعی چون شــانگهای یا بریکس فرصتی اســت که باید از آن 
بهره برداری حداکثری شود، باید در این مراکز سهم خود، روابط تجاری، 
بازرگانی، واردات و صادرات را مشروط به حفظ منافع ملی تعریف کنیم و 
در این راستا نقش وزارت صمت بسیار اهمیت دارد و باید بخش بین الملل 
این وزارتخانه فعالانه عمل کند.وی به مهاجرت مغزها اشاره کرد و گفت: 
اگر ظرفیت هایی ایجاد شود تا جوانان و نخبگان را حفظ کنیم و مدیریت 

درستی داشته باشیم موفق خواهیم بود.

جای خالی »صنفی ها« 
در مجلس

اعــلام آمــار تورم نقطــه به نقطه مرداد ماه به میزان 3۹.8 به معنای 
افزایش هزینه خانوار ایرانی نسبت به سال گذشته تا 3۹ درصد است 
که نگاه جزئی به این اعداد می تواند تصویری بهتر از تاثیرات مخرب 

تورم بر زندگی اقتصادی ایرانیان را نشان دهد.
نحوه محاسبه تورم نقطه به نقطه اینگونه است که شاخص عمومی 
قیمتــی مصــرف کننده را در مرداد 1401 درنظر می گیرند و با قیمت 
امسال از هم کم می کنند و رقم رشد را نشان می دهند؛ یعنی اگر سال 
گذشته یک شخص به طور مثال 100 ریال برای کالاهای مصرفی 
خود پرداخت می کرد، در مرداد امســال باید 13۹ ریال بپردازد. این 
شــاخص نشــان دهنده  افزایش قیمت ها و تورم است که عمدتاً در 

قسمت مواد غذایی بروز و ظهور بیشتری دارد.
در مجموع رقم 3۹ درصد برای تورم زیاد است و نسبت به یک اقتصاد 

متعارف رقم بالایی برای تورم محســوب می شــود. البته ما تورم ۶0 
درصد را نیز شاهد بوده ایم. این رقم در یک اقتصاد که قدرت خرید 
مردم پایین اســت، رقم بالایی محســوب می شود. طبقات محروم و 
دهک اول تا پنجم، بخش قابل توجهی از جمعیت کشور را تشکیل 
می دهند. این بخش از جامعه نیازهای اساســی پر وزنی را شــامل 
می شوند و به علت افزایش بیشتر تورم مواد غذایی، این طبقه تورم 
بیشتری را حس می کند و طبیعی است که تورم احساسی بالاتر باشد.
 آنچه در آمارها اعلام می شــود الزاماً اشــتباه نیست، اما میانگین کل 
دهک های درآمدی است. این رقم نسبت به آنچه جامعه حس می کند 
بالاتر است و برای اقشار ثروتمند که درصد کمی از جمعیت هستند، 
آنچنان شدتی ندارد. آن تورمی که توسط عموم مردم حس می شود 

به نظر بالاتر از ارقام اعلامی است.

 تورم انتهایی ندارد. اقتصادهای ورشکسته مثل ونزوئلا یا آلمان بعد 
از جهانی دوم تورم های بســیار بزرگ را تجربه کرده اند، اما مســئله 
کنترل تورم است. انگشت شمار کشورهایی هستند که مثل ما تورم 
دارند. لازمه کنترل تورم این اســت که از شــعار دادن و رفتارهای 
حزبی و حرف های کم مصرف دست برداریم و به علم اقتصاد ایمان 
بیاوریم. تورم پدیده عجیبی نیســت و کل دنیا با آن درگیر هســتند، 
اما توانسته اند با ابزارهای علمی اقتصاد، تورم را حل کنند. مشکل ما 
این اســت که حاکمان، وجود مشــکل را نمی پذیرند و زمانی هم که 
مشکل را بپذیرند، خیلی اعتقادی به ریشه های آن ندارند. در کل من 
نمی توانم پیش بینی ابرتورم داشته باشم، اما تداوم تورم 50 درصدی 
را باید بپذیریم. در روند بلندمدت تورم طی 50 سال اخیر، میزان تورم 

بالای 20 درصد بوده است.

 بـوی مـاه 
گـرانی!

 پر کردن یک کوله پشتی
 برای سال تحصیلی جدید چقدر 
آب می خورد؟

گروه اقتصادی: بر اساس گزارش های میدانی، بازار 
نوشت افزار در آستانه شروع سال تحصیلی تنوع 
بالایی دارد، به طوری که می توان یک کوله پشتی 
حاوی چهار دفتر مشق، یک دفتر نقاشی، دو مداد 
مشــکی و قرمز، مدادرنگی 12 تایی، یک مداد 
نوکــی، پاک کن، خودکار، غلط گیر و جامدادی را 
حداقل با 2۷0 هزار تومان و حداکثر حدود بیش 

از 12 میلیون تومان پر کرد.
 در این میان گزارش های میدانی از خرده فروشی ها 
و همچنین بررســی فروشگاه های آنلاین نشان 
می دهد که قیمت یک بســته مداد مشــکی 12 
تایــی بســته به نوع و برنــد آن 20 تا 100 هزار 
تومــان قیمت دارد. البته قیمت بســته 12 تایی 
مداد مشــکی مخصوص طراحی به بیش از ۹00 
هزار تومان هم می رسد. قیمت مداد نوکی نیز از 
حدود 20 هزار تومان شروع می شود و تا حدود یک 
میلیون تومان هم می رسد. البته برای اتدهایی با 

برندهــای خارجی و برای کاربردهای تخصصی 
تا 18 میلیون تومان هم قیمت دارد.

همچنین در حــال حاضر ارزان ترین خودکار در 
بــازار حدود ۶000 تومان قیمــت دارد و قیمت 
برخی از انواع خودکار به حدود 800 هزار تومان 
می رســد. اما برخی خودکارها و روان نویس های 
خــاص تا بیــش از 24 میلیون تومان هم قیمت 
دارند. قیمت خودکارهای رنگی نیز در ارزان ترین 
حالت در بســته های شــش تایی حدود 30 هزار 
تومان عرضه می شــود و در گران ترین حالت نیز 
روان نویس های رنگی در بســته های 50 تایی به 
قیمت بیش از ســه میلیــون و ۶00 هزار تومان 

عرضه می شود.
همچنین قیمت هر بسته مداد رنگی 12 تایی حدود 
24 تا حدود ۹00 هزار تومان فروخته می شــود. 
البته مدادرنگی های با تنوع رنگ بیشــتر قیمت 
بالایی دارد، به طوری که مدادرنگی 120 رنگ از 

یک برند معروف خارجی در برخی فروشگاه های 
آنلاین نزدیک به 1۷ میلیون تومان قیمت دارد.
غلط گیر هم 13 تا 180 هزار تومان قیمت دارد و 
پاک کن حدود هفت تا 130 هزار تومان فروخته 
می شــود. البته پاک کن هــای برقی هم در بازار 
هست که تا حدود 3۹0 هزار تومان هم قیمت دارد.

در این میان قیمت دفتر نقاشــی بســته به نوع، 
تعــداد برگ و طــرح آن در مدل های معمولی از 
18 هزار تومان شــروع می شود و برای مدل های 
مخصــوص آبرنگ بــه بیش از ۶00 هزار تومان 
می رســد. دفتر مشق هم 18 تا 800 هزار تومان 
قیمت دارد که قیمت های بالا مربوط به دفترهای 

کلاسوری است.
قیمت جامدادی هم از حدود 18 هزار تومان شروع 
می شــود و برخی از انواع لوکس آن با طرح های 
خــاص تــا یک میلیون و 500 هــزار تومان هم 

قیمت دارد.

در نهایــت محصــول اصلی دانــش آموزان و 
دانشــجویان کیف کوله پشــتی است که قیمت 
انواع ساده و معمولی آن برای سنین ابتدایی بین 
۹0 تا نزدیک شــش میلیون تومان قیمت دارد، 
اما برای بزرگسالان بسته به برند و کیفیت کوله 
پشتی، قیمت از 250 هزار تومان شروع می شود 

و تا نزدیک 20 میلیون تومان هم قیمت دارد.
بر این اســاس خرید یک کوله پشــتی و پر کردن 
آن بــرای دانش اموزان با خرید کالاهای ارزان تر 
حاوی حداقل چهار دفتر مشق، یک دفتر نقاشی، 
دو مــداد مشــکی و قرمــز، مدادرنگی 12 تایی، 
یــک مداد نوکی، پــاک کن، خودکار، غلط گیر و 
جامــدادی حداقل حدود 2۷0 هزار تومان هزینه 

خواهد داشت که رقم معقولی به نظر می رسد.
امــا حداکثــر هزینه خریــد و پر کردن یک کوله 
پشــتی با اقلام یاد شده با برندهای لوکس حدود 

12 میلیون و 180 هزار تومان است.

گزارش

گروه اقتصادی: نان قوت غالب مردم در 
جهان اســت. در ایران انواع نان های 
ســنتی و ماشــینی پخت می شود که 
قیمــت و کیفیت متفــاوت دارند. نان 
بربــری، ســنگک، لــواش و تافتون 
نان های سنتی کشور بوده که در چند 
سال اخیر کیفیت آنها پایین آمده است. 
رنگ نان ســنگک در برخی نانوایی ها 
روشــن شده و این روزها با پدیده نان 
ســفید ســنگک مواجه هستیم؛ البته 
برخــی هم که رنــگ تیره دارند نه به 
دلیل سبوس موجود در آرد که به سبب 

نامرغوب بودن این آردها است.
توحیــد نجفی، عضو هیــأت علمی 

مؤسســه تحقیقات کشاورزی درباره 
کیفیــت گندم انــواع نان های پخت 
شده در کشور به مهر، گفت: ما در این 
آزمایشــگاه طی 10 سال گذشته کل 
گونه های گندم کشــور را مورد پایش 
قرار داده ایم. هر سال نیز بیش از دو هزار 
نان گندم از شهرهای مختلف کشور به 
این آزمایشــگاه آمده و مورد بررسی و 
مطالعــه قرار می گیرد.وی اظهار کرد: 
کیفیت گندم در حدود دو دهه گذشته 
بهبود پیدا کرده و مشکلی که مصرف 
کنندگان در بیرون می بینند مربوط به 
این اســت که متأســفانه آردی که از 
ســوی نانواها تهیه می شــود آرد نول 

)سفید( اســت.وی توضیح داد: آردها 
بســته به نوع نانی که تهیه می شود از 
10 تا 20 درصد ســبوس دارند؛ اما در 
خیلــی از موارد جوانه گندم از آرد جدا 
شده و این آرد دیگر مناسب مثلًا پخت 
نان سنگک نخواهد بود.این پژوهشگر 
بخش کشــاورزی ادامــه داد: در بازار 
نانوایی ها با آردی برخورد می کنیم که 
فاقد ســبوس اســت در حالی که این 
ماده یکی از منشأ اصلی فیبر مورد نیاز 
بدن انســان و منشأ اصلی پروتئین ها 
و یک ســری ترکیبات معدنی اســت 
که متأســفانه وقتــی آرد به نانوایی ها 
می رســد این املاح از آرد جدا شــده و 

آنچه مشــتری می بیند و گلایه مند از 
کیفیت پایین نان هســتند دلیل اصلی 
آن به همین مساله بر می گردد.نجفی 
بــا بیان اینکه آردها بــرای نان های 
مختلف متفاوت هستند، ادامه داد: هر 
نان آرد مخصوص خود دارد؛ آرد لواش 
متفاوت از تافتون اســت. آرد سنگک 
با آرد نــان بربری تفاوت دارد. درصد 
سبوس تمام این آردها هم با یکدیگر 
متفاوت اســت. هنگامی که آرد لواش 
برای ســنگک استفاده می شود یعنی 
آردی که کمترین سبوس در آن باقی 
مانده بنابراین نمی توان از چنین آردی 
نان مناسب سنگک انتظار داشت.این 

عضو هیأت علمی مؤسســه تحقیقات 
کشــاورزی تاکیــد کــرد: تقاضا من 
محقق از مردم این اســت که به دنبال 
نان های سفید نباشند. متأسفانه مردم 
در طول گذر زمان عادت به اســتفاده 
از نان های سفید کرده اند در حالی که 
نان های ســفید به لحاظ ارزش غذایی 
پایین تــر از نان هــای تیره رنگ قرار 
دارند. بنابراین بخشی از کیفیت نان ها 
مربوط به نوع آردی است که استفاده 
می شود؛ به کیفیت گندم بر نمی گردد. 
یک استانداردی برای این مساله وجود 
دارد که وقتی رعایت نمی شود کیفیت 

نان دچار افت می شود.

چرا کیفیت نان ها پایین است؟

دیدگاه

گروه اقتصادی: همراه با افزایش قیمت طلا در بازار جهانی، طلا و سکه 
در بازار ایران طی یک هفته گذشته در مسیر صعودی حرکت کرد؛ به 
طوری که هر گرم طلای 18 عیار با رشد 1.2 درصدی و هر قطعه سکه 
امامی 0.۹ روبه رو شد.بررســی ها نشــان می دهد که هر گرم طلای 18 
عیار در طول یک هفته گذشته 28 هزار و 800 تومان گران شده و به 
قیمت 2 میلیون و 32۹ هزار تومان رسیده است. هر قطعه سکه امامی 
نیز با رشد 254 هزار تومانی، در بازار 28 میلیون و 3 هزار تومان قیمت 
پیدا کرده اســت.افزایش قیمت ها در بازار طلا و ســکه در حالی اســت 
که هر اونس طلا در بازار جهانی 25 دلار گران شــده اســت.در همین 
رابطه، محمد کشتی آرای، رییس اسبق اتحادیه طلا در توضیح وضعیت 
بازار سکه و طلا می گوید: بهای انس جهانی برخلاف هفته های قبل 
ســیر صعودی داشــت و روزانه چند دلار افزایش قیمت را شاهد بودیم.

این فعال بازار طلا عنوان می کند: در بازار داخل قیمت انواع ســکه و 
طــلا تحت تاثیر بهای اونــس جهانی با کمی افزایش همراه بود؛ البته 
همچنان ثبات قیمت در بازار وجود داشت و عرضه و تقاضا تعادل داشت 
و می توان گفت با توجه به ثبات قیمت ها ســرمایه گذاری بر روی طلا 
و ســکه کاهش یافته اســت و باتوجه به ایام محرم و صفر بازار در رکود 
به ســر می برد.وی متذکر می شــود: جاذبه سرمایه گذاری بر روی سکه 
و طــلا کاهــش پیدا کرده و در حقیقت مصرف کننده واقعی برای خرید 
به بازار می آید؛ بنابراین بازار در تعادل است.وی پیش بینی می شود: به 
نظر می رســد در هفته پیش رو نیز همین وضعیت ثبات بر بازار حاکم 
باشــد. فعلًا با توجه به شــرایط فعلی اقتصادی کشور که دارای ثبات و 
مســاعد اســت، نوسان خاصی به ویژه در نرخ ارز نخواهیم داشت و به 

همین ترتیب بازار به دور از نوسان خاص خواهد بود.

 طــــلا و سکـــه بخــــریم یا نخـــریم؟

تداوم تورم ۵۰ درصدی 
را باید بپذیریم

قدرت امام وردی
 استاد اقتصاد

یادداشت

محمدرضا تاجیک
عضو شورای عالی کار

رویدادهفته

زهرا اکرمی
روزنامه نگار

فاطمه امیر احمدی
روزنامه نگار

مردم به دنبال نان های سفید نباشند

تعادل در بازار
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گروه اجتماعی: شایسته سالاری به یک آرمان اجتماعی تبدیل شده 
که سیاستمداران در هرلباسی و در پوشش هر ایدئولوژی همیشه 
در تلاش اند تا این ایده را که که دستاوردهای زندگی، پول، قدرت، 
شغلی و قبولی دانشگاه باید بر اساس مهارت و تلاش افراد توزیع 
شود. معمولًا شایسته سالاری روبروی اشرافیت ارثی قرار می گیرد 
که در این نظام اشــرافی، موقعیت اجتماعی قرد با قرعه کشــی 
تولدش تعیین می شــود اما در نظام شایسته ســالاری، ثروت و 
امکانات نه بخاطر اتفاقاتی تصادفی بلکه به خاطر شایســتگی 
افراد تقسیم می گردد. رایج ترین اصطلاح در این زمینه، »زمین 
بازی یکسان« است که بر اساس این وضعیت، افراد می توانند به 

جایگاهی برسند که واقعاً لیاقتش را دارند.
اگرچه این باور که شایستگی موفقیت و شکست افراد را مشخص 
می کند نه خوش اقبالی، به شکل گسترده ای رایج است اما آشَکارا 
باور غلطی اســت. به ویژه به این دلیل که شایســتگی خودش تا 
حد زیادی محصول خوش اقبالی اســت. حتی استعداد و ظرفیت 
فرد برای پرتلاش و مصمم بودن که گاهی به آن »سرســختی 
و ثبات« گفته می شــود؛ بســیار زیاد به اســتعدادهای ژنتیکی و 
تربیت فرد بستگی دارد. خوش اقبالی و شانس به افراد ویژگی های 
شایســتگی را می دهد و دوباره اقبال، با فراهم کردن شــرایطی 
که شایستگی در آن شکوفا شود، این چرخه را به وجود می آورد.
علاوه بر نادرست بودن باور به شایسته سالاری، تعداد فزاینده ای 
از تحقیقات در روانشناسی و علوم اعصاب نشان می دهد که اعتقاد 
به شایسته ســالاری باعث می شود افراد خودخواه تر شوند، کمتر 
به ایرادات خود توجه کنند و حتی تمایل بیشــتری به رفتارهای 
تبعیض آمیز داشته باشند. به این خاطر که اعتقاد به شایسته سالاری 
نه تنها اشتباه، بلکه غلط است.در مقابل، تحقیقات در مورد قدردانی 
نشان می دهد که یادآوری نقش خوش اقبالی، سخاوت را افزایش 
می دهــد. با توجــه به یافته های یک پژوهش که در آن، از گروه 
آزمایش خواسته شد که عوامل خارجی )شانس، کمک دیگران( 
که در موفقیت آنها نقش داشته اند را یادآوری کنند. صرفاً همین 
یادآوری باعث شد که این افراد بیشتر به امور خیریه کمک کنند.

مسئله نگران کننده ای وجود دارد. اگر شایسته سالاری تنها یک 
ارزش باشد، باعث گسترش رفتار تبعیض آمیز می شود. پژوهشگر 
حوزه مدیریت، امیلیو کاســتیا در موسسه فناوری ماساچوست و 
استفن بنارد، جامعه شناس دانشگاه ایندیانا، به سراغ }مدیرانی{

رفت که در پی راه اندازی ساز و کارهای شایسته سالارانه بودند، 
مثلًا جبران خسارت مبتنی بر عملکرد در شرکت های خصوصی. 
آن ها متوجه شدند که شرکت هایی که صراحتاً شایسته سالاری 
را یک ارزش می دانســتند، مدیرانشان پاداش های بیشتری را به 
کارمندان مرد نسبت به کارمندان زن با وجود ارزیابی های یکسان 
اختصاص می دهند. در جایی که شایسته سالاری به صراحت به 
عنوان ارزش پذیرفته شــده نبود، این تبعیض وجود نداشت. این 

نتایج بسیار تعجب آور است
زیرا بی طرفی هســته جذابیت اخلاقی شایسته ســالاری است. 
اصلًا مفهوم زمین بازی یکسان همان جلوگیری از نابرابری های 
ناعادلانه بر اســاس جنســیت، نژاد و مواردی از این دست است. 
بــا ایــن حال محققان دریافتند که از قضا، تلاش ها برای اجرای 
شایسته ســالاری منجر به انواعی از نابرابری می شــود که هدف 
شایسته ســالاری حذف آنهاست. آن ها پیشنهاد می کنند که این 
»پارادوکس شایسته ســالاری« بــه این دلیل اتفاق می افتد که 
پذیرش صریح شایسته ســالاری بــه عنوان یک ارزش، افراد را 
متقاعد کرده که اصول اخلاقی خودشــان را درســت بدانند و با 
خیالی راحت از عادل بودن، میل کمتری به بررســی و بازنگری 

رفتار خود برای نشانه های تعصب پیدا می کنند.
با این حال، شایسته سالاری علاوه بر مشروعیت، خودبرتربینی نیز 
به بار می آورد. در جایی که موفقیت با شایستگی تعیین می شود هر 
پیروزی را می توان به عنوان بازتابی از فضیلت و ارزش خود در نظر 
گرفت. شایسته ســالاری خود مهم ترین اصل توزیع است. در واقع 
کیمیاگری ایدئولوژیک باور به شایسته سالاری دارایی را به ستایش 
و نابرابری مالی را به برتری شــخصی تبدیل می کند. این به افراد 
ثروتمند و قدرتمند اجازه می دهد تا خود را به عنوان نابغه های سازنده 
ببینند. در حالی که این تأثیر در میان نخبگان بســیار دیدنی اســت، 
تقریباً هر دســتاوردی را می توان از طریق چشــمان شایسته سالار 
مشاهده کرد. فارغ التحصیلی از دبیرستان، موفقیت هنری یا پولدار 
بودن را می توان نشــانه ای از اســتعداد و تلاش دانســت. به همین 
ترتیب، ناکامی های دنیوی به نشــانه ای از نقایص شخصی تبدیل 
می شــوند و دلیلی را ارائه می دهد که چرا آنهایی که در پایین ترین 
مراتب اجتماعی هستند، شایسته ماندن در آنجا هستند. اینجاست 
که بحث در مورد میزان خودساخته بودن افراد خاص و تأثیر اشکال 
مختلف امکانات و شــرایط، داغ می شــود. این بحث ها فقط در مورد 
این نیست که چه کسی چه چیزی را به دست می آورد بلکه در مورد 
این اســت که افراد چقدر می توانند به آنچه دارند افتخار کنند و در 
مورد اینکه افراد موفقیت هایشان به آنها اجازه می دهد به ویژگی های 
درونی خود باور داشــته باشــند. به همین دلیل اســت که با فرض 
شایسته سالاری، این تصور که موفقیت شخصی نتیجه خوش اقبالی 
و شانس است، می تواند توهین آمیز باشد. تصدیق تأثیر عوامل خارجی 
به نظر می رسد وجود شایستگی فردی را کم اهمیت یا انکار می کند.

علیرغم اطمینان اخلاقی و تملق شــخصی که شایسته سالاری به 
افــراد موفــق ارائه می کند، باید آن را هم به عنوان یک باور در مورد 
چگونگی کارکرد جهان و هم به عنوان یک ایده آل عمومی اجتماعی 
کنار گذاشــت. این باور نادرســت است و اعتقاد به آن خودخواهی، 
تبعیض و بی تفاوتی را نسبت به مصیبت افراد بداقبال تشویق می کند.

در دریاچه 
دیگر آبی به آن 
صورت وجود 
ندارد،  غلظت 
نمک در آن 
قسمتی هم که 
آب هست، به 
بالای 50 درصد 
رسیده است. 
کلاً کمتر از 700 
تا 750 میلیون 
مترمکعب 
آب باقیمانده 
که آن هم 
آبی محسوب 
نمی شود و آب 
و نمک کامل 
است. تا آخر 
شهریور هم 
همین میزان 
تبخیر می شود 
و آبی نمی ماند، 
درواقع چیزی 
که می ماند 
اسمش 
می شود دریاچه 
سابق ارومیه

عی
ما

جت
ا

تقدیر شُوم 
دریاچه 
سابق ارومیه!

سرنوشت میلیون ها نفر از  مردم منطقه
  به مخاطره افتاد

گروه اجتماعی: شــاید سِر شده ایم،  یا شاید »آن قدر عزا بر 
سرمان ریخته...« که دیگر خشک شدن دریاچه ارومیه 
مثل گذشته دغدغه مان نباشد، اما اگر پای صحبت های 
عیسی کلانتری بنشینید، هم بی حسی تان تمام می شود 

و هم »فرصت زاری« پیدا می کنید.
او که پیش از این در گفت وگویی مفصل با خبرآنلاین، 
گفته بود: »دریاچه خشــک شــود، گرد و غبار نمکی آن 
تا 400 کیلومتر خواهد رفت، اگر دریاچه خشک شود به 
مــرور مــردم باید تبریز را تخلیه کنند، چراکه بیش از 10 
ســال نمی توانند غبار نمکی را تحمل کنند، جابه جایی 
شــهر تبریز شاید 500 میلیارد دلار پول بخواهد.« حالا 
وقتــی از حال دریاچه ارومیه از او می پرســم، می گوید: 

»دریاچه سابق ارومیه.«
رئیس ســابق ســازمان حفاظت از محیط زیست و دبیر 
سابق ستاد احیای دریاچه ارومیه دیگر چندان به احیای 
دریاچه امیدی ندارد. دلایلش را در گفت وگوی پیش رو 

با خبرآنلاین توضیح داده است.
آقای کانتری از دریاچه ارومیه چه خبر؟ ��

دیگر نمی شــود اســمش را گذاشت دریاچه، اسمش را 
می شود گذاشت دریاچه نمک،  آب و نمک.

چرا؟ ��
در دریاچــه دیگــر آبی به آن صورت وجود ندارد، تا جایی 
کــه من اطلاع دارم، غلظت نمک در آن قســمتی هم 
که آب هســت، به بالای 50 درصد رســیده است. کلًا 
کمتــر از ۷00 تــا ۷50 میلیون مترمکعب آب باقیمانده 
که آن هم آبی محســوب نمی شــود و آب و نمک کامل 
است. تا آخر شهریور هم همین میزان تبخیر می شود و 
آبی نمی ماند، درواقع چیزی که می ماند اسمش می شود 

دریاچه سابق ارومیه.
چه شد که سرنوشت دریاچه ارومیه به اینجا رسید؟ ��

حق آبه دریاچه در دو سال اخیر پرداخت نشده است. دو 
ســال اســت که دریاچه رها شده،  ببینید آنجا سالانه ۷5 
سانتی متر تبخیر دارد، دو سال هم که آبی به آن اضافه 
نشده،  در واقع حدود یک و نیم متر آب از بین رفته، پس 

دیگر چیزی نمانده است.

چنــد ماه پیش با شــما گفت وگویی داشــتیم و  ��
آنجــا گفتید که می خواهید با آقــای مخبر، معاون 
رئیس جمهور دربــاره دریاچه ارومیه و وضعیتی که 
دارد، صحبــت کنید و هشــدار بدهید که دریاچه در 
حال نابودی است، توانستید با ایشان صحبت کنید؟

نه نتوانستم با آقای مخبر صحبت کنم اما از طریق یکی 
از همکاران سابق ما در وزارت خانه که باجناق ایشان بود، 
پیغام دادم که این وضعیت مدیریت، دریاچه را خشــک 

می کند. البته نمی دانم پیغام من به ایشان رسید یا نه.
کدام وضع مدیریت؟ چه باید می کردند؟ ��

برای دریاچه باید جنگید، آب دریاچه را طی سال های اخیر 
قطره قطره جمع می کردیم، شــما فکر کنید شهرداری 
تبریز کنار فرودگاه این شــهر دریاچه ای را درست کرده 
بود که حدود 300 هزار متر مکعب آب نیاز داشــت،  5 
سال دنبال این آب بود و حاضر نشدیم حتی یک قطره 
آب بدهیم،  چون حاضر نبودیم آب دریاچه در جایی دیگر 
استفاده شود، ولی خب ۹0 درصد از آب دریاچه ارومیه که 
از آذربایجان غربی می آید، ده درصد از آذربایجان شرقی 
می آید، احتمالًا آن ۹0 درصد به دریاچه نرسیده و جای 
دیگه مصرف شده، وزارت نیرو هم خست به خرج داده 

و وضع به اینجا رسیده است.
چه کســی مانع آن ســهم ۹۰ درصدی دریاچه  ��

می شود؟
ببیند مساله اینجاست که استاندار یا نمایندگاه آذریابجان 
غربــی، دغدغه دریاچه را ندارند، ترجیح می دهند مردم 
استان شان را راضی نگه دارند و به دریاچه کاری ندارند. 
احیای دریاچه هرگز اولویت نمایندگان آذزبایجان غربی 
در مجلــس نبوده تا برایش بجنگند. حتی اولویت مردم 
آذربایجان غربی هم نیست، برای مردم آذربایجان شرقی 
چرا، قطعاً اولویت دارد. دولت هم کلًا موضوع را رها کرده 

و دریاچه ای که بی صاحب شده باشد، خشک می شود.
با وجود همه مسائلی که مطرح کردید،  اما اگر سراغ  ��

منتقدان شما و عملکرد دولت دوازدهم در این حوزه 
برویم، پاسخ آنها هم این است که تا پیش از دولت 
ســیزدهم، مساله احیای دریاچه ارومیه رها شده بود 

و ســتاد احیا که زیر نظر شما بود، بودجه هنگفتی را 
صرف کرد و به نتیجه هم نرسید. پاسخ شما به این 

انتقادات چیست؟
ببینید قرار بود دریاچه بین ســال های 140۹ تا 1411 
در صورت اجرایی شــدن همه برنامه هایی که تعریف و 
مصوب شده بود،  15 میلیارد مترمکعب آب داشته باشد.
پول هایی که گفته می شــود خرج شــده، ربطی به ستاد 
احیای دریاچه ارومیه نداشــت و در وزارت خانه ها هزینه 
شده است، 83 درصد از بودجه مصوب برای احیا را وزارت 
نیرو گرفته بود تا به قرارگاه بدهد برای حفر تونلی که آب 
را از رودخانه زاب به دریاچه بیاورد. 500 میلیون دلار به 
قرارگاه بابت این موضوع داده شد و حدود 1020 میلیارد 

تومان هم بعدتر اختصاص یافت.
14 درصد از بودجه هم به وزارت جهاد کشاورزی داده شد 
برای صرفه جویی در 40 درصد آب مصرفی از رودخانه 
با آبیاری تحت فشــار و ســازه ها مربوطه و اقداماتی از 
این دســت. دو درصد هم به سازمان محیط زیست داده 
شد، نیم درصد هم به دانشگاه صنعتی شریف داده شد و 
استانداری ها برای کارهای برنامه ریزی و فرهنگ سازی 
و از این قبیل کارها. یعنی بودجه ستاد کمتر از نیم درصد 
بوده، 4 دهم درصد بوده بودجه ای که از سوی ستاد احیا 
هزینه شــده، پس ۹۹.5 درصدش توسط دستگاه های 
اجرایی هزینه شــده اســت. با این برنامه و هزینه ها قرار 
بود تا حدوداً ســال 1410 دریاچه احیا شــود، اگر همین 
برنامه و هزینه ها نمی شد که تا سال 1500 هم دریاچه 

احیا نمی شد.
کدام برنامه ها و مصوبه ها دقیقاً اجرا شد؟ ��

تونل زاب، ســاخت تصفیه خانه هــای تبریز و ارومیه و 
شــهرهای دیگر، لایروبی کانال ها و.. همه این ها انجام 
شد، اگر انجام نمی شد که اصلًا آبی برای دریاچه جمع 
نمی شــد. در واقع همه این کارهای سخت افزاری برای 
تأمین آب دریاچه انجام شد، فقط مانده بود گرفتن حق آبه 
از وزارت نیــرو و تخصیــص آب به دریاچه، همین تنها 
کاری بود که آقایان باید انجام می دادند که انجام ندادند.

مشکل و مقاومت اصلی از کجا شکل می گیرد؟ ��

ســاختار مدیریت آب کشور غلط است، بر مبنای قانون 
مصوب 13۶1 همه اختیارات آب کشور دست وزیر نیرو 
است. یعنی مساله آب کشور که یک مساله زیربنایی و 
بســیار مهم اســت فقط دست یک نفر است، وزیر نیرو، 
حــالا اگــر این وزیر نیرو هم فرد ضعیفی باشــد دربرابر 
خواســته های نمایندگان مجلس همین مسائل پیش 

می آید.
خب معمولًا وزارت نیرو نسبت به تخصیص آب مقاومت 
می کند؛ دلیلش هم این است که می گوید مالکیت دریاچه 
با سازمان محیط زیست است، پس مشکلات این سازمان 
بــه مــن ربطی ندارد و من باید کار خودم را انجام بدهم، 
مقاومت می کند چون باید جواب مردم و نمایندگان مردم 

در مجلس را بدهد.
اتفاقاً آقای ساجقه، رئیس سازمان محیط زیست  ��

کشــور، همین چند روز پیش اعام کرد که خبری از 
مرگ دریاچه نیست، و شما تاکید می کنید که دریاچه 
در حال خشک شدن است،  کدام حرف درست است؟

ببینید من نمی گویم دریاچه را نمی شود احیا کرد و دیگر 
تمام شده، حرف من این است که دریاچه ارومیه با این 
روندی که طی این دو سال داشته،  مسلماً خشک می شود، 
دولت باید حداقل تا دو سال آینده، 2 میلیارد مترمکعب 
آب در دریاچــه رهــا کند. اگر ۶00 میلیون متر مکعب از 
زاب آب به دریاچه برسد، و با در نظر گرفتن بارندگی ها 
می توان امیدوار بود که دریاچه نمی میرد، اما همین حالا 
برویــد از نزدیــک ببینید، فقط آب و نمک داریم، درباره 
کره مریخ که حرف نمی زنیم، هر کســی می تواند برود 
و ببیند دریاچه چه خبر اســت، بروید آنجا می بینید کلًا 
کمتــر از 300 کیلومتــر از دریاچه آب و نمک دارد. حالا 

آقای سلاجقه هرچه می خواهد بگوید.
چه چیز باعث می شــود درباره سرنوشت دریاچه  ��

ارومیه واقعاً نگران باشیم؟
دریاچــه ارومیه یعنی سرنوشــت میلیون ها نفر از مردم 
منطقــه، نبایــد از دریاچه ای که سرنوشــتش می تواند 
میلیون هــا نفر را آواره کنــد، مثل آب خوردن بگذریم. 

دغدغه و حرف من این است.

شایستگی هم به شانس و استعداد ژنتیکی بستگی دارد
باور به شایسته سالاری؛ درست یا غلط؟

نگاهروز

مستوره برادران نصیری
روزنامه نگار
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روزنامه نگار
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گفتوگو

گــروه اجتماعــی: امروزه صحبت درباره خشــونت زنان علیه مردان به عنوان یک 
معضل اجتماعی بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته اســت. به دلیل فشــارهای 
اجتماعی مردان کمتر گزارش خشــونت علیه خود را می دهند و همین موضوع 
باعث می شــود که خیلی درباره آن صحبت نشــود ولی آثار آسیب رســان خود را 

همچنان داشته باشد.
افشــین طباطبایی مشــاور، نویســنده و پژوهشگر مسائل اجتماعی در گفتگو با 
خبرآنلاین به توضیحاتی در مورد این موضوع پرداخته اســت که خواندن آنها 
خالی از لطف نیست. طباطبایی در این گفتگو به تعریف، علل و راهکارها در این 

باره اشاره کرده است.
آیا خشونت زنان علیه مردان واقعاً اتفاق می افتد؟ ��

اکثر افراد تصور می کنند که ما فقط خشونت مردان علیه زنان را داریم در حالی 
که خشونت زنان علیه مردان هم یک خشونت نرم و پنهانی است که بعضاً آثار 

تخریبی بیشتری هم دارد.
چرا توجه به آن کمتر است؟ ��

احقاق حقوق زنان در بسیاری از نقاط جهان در اولویت کاری خیلی از سازمان ها 
و تشــکل ها قرار دارد. در کتاب »تعرض به زنان«، خشــونت مردان علیه زنان را 
حداقل در طول دویســت ســال اخیر بررســی کرده ام که نشان می دهد معمولًا 
خشــونت مردان علیه زنان بســیار بارز است و آمار بالایی دارد. اما خشونت زنان 
علیه مردان غالباً یک شکل پنهانی و نامحسوس در جامعه دارد و در همه جوامع 
بشری وجود دارد.. در کتاب تعرض به زنان، خشونت مردان علیه زنان را حداقل 

در طول دویست سال اخیر بررسی کرده ام.
چرا خشونت زنان علیه مردان حالت پنهانی دارد؟ ��

مردان بســیار درونگرا تر از زنان هســتند و بسیاری مسائل اجتماعی و اقتصادی 
دارند. ما کمتر می بینیم که مثلًا مردی در اثر ناراحتی گریه کند زیرا آنها بیشتر 
خودشــان را مهــار می کنند. ولی زن ها به راحتــی این کار را انجام می دهند و با 
دیگران دردودل می کنند. وقتی خشــونت مردان علیه زنان شــکل می گیرد زنها 
از طریق خانواده، جامعه یا محل کار می توانند درخواست کمک و حمایت کنند 
ولی مردان اغلب در غار تنهایی خود اسیر می شوند.مثلًا اگر مردی با زنش دعوا 
کند مادر همان مرد، او را دعوا می کند و می گوید: زشت است تو مردی و او زن 
است برو معذرت خواهی بکن. ولی نمی دانند مرد هم درونش یک کودک حساس 

دارد و با این چوب به سمت افسانه قدیمی که مردکه گریه نمی کند می روند.
در ابتدا چه چیزی باید مورد توجه قرار گیرد؟ ��

اگر بدانیم که زن و مرد در جریان خلقت به یک اندازه به یکدیگر وابسته هستند 
می توانیم راه حل پیدا کنیم.

چه رفتارهایی مصادق خشونت زنان علیه مردان است؟ ��
در یکی از فصول کتاب »حریم امن خانه« تحقیق کرده ام که خشونت فیزیکی، 
تحقیرهای ظریف و زیرپوســتی، روابط جنســی سرد، بدخلقی، بی توجهی و قرار 
دادن مــرد در تنگناهــای عاطفی همگی می توانند مصادیقی از خشــونت زنان 

علیه مردان باشد.
عواملی که باعث خشونت زنان علیه مردان می شود، کدام است؟ ��

خشونت زنان علیه مردان از عوامل مختلفی نشات می گیرد، ناکامی و شکست 
می تواند یکی از دلایل بروز رفتارهای خشــونت آمیز علیه مردان باشــد. زنی که 
درد، واماندگی، یاس و بن بســت در زندگی تجربه کرده باشــد ممکن است یک 
میل روانی به تخیله خشم خود داشته باشد. این نوع خشونت در اینجا نوعی رفتار 
جبرانی در برابر محرومیت است. پژوهش در مورد رفتارهای بزهکارانه در زنان 
نشان داده است که بسیاری از آنها به دنبال جبران محرومیت های خود هستند.

یکی دیگر از عوامل خشونت زنان علیه مردان مسئله ازدواج است. تحقیقات در 
این حوزه مشــخص کرده اند که اگر زنان آرامش جنســی و روانی نداشته باشند، 
آستانه تحمل خشونت در آنها بسیار پایین است.دلیل دیگر این است که اگر مرد 
توجه عاطفی به همسر خود نداشته باشد رفتارهای زن کم کم حالت خشونت آمیز 
به خود خواهندگرفت. خیلی از اوقات بداخلاقی های زن در کانون خانواده یا در 

روابط زندگی به علت عدم دریافت توجه و عاطفه است.
آیا تبعیض جنســیتی علیه زنان می تواند باعث خشونت آنها علیه مردان  ��

شود؟
در جامعه ما امروزه زن ها همراه مردها حضور فعال دارند ولی یک خشونت خاصی 
نسبت به زن ها وجود دارد که همان تبعیض جنسیتی است و باعث می شود زن ها 
در برابر مردها جبهه داشته باشند. مثلًا حقوق کمتر دادن به زن، فشارهای جنسی 
و متلک گویی می تواند باعث رفتارهای خشونت آمیز در زن ها شود.در ضمن، در 
بستر خانواده نیز اگر مرد توجه عاطفی به همسر خود نداشته باشد. رفتارهای زن 

کم کم حالت خشونت آمیز به خود خواهند گرفت. 

تبعیض جنسیتی عامل رفتارهای خشونت آمیز در زن ها علی سلیمی
روزنامه نگار

طباطبایی: خشونت علیه مردان حالت پنهانی دارد

این آتش را »گوته« روشن کرد. با نوشتن »رنج های ورتر جوان«. 
داســتان را در آلمان نوشــت. ســال 1۷۷4. اما آتشی که افروخت، 
ســال ها اروپا را سوزاند.بســیاری از جوانان به همان شــیوه ای که 
ورتر جوان در پایان داســتان خودکشــی کرده بود، به زندگی خود 
پایان دادند. آتش »خودکشی تقلیدی« آنقدر بالا گرفت که چاپ 
کتاب در بیشــتر کشورهای اروپایی ممنوع شد.دویست سال بعد، 
وقتی دیوید فیلیپس درباره تأثیر نیویورک تایمز در خودکشی های 
آمریکا مقاله نوشت، آن را »اثر ورتر« نامید. جامعه شناس آمریکایی 
معتقد بود اخبار پرجزییات خودکشی که در این روزنامه منتشر شده، 
بسیاری را به خودکشی ترغیب کرده. اگرچه بعدها رد پای خودکشی 
تقلیدی در ماجرای متروی وین )1۹۷8( و خودکشــی مشاهیری 
مانند مرلین مونرو هم دیده شد اما همچنان در ادبیات پزشکی به 
آن »اثر ورتر« می گویند.این واقعیت ها باعث شد به تدریج مقررات 

سختگیرانه ای برای نشر اخبار خودکشی وضع شود؛ به عنوان نمونه، 
سازمان بهداشت جهانی در سال 2008 به حرفه مندان رسانه گفت: 
به جزئیات اخبار خودکشی )مانند مکان و شیوه خودکشی( نپردازید. 
خودکشی را نه قهرمانانه جلوه بدهید؛ نه طبیعی و نه راه حل. از لحن 
هیجانی پرهیز کنید و از کلمه »خودکشــی« در تیتر خبر اســتفاده 
نکنید. در نشــر اخبار خودکشــی، به آموزش و اطلاع رسانی درباره 
پیشگیری از خودکشی بپردازید.   و...این بایدنبایدها کم کم آنقدر زیاد 
و دست وپاگیر شده که گاهی در مواجهه با سوژه خودکشی، چاره ای 
جز »ما هیچ، ما نگاه« نداریم. هفته پیش که شــنیدم خبرآنلاین 
می خواســته حرف های رئیس فدراسیون کشتی درباره خودکشی 
جهان پهلوان تختی را سوژه کند و هیچ روانپزشکی زیر بار مصاحبه 
نرفته، یاد خودم افتادم که همین یکی دو ماه پیش می خواســتم 
یادداشتی درباره خودکشی یکی از رزیدنت ها بنویسم ولی زورم به 

این محدودیت ها نرســید و منصرف شدم.من همانقدر که پزشک 
بوده ام، روزنامه نگاری کرده ام. به قول افشین یداللهی، »شاید کمی 
هم بیشتر«. پس می توانم با هر دو چشم به این ماجرا نگاه کنم. از 
چشم خبرنگاران، بعضی از این قواعد همانقدر غریب است که به 
یک پزشک بگویی بیماری را تشخیص بده ولی با بیمار حرف نزن! 
به عنوان مثال، حذف کلیدواژه »خودکشی« از تیتر خبر خودکشی، 
چیزی کم از کشتن خبر ندارد. اما بعید می دانم کسی با کشتن خبر 
مشکل داشته باشد یا دلش به حال خبرنگاری بسوزد که حرفه اش 
مجبورش می کند در جزئیات اخبار خودکشی غوطه بخورد و روان 
خودش را شخم بزند ولی حق ندارد چیزی بروز بدهد مبادا سلامت 
روان دیگــران بــه خطر بیفتد. پس به احترام آنها و برای خلاصی 
خودم از اعتراض همکاران و رعایت شیوه نامه های بهداشتی، تیتر 

این یادداشت را می گذارم خبر )نگار( کُشی!

خبرکشُی!

یادداشت



هـفـتـهنــامـه5

ون
ناگ

گو

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

از آنجا که برنج غنی از کربوهیدرات است و تمام کربوهیدرات ها به 
قند تبدیل می شوند، مدت کوتاهی پس از مصرف برنج در یک وعده 

غذایی، قند خون افزایش می یابد.
به گزارش مشرق، در بسیاری از کشورهای در حال توسعه و جوامع 
فقیر در کشــورهای توســعه یافته، برنج علاوه بر تأمین انرژی، منبع 

اصلی تأمین ویتامین و پروتئین است.
در کشورهای بنگلادش، کامبوج، اندونزی، میانمار، ویتنام، لائوس و 
ماداگاسکار مجموعاً ۶00 میلیون نفر نیمی از انرژی و پروتئین مورد 

نیاز روزانه خود را از برنج تأمین می کنند.
در این گزارش پیامدهای مصرف برنج در رژیم غذایی را به اختصار 

بیان می کنیم.
۱- احساس التهاب در بدن ��

انواع بسیار متنوعی از برنج در سراسر جهان کشت می شود و برخی 
از انواع آن می تواند موجب بروز التهاب در بدن شود.

به گفته متخصصان برنج سفید یک گونه فرآوری شده از برنج قهوه ای 
است و این فرآوری برنج سفید را به یک کربوهیدرات ساده تبدیل کرده 
است که به سرعت در بدن تجزیه شده و تبدیل به انرژی می شود.

این نوع کربوهیدرات های فرآوری شــده حالتی شــبیه به التهاب در 
بدن ایجاد می کنند و موجب جذب بیشتر آب در بافت ها می شوند.

بــه توصیه متخصصــان به منظور جلوگیری از بروز این حالت بهتر 
است از برنج قهوه ای در پخت و پز استفاده شود.

2- احساس سیری ��
ترکیبــات مغــذی منحصر به فرد موجود در برنج موجب احســاس 
سیری طولانی می شود و این احساس بلافاصله پس از ورود آن به 

معده ایجاد می شود.
برنج به ویژه برنج قهوه ای حاوی مقادیر زیادی فیبر است. این فیبر 

موجب تسهیل عملکرد سیستم گوارش می شود.
3- افزایش قند خون ��

از آنجا که برنج غنی از کربوهیدرات است و تمام کربوهیدرات ها به 
قند تبدیل می شوند، مدت کوتاهی پس از مصرف برنج در یک وعده 
غذایی، قند خون افزایش می یابد. البته میزان و سرعت این افزایش 

قند خون به نوع برنج بستگی دارد.
به طور کلی برنج سفید دانه کوتاه، بیشترین میزان افزایش قند خون 
را ایجاد می کند. برنج سفید دانه بلند، تأثیر کمتری بر قند خون دارد 
و برای افرادی که مایل به کنترل قند خون خود هستند، بهتر است.

۴- تأثیر مثبت بر باکتری های روده ��
اگر برنج پس از پختن سرد شده و سپس مصرف شود، نشاسته موجود 
در آن تبدیل به نشاســته مقاوم می شــود و بخشــی از آن به صورت 

تجزیه نشده به روده بزرگ می رسد.
این نشاسته باکتری های مفید روده را تغذیه می کند. نشاسته مقاوم 
هم می تواند موجب افزایش قند خون شود؛ اما این فرایند آهسته تر 
و به تدریج رخ می دهد. افزودن سرکه به برنج، فرایند جذب قند در 

خون را کندتر هم می کند.
۵- یبوست ��

برنج سفید فاقد پوسته، سبوس و جوانه است و به همین علت دارای 
فیبر کمتری است.

فیبر موجب تقویت عملکرد روده می شــود، اما مصرف زیاد غلات 
حاوی فیبر کم مانند برنج سفید ممکن است منجر به یبوست شود.

حدود 30 درصد از جمعیت جهان در طول عمر خود به یبوست مبتلا 
می شوند و این عارضه در برخی شرایط پزشکی مانند شیمی درمانی، 

استفاده از داروهای خاص و بارداری شدیدتر می شود.
یبوست در افراد مسن و زنان بیشتر دیده می شود.

استفاده از غذاهای حاوی فیبر، نوشیدن آب کافی، مصرف حداقل پنج 
واحد میوه و سبزی در روز و استفاده از مواد غذایی حاوی باکتری های 

پروبیوتیک، مهم ترین روش های مبارزه با یبوست است.
۶- افزایش وزن ��

برنج ســفید در جریان فرآوری، ســبوس و پوســته خود را که حاوی 
ویتامین ها و مواد مغذی مهم از جمله ویتامین های E و B هســتند، 

از دست می دهد.
به همین علت در بدن سریع تر هضم شده و به همین علت احساس 

سیری کمتری را ایجاد می کند.
در نتیجه میزان مصرف آن در هر وعده غذایی افزایش می یابد که این 
امر موجب افزایش وزن می شود.ساده ترین راه برای جلوگیری از این 
وضعیت، توجه و کنترل میزان و دفعات مصرف برنج در وعده های 
غذایی است.در حال حاضر حدود ۶1 درصد از بزرگسالان به اضافه 
وزن یا چاقی مبتلا هستند و شاخص توده بدنی بالایی دارند.محققان 
ساختار کربوهیدرات انواع برنج و محصولات جانبی آن از جمله برنج 
قهوه ای، برنج نیم دانه، ســبوس برنج پرچرب، ســبوس برنج بدون 
چربی و برنج آماده شــالی کوبی را مورد تجزیه و تحلیل قرار دادند.

همچنین میزان هضم پذیری هر یک از این محصولات را از طریق 
شبیه ســازی محیط دســتگاه گوارش خوک، از جمله معده کوچک، 
معده بزرگ و میکروب های روده ای آن ها مشــخص کردند.میزان 
نشاسته، لیگنین و فیبر موجود در این محصولات تفاوت های قابل 
توجهی دارد، اما کربوهیدرات اصلی موجود در تمام آن ها آرابینوزایلن 
است که نوعی فیبر پیچیده متشکل از دو نوع قند آرابینوز و گزیلوز 
است.البته میزان این دو نوع قند در دانه برنج و هریک از محصولات 
جانبی آن متفاوت اســت و این تفاوت تا حدی بر عملکرد فیبرها در 
بدن تأثیر می گذارد.در شــبیه سازی های انجام گرفته مشخص شد 
برنج قهوه ای و برنج نیم دانه بهتر از سایر انواع برنج هضم می شوند.

همچنین مشخص شد سبوس پرچرب، سبوس بدون چربی و برنج 
آماده شالی کوبی بیشترین میزان فیبرهای غیرقابل هضم را دارند.

انســان ها در سراســر جهان برنج را به عنوان بخشی از رژیم غذایی 
خود مصرف می کنند.اطلاع از ساختار شیمیایی فیبرهای موجود در 
این ماده غذایی امکان شناســایی آن دســته از میکروب های روده را 

که درگیر هضم این ماده می شوند، فراهم می کند.

ضررهای جبران ناپذیر خوردن 
هر روزه برنج
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قهوه یکی از 
محبوب ترین 

و رایج ترین 
نوشیدنی ها 
در دنیاست 

که طرفداران 
بسیاری دارد 

اما کافئین 
موجود در آن 
ممکن است 
باعث برخی 

اختلالات 
گوارشی یا 
ذهنی برای 
افراد شود. 
می توانید با 

نوشیدنی 
جایگزین قهوه 
از اثرات مخرب 
کافئین بر بدن 
خود جلوگیری 

کنید

با این ادویه خوش رنگ به جنگ دیابت و چربی خون بروید
ســماق بــرای بیمــاران دارای قند خون، دیابــت و چاقی مفرط 
مفید اســت. نتایج بررســی ها نشــان می دهد که این ادویه تأثیر 

ضدمیکروبی دارد و مانع از بروز بیماری دیابت می شــود.
به گزارش بهداشــت نیوز یکی از عوامل به وجود آمدن عوارض 
مختلف دیابت، ترکیب شــدن گلوکز با پروتئین های حیاتی بدن 
است که منجر به تغییر عملکرد ساختار شیمیایی این پروتئین ها 
می شود و سماق تا 81 درصد بروز این فرایند را متوقف می نماید.

مصرف آن در افراد مبتلا به دیابت از تشکیل هموگلوبین اضافی 
جلوگیری می کند. در واقع خواص آنتی اکسیدانی قوی این ادویه 
به کاهش ســطح کلسترول کمک می کند. مصرف سماق همراه 
غــذا نیز به دلیــل تأثیراتی که روی صفرا دارد، می تواند تأثیرات 

مناســبی در پایین آوردن چربی خون داشته باشد.
ســماق از بین برنده زمینه جذب چربی در بدن اســت و از خواص 
ســماق می توان برای رســیدن به تناســب اندام و تغذیه مناسب 

بهره برد. این گیاه ســابقه طولانی در طب ســنتی ایرانی دارد و 
به عنوان یک ماده پیشــگیری کننده از بیماری های قلبی مورد 

توجه قرار دارد.
از خواص دارویی گیاه سماق می توان به خاصیت آنتی اکسیدانی، 
خاصیت ضد میکروبی، ضد تب، ضد التهاب، ضد خونریزی، رفع 
درد دندان، تقویت لثه، نقرس و رماتیســم همچنین تصفیه خون 

از مواد زائد اشاره کرد.

 ۸ نوشیدنی 
جایـگزین
 قهـوه

قهوه یکی از محبوب ترین و رایج ترین نوشــیدنی ها 
در دنیاســت که طرفداران بســیاری دارد اما کافئین 
موجــود در آن ممکن اســت باعث برخی اختلالات 
گوارشی یا ذهنی برای افراد شود. می توانید با نوشیدنی 
جایگزیــن قهوه از اثرات مخرب کافئین بر بدن خود 

جلوگیری کنید.
قهوه یکی از محبوب ترین و رایج ترین نوشــیدنی ها 
در دنیاســت که طرفداران بســیاری دارد اما کافئین 
موجــود در آن ممکن اســت باعث برخی اختلالات 
گوارشی یا ذهنی برای افراد شود. می توانید با نوشیدنی 
جایگزیــن قهوه از اثرات مخرب کافئین بر بدن خود 

جلوگیری کنید.
خیلی از افراد صبحشــان را با نوشــیدن قهوه شروع 
می کنند و قهوه جایگاه ویژه ای در رژیم غذایی آن ها 
دارد. با این وجود نوشیدن قهوه به مقدار زیاد ممکن 
اســت در بعضی افراد موجب اضطراب و پریشانی یا 

بروز ناراحتی های گوارشی و سردرد شود.
 ترکیب آب و آبلیمو به عنوان نوشیدنی جایگزین قهوه
ترکیب آب و آبلیمو هم نوشیدنی خوبی برای شروع 
روز و هــم یک ینوشــیدنی جایگزین قهوه اســت. 
این نوشــیدنی بدون کافئین و بــدون کالری مقدار 
 C دارد. نقش مهم ویتامین C قابل توجهــی ویتامین
تقویت سیســتم ایمنی و محافظت از پوست در برابر 
نور خورشــید اســت. این ویتامین برای تولید کلاژن 
خیلی اهمیت دارد. کلاژن پروتئینی است که ساختار 
اصلی پوست، تاندون ها و رباط ها را تشکیل می دهد.
تنها یک لیوان آب و آبلیمو )یک قاشــق غذاخوری 
آبلیمــو و یک فنجــان آب خنک( می تواند 10 درصد 
از نیاز روزانه بدن شــما به ویتامین C را تأمین کند. 
همچنیــن می توانیــد از دیگر میوه ها و گیاهان برای 
طعم های متنوع تر استفاده کنید. خیار، نعناع، هندوانه 

و ریحان برخی از این انتخاب ها هستند.
 ریشه کاسنی ��

ریشه کاسنی مثل دانه های قهوه می تواند برشته شده، 
آسیاب شده و تبدیل به یک نوشیدنی داغ و خوشمزه 

شود. این نوشیدنی مزه ای بسیار شبیه قهوه دارد؛ اما 
بدون کافئین اســت. دم کرده ریشــه کاسنی در واقع 

یک نوشیدنی انرژی زا بدون کافئین است.
ریشه کاسنی منبع غنی اینولین است. این فیبر محلول 
می تواند به گوارش کمک کرده و با تقویت و افزایش 
باکتری های مفید روده به سلامت روده ها نیز کمک 
کند. به علاوه چیکوری کافی می تواند کبد را تحریک 
به تولید صفرای بیشتری کند که می تواند برای هضم 

چربی مفید باشد.
این نوشیدنی می تواند در دستگاه اسپرسو، فرنچ پرس 
و یا قهوه ساز فیلتردار به راحتی تهیه شود. به ازای هر 
180 میلی لیتر آب از دو قاشق غذاخوری ریشه کاسنی 
آسیاب شده استفاده کنید یا اینکه این نسبت را طبق 

میل خودتان تغییر دهید.
نکته: اگر باردار یا شیرده هستید نباید چیکوری کافی 
مصرف کنید؛ زیرا تحقیقات زیادی در این مورد انجام 

نشده است.
شیر طایی ��

احتمالًا این سؤال برای شما پیش آمده که شیر طلایی 
چیســت؟ شیر طلایی یک جایگزین بدون کافئین و 
پُرخاصیت است که از شیر به همراه زردچوبه ساخته 
می شود. چاشنی هایی مثل دارچین، زنجبیل، وانیل، 
عســل و فلفل سیاه می توانند طعم دهنده های خوبی 

به شیرطلایی باشند.
فلفل ســیاه و چربــی توانایی بدنتــان برای جذب 
کورکومیــن زردچوبه را بــالا می برند؛ بنابراین بهتر 
است از شیر کامل و پُرچرب برای تهیه این نوشیدنی 
استفاده کنید. شیر طلایی را با یک فنجان شیر کامل، 
نصف قاشــق مرباخوری زردچوبه، یک چهارم قاشق 
مرباخوری دارچین، یک هشتم قاشق مرباخوری پودر 
زنجبیل و کمی فلفل سیاه درست کنید و البته می توانید 
برای کمی شیرینی مقداری عسل هم استفاده کنید. 
ایــن ترکیــب را روی حرارت ملایم گرم کنید و مرتباً 

هم بزنید تا نسوزد.
چای سیاه نوشیدنی جایگزین قهوه ��

چای سیاه دارای کافئین کمتری نسبت به قهوه است 
و مطالعات نشان می دهد با وجود کافئین کم اما چای 
ســیاه باز هم می تواند شــما را هشیار کند پس چای 
ســیاه هم می تواند جایگزین قهوه برای بیدار ماندن 
باشد. چای سبز و سیاه هر دو از گیاه کاملیا سینسیس 
گرفته می شــود؛ اما چای سیاه فرایند تخمیر را پشت 
ســر می گذارد که باعث تغییر آرایش شــیمیایی آن 
می شود. هر دو نوع چای خاصیت قوی آنتی اکسیدانی 
دارند. چای سیاه عطروطعم ملایم و خوشایندی دارد.

چای ماتچا یک نوشیدنی جایگزین قهوه ��
یکی از انواع چای سبز چای ماتچاست که با بخاردادن، 
خشــک کردن و آســیاب کردن برگ هــای گیــاه 
کاملیاسینســیس تهیه می شود. برگ کامل این گیاه 
منبع غنی ای از آنتی اکسیدان اپیگالوکاتچین گالات 

است.
بســیاری از فوایــد چــای ماتچا مربــوط به همین 
آنتی اکســیدان هســتند و مطالعات نشان می دهد 
مصرف منظم چای ســبز می تواند ریسک فشارخون 
بالا را پایین بیاورد. این مطالعات از عصاره چای سبز 
برای آزمایش ها استفاده کردند؛ اما ظرفیت کاتچین 
چای سبز به اندازه همان کاتچین موجود در یک فنجان 
چای ماتچا چای ســبز می تواند چربی و وزن بدن را 
کاهش دهد و ریسک دیابت نوع دوم را پایین بیاورد 
در نتیجه می تواند جایگزین قهوه برای چربی سوزی 
باشد. ماتچا عطروطعم باطراوتی دارد که حس طبیعت 

را در شما زنده می کند.
سرکه سیب ��

سرکه سیب با تخمیر سیب های له شده و با استفاده 
از قارچ و باکتری درســت می شــود. این فرایند باعث 
تولید ترکیبی به نام استیک اسید می شود که می تواند 
اثرات مفیدی بر میزان حساســیت به انسولین و قند 

خون بگذارد.
هرچند هنوز شواهد زیادی وجود ندارد؛ اما سرکه سیب 
خالص می تواند احساس سیری بعد از غذا را افزایش 
داده و به کاهش وزن تا حدودی کمک کند. می توانید 

یک تا دو قاشــق غذاخوری ســرکه سیب خالص را با 
یک فنجان آب سرد مخلوط کنید. همچنین می توانید 

عسل هم به این ترکیب اضافه کنید.
سرکه سیب را به صورت خالی و رقیق نشده مصرف 
نکنید، چون سرکه سیب دارای 4 تا ۶ درصد استیک 
اسید است که می تواند دهان و گلو را بسوزاند. سرکه 
ســیب خالــی می تواند مینای دنــدان را از بین ببرد، 
بنابراین توصیه می شود بعد از نوشیدن سرکه سیب، 

آب در دهانتان غرغره کنید.
چای رویبوس ��

یکــی دیگر از انواع نوشــیدنی جایگزین قهوه چای 
رویبــوس اســت. چای رویبوس یــا بوته قرمز یک 
نوشیدنی بدون کافئین است که اصالت آن به آفریقای 
جنوبی برمی گــردد. چای رویبوس برخلاف قهوه و 
دیگر چای ها دارای تانین کمی است که هرچند یک 
آنتی اکســیدان مفید است اما می تواند در جذب آهن 
اختلال ایجاد کند. چای رویبوس علی رغم تانین کمی 
که دارد سرشار از آنتی اکسیدان های دیگر است. این 
چای می تواند به پیشگیری از بیماری قلبی کمک کند.

دم کشــیدن این چای نســبت به باقی انواع چای به 
زمان بیشــتری نیــاز دارد. مصرف یک تا یک و نیم 
قاشــق مرباخوری و مــدت ده دقیقه زمان برای دم 
کشــیدن چای رویبوس کافی است. طعمی شیرین 

و میوه ای دارد.
کامبوجا ��

کمبوجا مناسب ترین نوشیدنی جایگزین قهوه در طب 
سنتی است. کامبوجا از تخمیر چای سیاه با باکتری ها، 
قارچ و قند درست می شود. فرایند تخمیر، یک کولونی 
هم زیســتی از باکتری ها و قارچ ها تشــکیل می دهد 
که معمــولًا بــه آن SCOBY می گویند. کامبوجا 
بعد از تخمیر حاوی پروبیوتیک ها، اســتیک اســید و 
آنتی اکسیدان هاست که همگی برای سلامتی مفیدند. 
آزمایش ها نشــان داده که کامبوجا می تواند سیستم 
ایمنی را تقویت کرده و ســطح کلسترول خون و قند 

خون را بهینه کند.

سلامت

آیا شــما هم جزء انســان هایی هستید که همیشه فکر می کنند سنی 
کمتر از سن واقعی خود دارند؟ اگر این چنین است باید خبر خوبی را 
به شــما بدهیم. تحقیقات جدید نشــان داده اند که این نشانه سلامت 
مغز شماست. چنانچه شخصی حس کند که مسن تر از سن واقعی اش 
می باشــد، بایــد روش زندگــی خودش را مــورد ارزیابی قرار دهد. با 
توجه به اســکن مغز، اگر از ســن واقعی خود جوانتر هستید، این نشانه 
ســلامت مغزی شماســت. با ما همراه باشــید تا به بررسی نتایج این 

تحقیق بپردازیم.
مغز پیچیده ترین عضو در بدن انسان است. با اینکه دانشمندان علوم 
مغز و اعصاب، درباره مســئولیت هر یک از نیمکره های مغز به طور 
کامل اطلاعات دارند، اما مسائلی وجود دارند که هنوز به صورت یک 
راز باقــی هســتند مانند اینکه بــه چه علت گروهی از افراد به آلزایمر 
مبتلا می شوند. اطلاعات نادرست بسیاری درباره مغز وجود دارد. اما 
آنچه که مســلم اســت این می باشد که جوان و سالم نگه داشتن مغز، 
واجب و حیاتی اســت و همچنین انجام بعضی از تمرینات، می تواند 

اثرات پیری و کهولت ســن را بهبود ببخشد.
براساس تحقیقات جدیدی که صورت گرفته، رازهای دیگری مبنی 
بر اینکه مغز خود را جوان نگه دارید، وجود دارد و همه چیز بســتگی 

به ذهنیت شما دارد.

جین یونگ چی، از دانشگاه ملی سئول در کشور کره، ارتباط بین سن 
ذهنی و واقعی مغز را مورد بررســی قرار داد. او و تیم تحقیقاتیش، از 
۶8 نفر از افراد ســالم بین ســنین 5۹ تا 84 ساله، MRI مغزی گرفتند 
تــا مقدار ماده خاکســتری در مناطق مختلف مغــز را مورد تجزیه و 

تحلیل قرار دهند.
شــرکت کنندگان در این تحقیق، درباره اینکه ســن آنها چقدر بوده و 
اینکه به چه میزان احساس جوانی یا پیری می کنند و نیز توانایی های 
شــناختی و ســلامتی خود را در قالب یک پرسشــنامه، مورد ارزیابی 

قرار دادند.
افرادی که ادعا می کردند بیشتر از سن خود، احساس جوانی می کنند، 
امتیاز بهتری در آزمون حافظه کســب کردند گذشــته از این، آن ها، 
سالم تر به نظر می رسیدند و علائم افسردگی در آنها بسیار کمتر دیده 
می شــد.افرادی که احساس جوانتری داشتند، حجم ماده خاکستری 
مغزشان، در قسمت قدامی برآمدگی های چین خورده مغز و همچنین 
در قســمت چین خوردگی مغز مربوط به گیجگاه که با مهارت های 

زبان و گفتار و صدا در ارتباط اســت، زیاد بود.
جیــن یونــگ چی، می گوید: “ما به این موضوع پی بردیم که افرادی 

که احســاس جوانی می کنند، ساختار مغز جوانتری نیز دارند.”
“مهم تر از همه این مســئله اســت که اگر در عواملی مانند شخصیت، 

سلامت ذهنی، علائم افسردگی و یا نوع عملکرد شناختی، اختلاف و 
تفاوتی به وجود بیاید، اما باز هم این حس جوان ماندن از بین نمی رود.”

پژوهشــگران هنوز مطمئن نیســتند که آیا یک مغز جوان تر می تواند 
عهده دار مســئولیت ســن ذهنی یک فرد باشد یا خیر، ولی تصور آنها 
بر این پایه قرار دارد که افرادی که احســاس پیری می کنند، از روند 

پیر شدن مغزشان اطلاع دارند.
تعبیر دیگری که در این مورد می توان ارائه کرد این است که افرادی 
که احساس جوانتری دارند، فعالیت فیزیکی و ذهنی بیشتری دارند و 
همین موضوع، باعث می شــود زندگی مهیجی را تجربه کنند که در 

نتیجه باعث بهبود ســلامت مغز آن ها می شود.
افرادی که احساس پیری می کنند ممکن است این واقعیت مربوط به 
سن خودشان را پذیرفته باشند و در نتیجه حالت سرزندگی و شادابی 
خود را از دست بدهند که این حالت می تواند بر توانایی های شناختی 

آنها ضربه شدیدی وارد سازد.
جینگ یونگ چی می گوید: “اگر فردی، احساس کند که از سن واقع 
اش، پیرتر است، وجود این حس، علامتی است برای سنجش شیوه 
زندگی و عادت ها و فعالیت هایش که باعث می شــوند به روند پیری 
مغــز کمــک کنند و در نتیجه فرد می تواند مراقبت های لازم را برای 

داشتن مغزی سالم، انجام دهد.”

 اگر این حس را دارید مشکل از مغز شما است
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در روزهای پایانی تابســتان ســال جاری، صولت مرتضوی، وزیر کار، 
درباره بازنشســتگی زودهنگام خبرنگاران گفت: »معتقد هســتم که 
خبرنگاری جز مشاغل سخت است و این موضوع را پیگیری می کنم.« 
با این حال برخی از کارشناســان اقتصادی معتقدند که بازنشســتگی 
زودهنگام خبرنگاران به دلایل مختلفی کار صحیحی نیســت. یکی 
از مهمتریــن این دلایل آن اســت که در حــال حاضر صندوق های 
بازنشســتگی با چالش های فراوانی مواجه هستند و سنگین تر کردن 
بار این صندوق ها می تواند از کانال تورم، بر زندگی تمامی افراد کشور 
تأثیر گذار باشد. از سوی دیگر خبرنگاری یک شغل تخصصی است و 
هزینه و زمان زیادی برای تبدیل شدن به یک خبرنگار حرفه ای لازم 
است. به همین دلیل بازنشستگی زودهنگام این افراد استفاده نکردن 

از اندوخته های تجربی این افراد است.
باری بر دوش صندوق های بحران زده ��

در ســال های گذشــته بازنشســتگی زودهنگام در برخی از مشاغل 
انتقادات زیادی را برانگیخته اســت. این انتقادات از ســوی گروه های 
مختلفی مطرح می شود که هر کدام از آنها قابل بررسی است. یکی از 
مهمترین دلایل انتقادات، بحث صندوق های بازنشستگی و وابستگی 
آنها به بودجه کشور است. در حال حاضر منابع و مصارف صندوق های 
بازنشستگی کشور با هم تناسبی ندارد و این صندوق ها نمی توانند به 

صورت مستقل حقوق بازنشستگان را بپردازند.
از آنجایی که صندوق ها به بودجه وابسته هستند، سالانه مقدار قابل 
توجهی از بودجه کشور صرف پرداخت حقوق بازنشستگان می شود. 
وابســتگی صندوق های بازنشستگی به بودجه از یک سو و تحریم ها 
اقتصادی و کاهش درآمدهای نفتی از سوی دیگر موجب شده تا این 
مســئله به یک بحران تبدیل شــود. به عبارت دیگر پرداخت حقوق 
بازنشســتگان به دولت فشــار زیادی می آورد. دولت برای جبران این 
هزینه، به دنبال سیاست هایی مانند استقراض از بانک مرکزی می رود 
که تورم زا است و زندگی تمامی اقشار جامعه را تحت تأثیر قرار می دهد.

به همین دلیل در سال های گذشته بسیاری از کارشناسان اقتصادی 
توصیه هایی مبنی بر اصلاح روند کاری صندوق های بازنشستگی ارائه 
داده انــد. یکــی از مهمترین اصلاحات مورد نیاز برای این صندوق ها 
افزایش ســن بازنشستگی اســت. مقایسه سن بازنشستگی در ایران 
با کشــوهای توســعه یافته نیز نشان می دهد که سن بازنشستگی در 
ایران در حال حاضر نیز پایین است و بهتر است افزایش پیدا کند. در 
ایران سن بازنشستگی برای مردان ۶0 سال و برای زنان نیز 50 سال 
است. البته اگر افراد 35 سال سابقه بیمه تأمین اجتماعی داشته باشند 

می توانند بدون در نظر گرفتن سن بازنشسته شوند.
اصــلاح مورد نیاز صندوق های بازنشســتگی فقــط یکی از دلایل 
طرفداری کارشناســان اقتصادی از افزایش ســن بازنشستگی کشور 
است. بازنشستگی زودهنگام افراد در مشاغل مختلف موجب می شود 
تا کســی که از این تجربیات بهره مند اســت خانه نشین شود. این در 
حالی است که افراد با تجربه و تخصصی که در سال های مختلف به 
دست آورده اند می توانند در مسیر توسعه کسب کاری که در آن فعال 

هستند، تاثیرگذار باشند.
ایــن در حالی اســت که تعداد قابل توجهــی از افرادی که برای مثال 
در کارخانــه کار می کرده انــد و تجربه کار بالایی داشــته اند، پس از 
بازنشســتگی زودهنگام به کارهایی مانند رانندگی رو می آوردند. این 
در حالی است که در حوزه کاری خود می توانستند بهره وری بالاتری 

داشته باشند.
مشاغل سخت و زیان آور ��

 بررسی قانون تأمین اجتماعی در ایران نشان می دهد که افرادی که 
شغل های سخت و زیان آور دارند یا به عبارت دیگر شغلشان سلامتی 
جسم و روح آنها را تحت تأثیر قرار می دهد، می توانند با 20 سال متوالی 
پرداخت حق بیمه، بدون آنکه نیازی به رعایت شرط سنی داشته باشند، 
بازنشســته شوند. به زبان ســاده پرداخت هر یکسال حق بیمه برای 
این افراد یک ســال و نیم محاســبه می شود. کار در معادن، حفر چاه و 
قنوات، تخلیه و حمل مواد مذاب از کوره های مشغول به کار مشاغلی 
که استمرار آنها موجب ابتلا به بیماری های حاصل از اشعه را فراهم 
می کند از جمله مشــاغل ســختی هستند که افراد با اشتغال به آن ها 
می توانند پیش از موعد بازنشسته شوند.البته مشاغل سخت و زیان آور 
دو دسته هستند. گروه الف مشاغلی هستند که کارفرما تواناییان را دارد 
که با استفاده از تدابیر لازم زیان آوری مشاغل را کاهش دهد. دسته دوم 
یعنی گروه ب مشاغلی هستند که ماهیت آنها سخت و زیان آور بوده و 
حتی با رعایت تمهیدات لازم همچنان زیان آورد محسوب می شوند. 
نکته قابل توجه آن است که بر اساس بند 3 ماده 11 آیین نامه مشاغل 
سخت و زیان آور، خبرنگاری نیز جزو مشاغل سخت است و خبرنگاران 
باید زودتر از موعد بازنشســته شــوند. در واقع خبرنگاری جزو گروه ب 

بوده، یعنی در حال حاضر جزو مشاغل سخت محسوب می شود.
بازگشت مجدد به حرفه خبرنگاری ��

همانطور که گفته شد مشکلات مربوط به صندوق های بازنشستگی 
در ایــران یکــی از دلایل کارشناســان اقتصادی در زمینه مخالفت با 
بازنشســتگی زودهنگام اســت. یکی دیگر از مهمترین دلایل این 
مخالفت، هدر رفتن تجربیات اندوخته شده خبرنگاران در طول سالیانه 
متمادی است. خبرنگاری یک شغل تخصصی است و کسب تجربه 
در این حرفه می تواند در کیفیت کار یک خبرنگار تأثیر زیادی داشته 
باشــد. به همین دلیل اســت که تعداد قابل توجهی از خبرنگاران پس 
از بازنشستگی زودهنگام به حرفه خود ادامه می دهند. همین اشتغال 
مجدد خبرنگاران در حرفه خود موجب شــده اســت که بســیاری به 

بازنشستگی زودهنگام انتقاد وارد کنند.
البته خود خبرنگاران معتقدند که اشتغال به این حرفه با اضطراب های 
زیادی همراه است و بازنشستگی زودهنگام برای این شغل قانون خوبی 
اســت. در پاســخ به این مسئله می توان گفت که افرادی که سال های 
طولانی را در این حرفه تجربه اندوزی کرده اند به مرور از درگیری های 
اضطراب آور مربوط به این شغل فاصله گرفته و به مدیریت و به عبارت 
دیگر، به تربیت خبرنگاران جوان می پردازند. به عبارت دیگر می توان 

در این سال های از سرمایه های تجربی این افراد استفاده کرد.

»خبرنگاری« شغل سخت 
و زیان آور است؟!
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تقاضای طلا به حداقل خود
رسیده است

گروه اقتصادی: در طول معاملات هفته نخســت شهریور 
قیمت دلار در کانال 4۹ هزار تومانی نوســان داشــت. 
باید در نظر داشت دامنه نوسانات این اسکناس محدود 
به تغییرات 100 تا 200 تومانی شــده اســت و در طول 
روزهای اخیر به شکل زیگزاگی، یک روز کاهش و روز 

بعد افزایش داشت.
معامله گران این روند را به خواست سیاستگذار می دانند. 
به اعتقاد آنها این محدوده به منطقه حیثیتی اسکناس 
دلار بــرای بانک مرکزی تبدیل شــده اســت. آن ها 
می گویند بازار ارز انتظاری شــده و دســت بازارساز باز 

است، اما تمایلی به کاهش و افزایش قیمت ها ندارد.
معامله گران در انتظار وضوح قیمت دلار ��

در روزهای گذشته به موضوعاتی اشاره شد که به اعتقاد 
معامله گران قیمت دلار می توانست با عبور از آنها وضوح 
بیشتری بگیرد. پایان مراسم اربعین و بازگشت معاملات 
بازار ارز به روند روتین گذشته، انتظار برای سفر معاون 
گروســی به تهران، برگزاری نشست شورای حکام در 
روزهای پایانی شــهریور و پایان ۶ ماهه نخســت سال 
جاری.این در حالی اســت که کارشناســان اقتصادی 
همــواره تاکید می کننــد که توافق در خصوص برجام، 
تنها موضوعی اســت که می توانــد تغییرات بزرگ اما 
کوتاه مدتی برای بازار ارز در پی داشــته باشــد. به اعتقاد 
آنها اثر خبردرمانی بر بازار ارز بســیار کمرنگ شــده و 
حتی رفعتحریم ها نیز برکلیت اقتصادی تأثیر بســزایی 
نخواهد داشت.در آخرین روز معاملات دلار در بازار ارز 
در هفته جاری دو سیگنال مساعد توانست قیمت دلار 
را 300 تومان کم کند و در کف کانال 4۹ هزار تومانی 
قرار دهد. روز گذشــته شــبکه بلومبرگ مدعی شد که 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی در گزارش فصلی آتی 
خود احتمالًا کاهش سرعت غنی سازی اورانیوم در ایران 
را اعلام می کند.آنگونه که به نقل از بلومبرگ گزارش 
شــده اســت، برخی مقامات هسته ای ارزیابی می کنند 
که داده های آژانس اتمی نشان می دهد، ایران در حال 
تعدیل غنی سازی اورانیوم در سطوح بالاست. انتظارات 
مبنی بر تعدیل غنی سازی اورانیوم توسط ایران پس از 
آن مطرح شدکه برخی رسانه ها مدعی شدند که تهران 
و واشــنگتن همزمان با توافق بر ســر تبادل زندانیان در 
ازای آزادســازی پول بلوکه شده ایران درکره جنوبی با 
هدف کاهش تنش ها درخصوص کاهش غنی ســازی 

در ایران نیز توافق کرده اند.
موضع دو طرف برای توافق نرم شده؟ ��

اســلامی، رئیس ســازمان انرژی اتمــی ایران نیز در 
گفت وگو با شــبکه الجزیره تاکید کرد که »انصراف از 

کاهش پایبندی به توافق هسته اینیازمند برداشتن کامل 
تحریم هاســت و پایبندی آمریکا و طرف های دیگر به 
توافق هسته ای منجر به پایبندی ایران نیز خواهد شد«.
پیــش از ایــن و در پی اخبار مربــوط به تبادل زندانیان 
دوتابعیتی و آزادسازی منابع ارزی ایران برخی رسانه های 
خارجی به احتمال انجامتوافقات پشت پرده میان ایران و 
آمریکا با میانجیگری عمان و قطر اشاره کرده بودند. به 
نظر می رسد اظهارنظرهای دو طرف توافق نرم ترشده 

است.
بــرای هفته پیــش رو نیز به احتمال زیاد قیمت دلار در 
محدوده مطبوع بازارســاز در نوســان باشد، زیرا بازار به 
روزهای اربعین نزدیک می شود و این موضوع بر بی جانی 

معاملات بازار ارز می افزاید.
 چشم انداز بازار طا تورمی است؟ ��

در همین حال قیمت طلا و سکه، این روزها نوساناتی 
را در کانال های مختلف تجربه کرده است و در برخی از 
روزها مسیر طلا و سکه از یکدیگر جدا شد. در این میان، 
همچنان رکود شدیدی بر بازار طلای داخلی حکمفرما 

است اما بازار جهانی روند افزایشی دارد.
قیمت طلا و سکه در هفته گذشته بین دو کانال نوسان 
داشت. طلای 18 عیار رفت و برگشتی را بین دو سطح 
دو میلیون و 200 و دو میلیون 300 تومانی تجربه کرد. 
قیمت سکه امامی میان دو کانال 2۷ و 28 میلیون تومانی 
نوسان داشت و سکه امامی این تغییرات را در دو کانال 
24 و 25 میلیون تومانی پشت سر گذاشت. این در حالی 
است که قیمت دلار در هفته جاری نوسانات محدودی 
را پشت سر گذشت و از میانه هفته به این سو، در کانال 
4۹ هزار تومانی روند افزایشی داشت. انس هم این روزها 
روند صعودی را تجربه می کند.در چنین شرایطی، ثبات 
نســبی در قیمت دلار ورکود شدید در بازار طلا، مانع از 
نوسانات شارپی در این بازار شده است. کارشناسان آینده 

بازار طلا را چگونه پیش بینی می کنند؟
محمدولی: قیمت طا با روندی مایم افزایشــی  ��

می شود
عبادالله محمدولی، کارشناس بازار طلا و سکه با تاکید 
بر روند باثبات قیمت طلا و سکه از ابتدای سال جاری 
تــا کنون به تجارت نیوز گفت: »بازار طلا با وجود رکود 
تقاضا در روند کاهشی قیمت قرار گرفته است. گفتنی 
است سیگنال های مساعد سیاسی نیز به بازار تزریق و 

مانع رشد قیمت در بازار فلز زرد شده است.«
وی با ابراز خرسندی از روند باثبات قیمت در بازار طلا 
خاطرنشان کرد: »امیدواریم این روند در بازار همچنان 
ادامه داشــته باشد و اقتصاد کشور به سمت ثبات پیش 

برود.«
این کارشناس بازار طلا در ادامه گفت: »بالاترین سطح 
قیمت طلا در ۶ ماه گذشت رقم 10 میلیون 200 هزار 
تومان و پایین ترین سطح قیمت مبلغ ۹ میلیون و 800 
هزار تومان بوده است. گفتنی است با فرا رسیدن ماه های 
محرم و صفر، روند تقاضا و قیمت در بازار طلا کاهش 

بیشتری داشته است.«
محمدولی در خصوص روند قیمت در بازار فلز زرد بعد 
از ماه صفر گفت:  »به نظر می رسد قیمت طلا با روندی 
ملایم افزایشــی شــود. این در حالی است که نوسانات 
قیمــت دلار نیز می توانــد تأثیر قابل توجهی بر قیمت 
طلا داشته باشد.«وی افزود: »هر اندازه که قیمت دلار 
واقعی باشد، قیمت طلا و سکه نیز واقعی تر خواهد شد.«

کشتی آرای: بازار طا قابل پیش بینی نیست ��
همچنین محمد کشتی آرای فعال بازار طلا و جواهر و 
مقام صنفی سابق با اشاره به تشدید روند خنثی در بازار 
طلا طی ماه های محرم و صفر به تجارت نیوز گفت: »در 
مدت یادشده قیمت دلار در کانال 4۹ هزار تومانی نوسان 
داشته و طلای جهانی نیز تقریباً روند خنثی را پشت سر 
گذاشــته است؛ در نتیجه فاکتورهای تعیین قیمت طلا 

و سکه در دو ماه گذشته روند باثباتی داشته است.«
وی با اشــاره به تغییر کانال پیاپی قیمت طلا و ســکه 
خاطرنشــان کرد: »نوســانات در بازار طلا و ارز جزئی و 
طبیعی است. این در حالی است که برخلاف سایر بازارها 
نوسانات کاهشی قیمت، در بازار فلز زرد سرمایه گذاری 

و میل به خرید طلا را افزایش نداده است.«
وی در ادامــه افزود: »در شــرایط رکودی قرار داریم و 
تقاضایی در بازار طلا وجود ندارد. در نتیجه حبابی هم 
شکل نگرفته است. با توجه به اینکه نوسانات ماه های 

اخیر نیز نیم تا دو درصدی بوده است.«
کشــتی آرای با توجه به روند بازار و قیمت طلا و ســکه 
در خصوص ریســک سرمایه گذاری در این بازار گفت: 
»شرایط برای سرمایه گذاری در حوزه طلا مناسب است. 
زیرا بازار در ثبات و آرامش قرار دارد و زمان مناســبی 

برای انجام هر نوع معامله ای در بازار فلز زرد است.«
این فعال اقتصادی با تاکید بر اینکه در بازار طلا و سکه 
قیمت گذاری قابل پیش بینی نیست، گفت: »روند قیمت 
در این بازار تابع مسائل سیاسی و جهانی است که قابلیت 

پیش بینی ندارد.«
بذرافشــان: تقاضای طا به حداقل خود رسیده  ��

است
نادر بذرافشــان رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران نیز 
گفــت: »در بازارهای داخلی قیمت ســکه و طلا طی 

هفته گذشته و روزهای جاری اندکی صعودی شد. این 
در حالی است که طی هفته گذشته افزایش 25 دلاری 

انس جهانی طلا را نیز داشتیم.«
وی با اشاره به ماه صفر و کاهش تقاضا در این ماه افزود: 
»با وجود کاهش تقاضا همچنان رکود بر بازار حاکم است 
و نســبت به افزایش قیمت اونس جهانی طلا، قیمت 
ســکه و طلا در بازار داخل نوســان افزایشی کمتری را 

تجربه کرده است.«
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در ادامه تاکید کرد: 
»این روند کاهشی قیمت از ابتدای سال بر بازار حاکم 
بوده و حتی بسیاری از تحلیلگران نیز انتظار این میزان 
افت قیمت را نداشــتند.«وی افزود: »احتمال نوســان 
افزایشی برای روزهای آینده کم است. نهایتاً نوسان بین 
2 تا 5 درصدی را در بازار شاهد باشیم. این در حالی است 
که بازار متأثر از انتشار اخبار سیاسی و اقتصادی مثبت 
در رابطه با برجام و آزادســازی پول های ایران کاهش 
تقاضا و کاهش قیمت نســبتاً زیادی داشته است.«این 
مقام صنفی افزود: »در ماه محرم و صفر، رکود در بازار 
طلا تشدید شد و تقاضا به حداقل خود رسیده است. بازار 

در ثبات و به دور از هرگونه التهاب قرار دارد.«
دیبا: چشم انداز قیمت طا و سکه، چندان تورمی  ��

نیست
مجتبی دیبا کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اثر ریتم 
کاهشــی قیمت دلار بر بازار طلا و ســکه، گفت: »به 
نظر می رسد آینده چشم انداز تورمی فعلًا خیلی بزرگ و 

وحشتناک دیده نمی شود.«
وی با اشــاره به رونــد کاهش قیمت دلار و همگرایی 
طــلا بــا این بازار گفت: »در مورد قیمت ســکه امامی 
به عنــوان متری از رفتــار دلار، در منطقه 25 میلیون و 
۷00 هزار تومان، شــاهد واکنش این قطعه بودیم. به 
نظر می رســد برای خریداران بازار طلا، تعادل در بازار 
در منطقه حال حاضر در حال شــکل گیری است.«این 
کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه بازارهای مالی در 
انتظار اخبار مهمی هســتند تا بتواند جهت حرکت بازار 
را وضوح ببخشند، خاطرنشان کرد: »در صورت تزریق 
اخبار مساعد به بازار می توانیم شاهد قیمت 23 میلیون 
و 200 هزار تومانی نیز برای قیمت سکه امامی باشیم 

و از آن منطقه نگاه معاملاتی بهتری داشته باشیم.«
دیبا در ادامه افزود: »بازار فلز زرد متأثر از اخبار سیاسی 
واکنش نشــان می دهد. این در حالی اســت که منطقه 
2۷ میلیون و 400 هزار تومانی منطقه دیگری است که 
باید تحت تأثیر رفتار خبری بازار ببینیم چه واکنشی از 

خود نشان می دهد.«

مکث

دولت رئیسی مدعی است که بدون استقراض از بانک مرکزی توانسته کسری 
بودجه را تأمین کند و تورم را کاهش دهد. ســؤال اساســی اینجاست که دولت با 
کدام روش توانسته این کار را انجام دهد و آیا روش های ضد تورمی دولت دوام 
دائمی دارند یا پس از چند ماه دوباره به صورت غیرمستقیم شاهد برداشت از بانک 
مرکزی و افزایش تورم هستیم؟سهراب دل انگیزان، استاد اقتصاد درباره ادعای 
دولت مبنی بر عدم برداشت از بانک مرکزی و تأمین کسری بودجه به »انتخاب« 
گفت: اطلاعات دقیق این صحبت ها باید بر اساس گزارش های آماری مشخص 
شود. مثلًا اگر می گویند کسری بودجه را از طریق چاپ پول تأمین نکرده اند، باید 
اعلام شود که چقدر از آن را با مالیات و فروش دارایی ها، فروش نفت و... تأمین 
کرده اند. دولت باید دقیق مشخص کند که چه اتفاقی افتاده است. کلی صحبت 
کردن با اعداد صحیح نیست. امروزه اگر دارایی ها را به بانک ها نیز فروخته باشیم، 
بانک ها می توانند آن اوراق را با یک واسطه از بانک مرکزی برداشت کنند. این 

مسئله در ۶ ماه تبدیل به افزایش حجم پول می شود.وی در ادامه درباره آمارسازی 
دولت افزود: در خصوص فروش اموال بانک ها همیشــه این اتفاق می افتد که 
شرکت ها از بانک ها استقراض می کنند و بانک ها این پول را از منابع جمع آوری 
شده نمی پردازند بلکه در یک فرآیند دیگری اضافه برداشت از بانک مرکزی انجام 
می شود. میزان بدهی دولت به بانک ها عدد بزرگی است که از همین رفتار ناشی 
می شــود. از طریق روی کاغذ نوشــتن دولت می تواند ادعا کند از بانک مرکزی 
پول نگرفته اســت، اما در واقعیت همین اتفاق افتاده اســت. دولت اگر راهکاری 
شــفاف برای کاهش نقدینگی پیدا کرده باشــد باید اعلام کند.دل انگیزان درباره 
به تعویق انداختن چاپ پول با ایجاد بدهی توسط دولت اشاره کرد: رفتار دولت 
شــفاف نیســت اگر از روش های قبلی باشــد بعد از یک دوره اوراق خزانه در یک 
زمان ۶ ماهه می تواند تبدیل به برداشت از حساب های بانک مرکزی شود. اگر 
از بانک های دیگر استقراض کرده باشد باز هم نتیجه همین است. اگر کارخانه 

و ساختمان بفروشد باز هم نتیجه همین است. تقریباً اکثر روش هایی که دولت 
اســتفاده می کند روش های کوتاه مدت برای تأمین مالی هســتند و بعد از مدتی 
تبدیل به اضافه برداشت می شود که بدهی دولت به جامعه را افزایش می دهد و 
با اوراق بیشــتر آن را به تعویق می اندازد.دل انگیزان گفت: در تمام جهان بدهی 
دولت به مردم وجود دارد. میزان اوراق چاپ شده در کشور ما نسبت به کشورهای 
دیگر عدد بزرگی نیست، اما با توجه به اینکه ما فرآیند اوراق را به سویی برده ایم 
که در مقابل آن رشد اقتصادی شکل نگرفته است، این پول ها برای پرداخت های 
جاری شده و تورم زا و ابهام آمیزند. در کشورهای مختلف این اوراق صرف تقویت 
زیرساخت ها و ظرفیت تولیدی می شود و زمانیکه این پول ها قرار است وارد چرخه 
شود، کالای تولید شده ناشی از ورود دولت بتواند بخشی از تورم را برطرف کند. 
موضوع تورم بسیار پیچیده تر از این است که با این حرکات مصنوعی حل شود. 

تمام رویکردهای اقتصادی دولت به تورم ختم می شود.

رفتار دولت شفاف نیست!

سامان سفالگر
روزنامه نگار

همسان سازی حقوق بازنشستگان دائمی می شود؟
ایسنا: مصطفی نخعی نماینده نهبندان و سربیشه ضمن تاکید بر همسان 
سازی دائمی حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری، گفت: در برنامه ششم 
توسعه کل کشور اشاره کلی به موضوع همسان سازی بازنشستگان شده بود 
و متاسفانه متن نوشته شده مبهم و غیر شفاف بود و جا برای اجرایی نکردن 
آن از سوی دولت وجود داشت.وی یادآور شد: علاوه بر این در انتهای دوره 
دولت قبل نیز لایحه ای به مجلس برای دائمی شدن همسان سازی حقوق 
بازنشستگان تدوین و به مجلس ارسال شد، اما با عوض شدن دولت، این 
لایحه را از مجلس پس گرفت و عملًا موضوع دائمی شدن همسان سازی 
به نوعی از چرخه پیگیری خارج شــد.نخعی با تاکید بر اینکه برنامه هفتم 

توسعه که در روزهای آتی در دستورکار مجلس قرار می گیرد، ظرفیت خوبی 
اســت تا همســان سازی دائمی حقوق بازنشستگان لشکری و کشوری به 
دولت تکلیف شود، گفت: با توجه به اینکه همسان سازی بار مالی دارد لذا 
باید برای این کار قانون تدوین شود و تکلیفی ایجاد کنیم تا دولت بر اساس 
آن مصوبه موضوع دائمی شــدن همســان سازی را دنبال کند.وی با تاکید 
بر اینکه بنده قطعاً این پیشنهاد همسان سازی دائمی حقوق بازنشستگان 
در لایحه برنامه هفتم را در جلســه علنی و در زمان بررســی لایحه برنامه 
هفتــم مطرح خواهم کرد که امیدوارم مورد موافقت نمایندگان قرار گیرد، 
افزود: تلاش خواهیم کرد تا این پیشنهاد مانند ماده 30 برنامه ششم متن 

مبهمی نباشد بلکه شفاف و دقیق باشد و منابع برای اجرای آن نیز تأمین و 
به دولت تکلیف کنیم که ان شالله همسان سازی بازنشستگان لشکری و 
کشوری به صورت دائمی اجرایی شود و این مسئله یک بار برای همیشه 
در کشــور تعیین تکلیف شــود.نخعی گفت: در صورتی که در برنامه هفتم 
دولت را مکلف به همسان سازی دائمی بازنشستگان لشکری و کشوری 
کنیــم، دولــت هم می تواند بر اســاس آن لایحه ای را تدوین و به مجلس 
بدهد و یا اگر تمام موارد به صورت درست و دقیق در لایحه برنامه هفتم 
آورده شــود، تنها یک آیین نامه اجرایی برای همســان سازی تدوین کند و 

همان متن برنامه هفتم را اجرایی کند تا مشکلات این قشر مرتفع شود.
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رسوب کالا در 
بنادر و گمرکات 
تبدیل به یکی 

از سوژه های 
تکراری 

اما دردآور 
اقتصاد ایران 
شده است، 

موضوعی که 
هرازگاهی در 
خلال بازدید 

مقامات 
ارشد از بنادر 

و گمرکات، 
تبدیل به تیتر 

یک رسانه های 
کشور شده 

اما به سرعت 
فراموش 
می شود

گروه اقتصادی: وزیر جوان اقتصاد دولت سیزدهم که ورود به عرصه رسانه را 
چند ســال قبل از روی کارآمدن دولت رئیســی آغاز کرده بود تلاش دارد تا 
با اســتفاده از پتانســیل رسانه ها از یک سو اقدامات وزارتخانه های متبوعش 
را بسیار مثبت نشان دهد و از سوی دیگر در میان این اخبار مثبت حتی نیم 

نگاهی به نقاط منفی اقدامات این وزیر جوان صورت نگیرد.
ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی که از دو ســال قبل به 
باب همایون رفته تا ســکاندار وزارت اقتصاد باشــد از ابتدای کار تلاش کرد 
تا به اسم گسترش دولت الکترونیک بسیاری از اختیارات بخش خصوصی 

را در دست بگیرد.
امروزه یکی از اقداماتی که وزیر جوان در کارنامه عملکرد خود به آن افتخار 
کرده و جزو نقاط عطف برنامه هایش در وزارتخانه متبوعش می داند صدور 
مجوز کســب و کار الکترونیک اســت. این اقدام از سوی وزیر اقتصاد و امور 
دارایی نقطه عطفی برای حذف امضاهای طلایی است. همچنین از صدور 
مجوز کسب وکار الکترونیک به عنوان راهکاری برای تسهیل ورود جوانان 
به عرصه اقتصادی و بازار کار یاد می شــود ولی نکته اصلی این اســت که آیا 
با صدور الکترونیک مجوز کســب و کار به واقع می توان به رشــد اشتغالزایی 
امیدوار بود؟ آیا داشتن پروانه کسب به منزله ورود به دنیای کار و تجارت تلقی 
می شــود؟ آیا هر مجوزی که صادر می شــود به مثابه تضمین تبدیل جواز به 
عرصه فعالیت اقتصادی است؟ آیا ورود بخش دولتی به عرصه تجارت خرد 
عامل اشتغالزایی است یا از بین بردن فرصت های شغلی؟بدون تردید در دو 
دهه گذشته یکی از افتخارات اقتصادی تصویب سیاست های کلی اصل 44 
اقتصای بوده اســت. هر چند این سیاســت ها نیز به درستی اجرا نشد ولی به 
ظاهر مدیران و مسئولان تلاش کردند تا به نحوی وانمود کنند که خصوصی 
سازی اقتصاد را پذیرفته و برای تحقق آن تلاش می کنند اما در دولت سیزدهم 
شاهد نقض بخشی از این سیاست ها از سوی وزارت امور اقتصادی و دارایی 

با ورود به عرصه صدور الکترونیک مجوزهای کسب وکار هستیم.
خلیل نــژاد رئیــس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان عینک در گفتگو 
بــا خبرنــگار ما درباره ورود وزارت اقتصــاد و دارایی به عرصه صدور مجوز 
الکترونیــک بــرای اصناف می گوید: این اقدام صرفاً یک نمایش اســت تا 

مسئولان اقتصادی آماری برای ارائه به عنوان دستاورد داشته باشند.
وی می افزاید: اصناف در تمامی روزهای ســخت کنار مســئولان بوده اند 
اما امروز که روز ســخت اصناف اســت نه تنها از ســوی مسئولان حمایت 
نمی شــوند بلکه شــاهد دخالت بخش دولتی در روند فعالیت صنفی هستیم.
رئیــس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان عینــک ادامه می دهد: اقدام 
وزارت اقتصاد برای صدور الکترونیک صنفی نه تنها کمکی به بهبود شرایط 
کســب و کار نمی کند بلکه می تواند موجب گسترش مشکلات جدی برای 

صاحبان واقعی صنف شود.
صدور مجوز گلفروشی روی آسمان ��

شاهرخی، رئیس اتحادیه فروشندگان گل و گیاه نیز درباره اقدام وزارت امور 
اقتصادی و دارایی برای ورود به عرصه صدور مجوز کسب وکار الکترونیک 
به خبرنگار ما می گوید: این اقدام وزارت اقتصاد مغایر با سیاســت های کلی 
اصل 44 قانون اساسی است زیرا بخش دولتی به صورت رسمی به عرصه 

فعالیت اصناف ورود پیدا کرده است.
وی می افزاید: صدور مجوز الکترونیک کسب وکار نه تنها گره گشای اصناف 
نشده بلکه برای صاحبان واقعی واحدهای صنفی و اتحادیه ها نیز دردسرهای 

جدی ایجاد کرده است.
شاهرخی ادامه می دهد: یکی از دردسرهای صدور مجوز الکترونیک کسب 
وکار از ســوی وزارت اقتصاد و دارایی برای اتحادیه ها و مصرف کنندگان 
این است که موجب شده بستر تخلفات صنفی و کلاهبرداری مهیاتر شود. 
به عنوان مثال در ماه های اخیر شاهد شکایت از گلفروشی در تهران بودیم. 
بررســی ها نشــان داد مجوز صادر شــده برای این گلفروشی در طبقه پنجم 

یک ساختمان است.
وی تاکید می کند: بازرسی ها نشان داد مجوزی که برای این گلفروشی صادر 
شده برای طبقه ای از یک واحد مسکونی است که آن طبقه وجود ندارد زیرا 

ساختمان چهار طبقه بود و مجوز برای طبقه پنجم صادر شده بود.
رئیس اتحادیه فروشندگان گل وگیاه تصریح می کند: از جدی ترین مشکلات 
صدور مجوز الکترونیک کسب و کار عدم نظارت برای موقعیت مکانی واحد 
صنفی است. این امر موجب می شود تا برخی که با سوء نیت وارد این عرصه 

می شوند به راحتی بتوانند از مردم سودجویی کنند.
اتحادیه ها در یک قدمی تعطیلی ��

در همین رابطه جواد برازنده رئیس اتحادیه آهنگران و صنعتگران خودرو به 
خبرنگار ما می گوید: وزارت اقتصاد به اسم توسعه و تسهیل فضای کسب و کار 
وارد عرصه ای شده است که می تواند اتحادیه ها را تعطیل کند.وی می افزاید: 
صدور مجوز کسب و کار الکترونیک به بهانه حذف امضاهای طلایی انجام 
می شــود ولی مســاله این اســت که آیا امضاء طلایی ای در کار بوده یا خیر و 
اینکــه آیــا با این اقدام نظارتی بر عملکرد واحدهای صنفی و همچنین افراد 
متقاضی صورت می گیرد؟برازنده ادامه می دهد: پاســخ به هر دو ســؤال قطعاً 
منفی اســت زیرا اتحادیه ها برای صدور مجوز کســب و کار امضای طلایی 
ندارند زیرا تمام درآمد آنها از محل صدور مجوز تأمین می شود بنابراین منطقی 
نیست که بخواهند در این فرآیند خللی ایجاد کنند مگر اینکه اسناد و مدارک 
متقاضی دچار اشکال باشد.این فعال صنفی ادامه می دهد: بدون تردید صدور 
مجوز الکترونیک از ســوی وزارت اقتصاد نمی تواند به بهبود فضای کســب 
و کار کمک کند بلکه موجب می شــود تا اتحادیه ها به تعطیلی کشــیده شده 
و بخشــی از فرصت های شــغلی از بین برود و در نهایت بازار با مجوزهایی 
مواجه شــود که وجود خارجی نداشــته و صرفاً عده ای برای بهره مند شدن از 
مزایای آن از جمله کاهش مالیات، اخذ تسهیلات و .... اقدام به دریافت جواز 
الکترونیک کسب و کار کرده باشند.برازنده با انتقاد از عدم نظارت بر آدرسی 
که افراد متقاضی جواز الکترونیک کسب و کار درج کرده اند، می گوید: چندی 
قبل شــاهد صدور مجوز برای سپرســازی در طبقه دوم یک واحد مسکونی 
بودیم. شما از این اقدام می توانید نتیجه صدور مجوز الکترونیک کسب وکار را 
دریابید.بدون تردید اقدام وزارت اقتصاد بدون نظارت و پیگیری تقاضای افراد 
برای کسب پروانه الکترونیک موجب می شود تا بستر سودجویی ها فراهم تر 
شده و فرصتهای شغلی موجود حذف شده و به آمار بیکاری اضافه شود. البته 
ایــن اقــدام وزارت اقتصادی از منظر دیگر پا در کفش اصناف کردن و نادیده 

انگاری سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی نیز محسوب می شود.

ماجرای ادامه دار صدور مجوزهای عجیب و غریب!
امضاهای طلایی حذف می شود؟

گزارش
شنبه

18شهریورماه 1402 
سال هفتم
شماره 327

 رسوب 
بی سابقه کالا 
در گمرک

سوژه تکرای و دردآور 
اقتصاد ایران؛

 گروه اقتصادی: معضل رســوب کالا در بنادر و گمرکات 
تبدیل به یکی از سوژه های تکراری اما دردآور اقتصاد 
ایران شــده اســت، موضوعی که هرازگاهی در خلال 
بازدید مقامات ارشد از بنادر و گمرکات، تبدیل به تیتر 
یک رســانه های کشور شــده اما به سرعت فراموش 
می شــود. نمایش تصاویر کالاهای اساسی که پس از 
مدت طولانی حضور در انبارها، در آستانه نابودی قرار 
دارد؛ در شــرایطی کــه عرضــه و تقاضا در بازار به هم 
خورده و تولیدکنندگان بعضاً با کمبود و گرانی همین 
کالاها روبرو هستند، حکایت بسیار دردناک و عجیبی 
است که افکار عمومی را بیش از پیش نسبت به نظام 

حکمرانی اقتصادی ناامید می کند.
بــه صــورت دقیق تر می توان گفت که رســوب کالا 
به خصــوص کالاهای اساســی و نهاده های دامی در 
گمرکات کشور چالشی است که همواره در سال های 
اخیر مشــکلات فراوانی بــرای بخش های تولیدی 
به ویژه مرغ و تخم مرغ ایجاد کرده و نتیجه آن کاهش 
عرضه و افزایش قیمت محصولات وابسته بوده است. 
بررسی ها نشان می دهد، رسوب کالا در گمرکات کشور 
طی ســال 1401 افزایش داشته است؛ به طوری که بر 
اساس اعلام مقامات گمرک در بهمن ماه سال گذشته 
8 میلیون تن کالای اساسی و واسطه ای در بنادر کشور 

در انتظار ترخیص بوده است.
با توجه به آمار تجارت خارجی در ســال 1401، ارزش 
هــر تــن کالای وارداتی به کشــور حدود 1۶00 دلار 
بوده اســت، بنابراین چیزی حدود 12.8 میلیارد دلار 
کالا در بنادر و گمرکات کشــور، منتظر ترخیص بوده 
کــه هــر روز تأخیر در آن ارزش و کیفیت این کالاها را 
کاهــش می دهد و تبعات اقتصادی زیادی را به دنبال 

خواهد داشت.
بر اســاس گزارش بازوی پژوهشــی مجلس، که در 
انتهای سال گذشته منتشر شد؛ دپوی کالاهای اساسی 
در بندر امام خمینی )ره( از دی 1400 تا دی ماه 1401، 
حدود 33 درصد افزایش داشــته اســت. از مجموع 3 
میلیون و 50۷ هزار تن کالاهای اساســی دپو شــده، 
2 میلیــون و ۷51 تــن معادل ۷8 درصد آن مربوط به 
نهاده های دامی شــامل )دانه جو، دانه ذرت، کنجاله 

سویا و دانه های روغنی( است.
چنانچه مقادیر موجود در لنگرگاه و پای اسکله هم به 
مقادیر موجودی نهاده های دامی در انبار اضافه شــود، 
مجموع نهاده های دامی در انبار، لنگرگاه و پای اسکله 
4 میلیون و ۶45 هزار تن خواهد بود. رسوب نهاده در 
بنادر کشور باعث شده برخی از بخش های تولیدی نظیر 
مرغداران گوشتی کشور از نظر دسترسی به نهاده های 
دامی در مضیقه جدی قرار گرفته و به دلیل هزینه های 

بالا میزان تولید کاهش یابد.
دلایل رسوب کالا چیست؟ ��

روایــت غالبــی که به طور مکرر در جریان بازدیدهای 

مرســوم مقامات مسئول از پدیده رسوب کالا، مطرح 
می شــود این اســت که علی رغم نیازمندهای شدید 
به کالاهای اساســی در بازار، به دلیل پیچیدگی ها و 
سختگیری های اداری، امکان ترخیص کالا به وجود 
نمی آید و این موضوع موجب فساد کالاهای اساسی در 
گمرکات و مبادی ورودی کشور می شود؛ بدین ترتیب 
ضمن اینکه سرمایه کشور از بین رفته، حتی در مواردی 
فاسد شدن این کالاها موجب تخریب انبارها و سرایت 
فســاد به ســایر کالاها نیز می شود. اما آیا اتکا به چنین 
روایتی برای قضاوت در این مورد الزاماً صحیح است؟!
بر این اســاس، کارشناســان دلایل متعددی را برای 
رســوب کالا در گمرکات کشــور بیــان می کنند که 
مهم ترین آن را عدم تأمین ارز و ســرمایه در گردش 
کافی، ثبت سفارش در حجم بالا بدون در نظر گرفتن 
شــرایط کشــور و زمان بر بودن برخی رویه های ثبت 

سفارش و ترخیص کالا می دانند.
همچنین آنگونه که کارشناســان مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی روایت کرده اند؛ به طور کلی، 
اقلام موجود در انبارهای گمرکی، یا اساســاً هنوز به 
گمرک اظهار نشــده اند )طبق قانــون امور گمرکی، 
بدون محاســبه مدت زمان اظهارنظر قطعی گمرک، 
مهلت 5 ماهه ای برای توقف کالا در گمرکات در نظر 
گرفته شده( و یا اینکه متروکه یا ضبطی هستند )طبق 
اســتعلامات گمرک، کالا فاقد مجوزهای لازم برای 
ورود به کشــور تشــخیص داده شده و یا اینکه شامل 

اقلام ممنوعه، قاچاق یا دارای حکم قضائی است(.
البته حالت دیگری برای کالاهای موجود در گمرکات 
وجود دارد؛ ممکن است صاحب کالا، تشریفات گمرکی 
را طی کرده و در این شرایط، مهلت یک ماهه ای دارد 
تا با ترخیص از گمرک از متروکه شدن کالا جلوگیری 
کند، در این حالت ممکن است به هر دلیلی مهلت در 
نظر گرفته شــده با موافقت گمرک تمدید شود و کالا 

در گمرک بماند.
یکی از علل رایج ماندگاری کالا در گمرکات این است 
کــه با وجود اتمام مهلت های مقرر، کالا نه به گمرک 
اظهار شده و نه اینکه متروکه محسوب شود؛ برخی از 
این اقلام اساساً فاقد ثبت سفارش بوده، به کشور وارد 
می شــوند و سپس با پیگیری های مکرر و ایجاد فشار 
بر نهادهای مربوطه، به صورت موردی مجوز ورود به 
کشور اخذ می کنند؛ برخی دیگر از این اقلام دارای ثبت 
سفارش هم هستند اما در تخصیص و تأمین ارز ناکام 
مانده اند و به همین دلیل در گمرکات ماندگار شده اند.

همچنین یکی دیگر از علل رسوب کالا، صدور و تأیید 
ثبت سفارش توسط سازمان های ذیربط بدون توجه به 
محدودیت های ارزی و ســقف مورد نیاز کشور است. 
بررســی ها نشان می دهد در تأیید مجوز ثبت سفارش 
از سوی دستگاه های مذکور نه تنها سقف تعیین شده، 
رعایت نمی شود؛ بلکه در مواردی چندین برابر بیشتر از 

نیاز استراتژیک کشور نیز ثبت سفارش صادر شده است. 
بنابراین مقادیر زیادی کالا با اخذ ثبت ســفارش، وارد 
انبارهای گمرکی می شوند اما به دلیل عدم تخصیص، 
تأمین یا تأیید منشأ ارز، امکان ترخیص نخواهند داشت؛ 
درحالیکــه در اغلــب موارد، ارز مورد نیاز واردات نیز از 

کشور خارج شده است.
برای واضح تر شــدن جریان می توان به عنوان نمونه 
به وضعیت گوشــت اشاره کرد؛ در ماه های اخیر شاهد 
افزایش قیمت گوشــت و مرغ بوده ایم، هرچند برخی 
از کارشناســان اقتصادی این امر را به تأثیر حذف ارز 
ترجیحــی مرتبط می دانند، اما بررســی دقیق ماجرا 
نشانگر عدم تعادل در عرضه و تقاضا است که صفوف 
خرید مرغ و گوشت نیز مهر تأییدی بر این ادعا است.
عجیب اینجاست که در همین مدت 110 تن گوشت 
برزیلی یخ زده به مدت یک سال در بنادر کشور وجود 
داشته است؛ اما عزمی برای ترخیص این کالای اساسی 
وجود نداشته و نتیجه واردات دیرهنگام گوشت منجمد 
یخ زده، افزایش عجیب وغریب این محصول بوده است 
به گونه ای که در حال حاضر گوشت کشتار روز با قیمت 

کمتر از 400 هزار تومان در دسترس نیست.
از ســوی دیگر به عقیده برخی از کارشناســان صنایع 
غذایــی، انبارداری گوشــت یــخ زده موجب کیفیت 
نامطلوب آن شــده و در نهایت مواد مغذی آنکه برای 

سلامتی بدن مفید است، حذف می شود.
عدم هماهنگی و ارتباط سامانه ها ��

همچنیــن می توان به این موضوع اشــاره کرد که در 
ســال گذشته افزایش نرخ ارز تخصیصی به کالاهای 
اساسی از 4, 200 تومان به 28, 500 تومان و موضوع 
تأمین نقدینگی و سرمایه در گردش، چالش های جدی 
برای شــرکت های واردکننده کالاهای اساسی ایجاد 
کرد؛ وضعیت به گونه ای رقم خورد که حتی سیســتم 
بانکی نیز نتوانست در این خصوص کمک قابل توجهی 
داشــته باشد. از طرفی ثبت سفارش کالاهای اساسی 
توسط وزارت صمت و جهاد کشاورزی به دلیل شرایط 
حاکم بر جهان به خصوص جنگ روســیه و اوکراین 
افزایش یافت؛ به همین دلیل رسوب کالاهای اساسی 
در گمرکات کشــور افزایش یافت و در آبان ماه ســال 

گذشته به رقم بی سابقه 4 میلیون تن رسید.
در حال حاضر تعداد زیادی کشتی در لنگرگاه بندر امام 
خمینی )ره( هســتند و روزانه مجبور به پرداخت حدود 
35 تا 40 هزار دلار دموراژ هستند؛ در محاسبه هزینه 
دموراژ با فرض آنکه تخلیه کشتی با محموله ۶0 هزار 
تن فقط یک روز بیشــتر از حالت معمول طول بکشــد 
رقمی معادل 400 هزار دلار هزینه مازاد به بیت المال 
تحمیل خواهد شد. با لحاظ نرخ دلار نیمایی )285 هزار 
ریال( هزینه مازاد تحمیلی به ازای توقف هر کشــتی 

بیش از 1 میلیارد تومان در روز خواهد بود.
علاوه بر این، عدم هماهنگی و ارتباط سامانه ها، میان 

سازمان اموال تملیکی، گمرک و سازمان بنادر، اطلاع 
از موجودی انبارها و کشــتی های موجود در بنادر و بار 

آن ها را با چالش روبرو کرده است.
مصوباتی که کارساز نیستند ��

بررسی اخبار نشان می دهد تقریباً یک سال پیش، در 
اوایل مردادماه ســال گذشته، شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا به موضوع ســاماندهی واردات 
از طریــق تقویت نظام ثبت ســفارش و به کارگیری 
ســازوکارهایی بــرای جلوگیری از رســوب کالا در 
گمرکات ورود کرده و تصمیماتی در این زمینه نیز به 

تصویب رسیده است.
مطابق با اطلاعات منتشر شده از مصوبات این جلسه، 
مقرر شــد به جهت بهبود وضعیــت واردات، ضوابط 
و مقــررات لازم در این زمینه تهیه و برای بررســی و 
تصویب به جلســه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا ارائه شود تا انضباط در واردات از جمله الزام 
واردکنندگان به ثبت ســفارش و جلوگیری از رسوب 

کالاها در گمرکات کشور محقق شود.
شواهد بیانگر آن است که با وجود گذشت یک سال از 
این اخبار، این مصوبه نیز خود به نوعی درگیر رسوب 
شــده اســت؛ به گونه ای که علی رغم تصویب لایحه 
پیشــنهادی »پیشــگیری و مقابله با رسوب کالاها در 
مبادی ورودی کشــور و سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی« در هیئت دولت در دی ماه سال گذشته، 
این مصوبه هنوز به مجلس ارائه نشده است. پیگیری ها 
حاکــی از آن اســت که ایــن مصوبه در حال حاضر در 
راهروهای دولت و در کمیســیون های مختلف دولت 
دست به دست می شود و گویا کاملًا به دست فراموشی 

سپرده و بایگانی شده است.
البته علی خضریان، ســخنگوی کمیسیون اصل ۹0 
مجلس شــورای اســلامی در این خصوص می گوید: 
دولت اعلام کرده قصد ارائه لایحه ای برای پیشگیری 
و مقابله با رسوب کالاها در مبادی ورودی کشور دارد 
که این موضوع همچنان انجام نشــده است، اما آنچه 
که مشــخص اســت باید سازوکاری اعمال شود تا هر 
کالایی که بدون ثبت سفارش وارد کشور می شود، از 
ابتدا تخلیه نشود و یا کالاهایی که اعلامیه تأمین ارز آن 
در سامانه جامع تجارت وجود ندارد، در گمرکات متروکه 
نشود تا موجبات سوءاستفاده در آینده پیش نیاید.رسوب 
کالا و مانــدگاری کالاهای اساســی و احتمال ایجاد 
چالش های ناشــی از رســوب می تواند آسیب مالی به 
دولت و شرکت های ذی نفع وارد کند بنابراین چنانچه 
برخــی اصلاحات قانونی همچــون تصویب لایحه 
پیشــگیری از رســوب کالا انجام شود، طبیعتاً هم در 
روند عرضه کالاهای اساسی و هم در موضوع مدیریت 
بهینه منابع ارزی شاهد تحول جدی خواهیم بود اما با 
 این وجود تعلل دولت در این زمینه بســیار جای تأمل

 دارد.

بازتاب

 مهر: رصد هفتگی بازار نشان می دهد قیمت محصولات نسبت به هفته گذشته 
تغییر زیادی نداشته است.بر اساس خبری از انجمن صنفی صنایع روغن نباتی، 
در پی کاهش قیمت جهانی روغن خام و تعامل صنعت روغن نباتی با دولت قرار 
است نرخ انواع روغن نباتی تولیدی از ۹ شهریور بین 10 تا 15 درصد کاهش پیدا 
کند. بر همین اساس مسعود امرالهی، مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی با تأیید این موضوع، درباره وجود باقیمانده روغن 

در کارخانجــات و اصــلاح قیمت ها گفــت، در این زمینه اصلاح قیمت با بخش 
خصوصی است یا می توان با تخفیف 10 تا 15 درصدی کالاها را به فروشندگان 
عرضه کرد. وی با اشــاره به رایزنی انجام شــده با فروشــگاه های زنجیره ای در 
خصوص کاهش قیمت روغن نباتی هم عنوان کرد، فروشگاه ها این محصولات 
را با قیمت بالاتری تهیه کرده اند اما با توافق انجام شده بنا است تا این کالاها با 
درصد سود کمتر عرضه شود.البته این موضوع تا شامگاه روز شنبه هنوز عملیاتی 

نشده بود و قیمت انواع روغن با نرخ مصرف کننده درج شده روی کالا در حال 
فروش بود.بازار تخم مرغ هم با گرم شــدن مجدد هوا قیمت ها نزولی شــده و 
هر شانه تخم مرغ 30 عددی 85 هزار تومان به فروش می رسد.گوشت قرمز و 
گوشت مرغ بدون تغییر قیمت هر کیلو به ترتیب گوشت قرمز 31۶ تا 5۶0 هزار 
تومان و گوشت مرغ ۷8 هزار تومان به فروش می رسد، البته گوشت تنظیم بازار 

هر کیلو 31۶ هزار تومان به مقدار محدود بوده است.

قیمت گوشت از نیم میلیون هم عبور کرد

زهرا اکرمی
روزنامه نگار

93 درصد روغن مصرفی کشور وارداتی است
ایلنا: رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی گفت: سالیانه بیش از 2 
میلیون تن نیاز به روغن داریم که تنها ۷ درصد از این میزان در داخل تولید می شود 
و ۹3 درصد را باید وارد کنیم.سیدمجتبی خیام نکویی رئیس سازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشــاورزی )تات( به راهبردها و تصمیمات در این خصوص به 
ویژه موضوع تأمین امنیت غذایی پرداخت.خیام نکویی در ابتدا به اهمیت یافتن 
موضوع امنیت غذایی اشــاره کرد و اینکه بعد از جنگ اوکراین -روســیه امنیت 
غذایی جایگاه ویژه ای یافته زیرا در گذشته کشورها به راحتی با خرید محصولات 
کشــاورزی به تأمین نیاز خود می پرداختند ولی اکنون امنیت غذایی تبدیل شــده 
است به یک مشکل و تقریباً روی میز تمام کشورها به عنوان مسئله درجه یک 
قرار گرفته است.وی افزود: ما بعد از این اتفاقات، شاهد کاهش عرضه محصولات 

غذایی و رشــد قیمت آن ها در مواردی تا 2 تا 3 برابر در دنیا بودیم و این باعث 
شــد کشــورها به فکر بیفتند که در حوزه حداقل محصولات راهبردی تمهیداتی 
برای خود بیندیشــند.خیام نکویی درباره تعریف جدید امنیت غذایی به 4 مؤلفه 
اشاره کرد: 1- بحث فراهمی است که بتوانند تأمین یا تولید کنند 2- دسترسی 
است، اگر مردم از لحاظ توانمندی اقتصادی قابلیت خرید مواد غذایی را نداشته 
باشند برای نیاز خود، به امنیت غذایی دست پیدا نکردیم 3- بحث سلامت است، 
غذایی که کشوری تولید یا وارد می کند باید غذایی باشد که از سلامت برخوردار 
باشد 4- بحث پایداری است یعنی اگر بخواهیم به یک امنیت غذایی پایدار دست 
پیدا بکنیم باید به گونه ای نباشد که یک سال نیازمان را تأمین کنیم و سال دیگر 
در اثر مشکلات دچار مشکل تأمین بشویم.رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و 

ترویج کشاورزی درباره محصولات وارداتی گفت:  تقریباً حدود 20 و چند درصد 
از این ارز فقط صرف واردات روغن می شود، متاسفانه یکی از مشکلاتی که داریم 
میزان مصرف روغن در کشــور بالاســت 23 تا 24 کیلوگرم میزان سرانه مصرف 
ماست، سالیانه بیش از 2 میلیون تن نیاز به روغن داریم که تنها ۷ درصد از این 
میزان در داخل تولید می شود و بالغ بر ۹0 درصد باید وارد کنیم البته خوراک دام و 
طیور، کنجاله ها و دانه های روغنی هم هست این ها مجموعاً 50 درصد از بخشی 
از واردات ما را در حوزه مواد غذایی به خود اختصاص داده است.در موضوع برنج 
هم ما در سال های متفاوت بین 2 تا 2 و نیم میلیون تن در نوسان تولید داشتیم 
و میانگین تقریباً سالی یک میلیون تن واردات برنج داریم که این قسمت عمده 

از واردات ماست یک بخشی هم محصولات فناورانه هست.



۸ هـفـتـهنــامـه
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مجید گودرزی کارشناس مسائل مسکن رشد مسکن در ایران را طی 30 سال 
گذشــته 1100 برابر عنوان کرد و گفت: رشــد مســکن در ایران طی 30 سال 
گذشته 1100 برابر شده که این یک عرف اشتباه در اشتباه است، استعماری 
و اســتثماری ودیعه مســتأجران، قرض الحسنه محاسبه شده و رشد آن نیز در 

30 سال گذشته صفر بوده است.
وی در گفت وگو با »نقش اقتصاد«، نظام سرمایه داری در ایران را از بدترین 
و بی اخلاق ترین نظام های اقتصادی دنیا دانســت و تأکید کرد: ارزش زمانی 
ودیعه مستاجران صفر در نظر گرفته می شود در حالی که در تمام اقتصادهای 

دنیا پول دارای ارزش زمانی است.
این کارشــناس مســائل مسکن افزود: فقط در 5 سال گذشته و به دلیل خاطر 
دو رقمی، ودیعه مستأجران به خاطر این عرف اشتباه، ۹2 درصد ارزش خود 
را از دست داده است.گودرزی با تأکید بر این که مستأجری در ایران به دلیل 
رویه هــا و قراردادهــای کاملآ یک طرفه به نفع مالکان، تبدیل به بدبختی روز 
افزون شــده اســت، بیان داشت: در اکثر کشورها، مردم با وجود داشتن قدرت 
خرید مسکن و به منظور افزایش قدرت سرمایه گذاری، از خرید خانه اجتناب 
می کنند و اجاره نشــینی در این کشــورها صرفه اقتصادی بیشتری دارد.وی 
با بیان این که مســتأجران در ایران باید کاهش ارزش پول ملی، جهش های 
قیمتی شــدید مســکن و ســودهای نامتعارف بانکی را هر ساله جبران کنند، 
گفت: این موارد ســه گانه فلاکت مستأجران در ایران هستند.این کارشناس 
مســکن، افزود: در کشــوری مثل آلمان ودیعه حداکثر سه برابر اجاره ماهیانه 
اســت و باید در پایان قرارداد با ســود متعلقه به مســتأجر برگردانده شود، مگر 
آن که طبق رأی دادگاه خسارتی به ملک وارد شده باشد یا مستأجر از پرداخت 
اجاره خودداری کرده باشــد.گودرزی هزینه مسکن در سبد معیشت خانوارها 
در جهان را بین 18 تا 23 درصد خواند و گفت: در ایران مالکان به تمام درآمد 
مستأجران هم راضی نمی شوند و هم رهن و همچنین اجاره کاملًا دل بخواهی 
و بدون هیچ محدودیتی را تعیین می کنند. آن ها حتی اقساط وام های خود را 
هم از مســتأجران می گیرند.وی تصریح کرد: در حالی که حداقل مزد امســال 
8 میلیون تومان تعیین شده است، اما بسیاری از مالکان بیش از 100 میلیون 
تومان ودیعه مستأجران را افزایش دادند، متأسفانه این یعنی بیش از 100 درصد 
تمام درآمد سالیانه مستأجران است.این کارشناس مسائل مسکن قوانین جاری 
در بخش رهن و اجاره را خارج از وجدان و انسانیت دانست و خاطرنشان کرد: 
بازار مسکنِ ایران بدون شک یکی از وحشی ترین بازارهای جهان است چراکه 
حتی در کشورهای سرمایه داری و لیبرالیسم هم چنین شرایطی نمونه ندارد.

نقش سکوها و پلتفرم های آنلاین در افزایش قیمت مسکن 

پیرامون نقش سکوها و پلتفرم های آنلاین در افزایش قیمت مسکن  باید گفت 
این نوع صحبت ها و اظهارنظرها کاملًا غیرکارشناسانه است و نشان می دهد 
که آقایان هیچ اطلاعاتی درباره مسکن ندارند، اگر قمیت مسکن را طی 50 
ســال گذشــته بررسی کنید به نموداری می رسید که با شیب بسیار بالایی در 
حرکت اســت. درواقع نســبت به شاخص تورم، باز هم یک رشد مضاعفی در 

قیمت مسکن ملاحظه می شود.
مســکن در حال حاضر به یک کالای رؤیایی و لوکس تبدیل شــده، نه فقط 
خریدش بلکه حتی اجاره کردنش هم به یک رؤیا تبدیل شده، از طرفی مسکن 
یک کالای حیاتی و بســیار مهم است.مســکن یا ساختمان تولید نهایی یک 
زنجیره عظیم صنعت کشور است، درواقع بیش از نیمی از صنعت کشور در 
مســاله مســکن دخیل اســت. پس داریم از یک مقوله بسیار مهم اقتصادی 
صحبت می کنیم و این کاملًا غیرکارشناســی اســت که چنین بحث مهمی 
را به مباحثی بسیار خرد در حد پلتفرم ها و سکوها تقلیل بدهیم.متاسفانه نه 
فقط دولت، که مجلس ما و حتی دانشــگاهیان ما هم درباره مقوله مســکن 
با این ســطح از ابعاد سیاســی، اقتصادی، اجتماعی و ... شناخت کافی ندارند. 
در شــاکله دولت ما مســکن هیچ ســهمی ندارد، مسکن در وزارت خانه های 
مختلف و بانک ها چه سهی دارد؟ مثلًا در کدام بخش از بانک مرکزی بحث 
مســکن آنالیز و بررســی و رصد دقیق می شــود؟ وزارت صمت چه نقشی در 
تحولات قیمت و ساخت مسکن در کشور دارد؟ کلًا یک معاونت در وزارت 
راه و شهرســازی درباره مسکن داریم، همین.وقتی صورت مساله ای به این 
بزرگی داریم، ترجیح می دهیم برویم سراغ مسائلی بی ربط و قیمت مسکن را 
گردن پلتفرم ها بیندازیم.برای حل مساله مسکن باید دست در عمق اقتصاد 
کلان ببریم، باید دولت را سازماندهی کنیم، تغییرات در شاکله دولت بدهیم 
و یــک همــت ملی را بــه کار ببریم، نه اینکه به دنبال املاکی ها یا پلتفرم ها 
باشــیم. خیلی حرف ساده ای است که بگوییم افزایش قمیت مسکن تقصیر 
پلتفرم هاست و یک چند ماهی هم دنبال همین موضوع باشیم و مشغول شویم، 
و بعد هم دوباره سراغ یک موضوع دیگر برویم.پلتفرم ها در همه جای دنیا در 
حوزه مسکن مشغول هستند، چرا در همه جای دنیا مسکن با چنین تورمی 
روبه رو نمی شود؟ اصلًا مگر ده سال پیش یا حتی 5 سال پیش هم پلتفرم ها 
وجود داشتند که آن زمان هم دچار همین مشکلات افزایش قیمت بودیم؟

یک کارشناس بازار مسکن در گفت و گو با 
» تدبیر تازه« تشریح  کرد

 موارد سه گانه فلاکت مستأجران در ایران

گفتوگو

متاسفانه 
توجه به راه ها 
اولویت دهم 
این وزارتخانه ها 
هم نیست و 
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شدید و ضعف 
در نگهداری راه 
انتظار ایمنی 
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رئیس پلیس سابق راهنمایی و رانندگی گفت: ادغام دو 
وزارتخانه راه و مسکن گرایش ها را به سمت و سوی 
مسکن و زمین شهری با قیمت و ارزش های متنوع و 
جاذبه های فراوان سوق داده، متاسفانه توجه به راه ها 
اولویــت دهم این وزارتخانه ها هم نیســت و به دلیل 
کمبود شــدید و ضعف در نگهداری راه انتظار ایمنی 

امر محالی است.
 ســرهنگ ســید هــادی هاشــمی در گفــت و و با 
»تدبیر تازه « ضمن اشاره به مولفه های حمل و نقل از 
جمله عوامل جاده ای، راه، وسیله نقلیه و عامل انسانی 
که عوامل اصلی هســتند، گفت: متاســفانه کشور ما 
بالاترین آمار مرگ و میر ناشــی از تصادفات جاده ای 
را در جهان دارد که نشــان دهنده حلقه مفقوده ایمنی 
در راههای کشــورمان است، ما در بخش وسیله نقلیه 
با مشــکلات بســیاری دســت و پنجه نرم می کنیم 
ونکته قابل تأمل اینجاســت که این مشــکل سال ها 
در کشــور ما ریشــه دوانده و هر از گاهی در مورد آن 
بحــث و گفت وگویی صــورت می گیرد اما به نتیجه 
مطلوبی نخواهد رسید.وی با بیان اینکه در تمام دنیا، 
استاندارد پایه خودروها، کف استاندارد است، تاکید کرد: 
در تمام دنیا خودروســازان علاوه بر رعایت استاندارد 
پایه چندین برابر با استاندارد کارخانه ای عمل می کنند 
تا در رقابت با ســایر خودرو ســازان بتوانند ســهمی 
در بازار فروش داشــته باشــند. اما در کشور ما همین 
اســتاندارد پایه نیز رعایت نمی شــود، از سویی دیگر 
دولت با افزایش مالیات، عوارض گمرکی و ممنوعیت 
واردات خودرو بالاجبار مردم را برای خرید به ســمت 
خودروسازان داخلی هدایت می کند. به نظر می رسد با 
حمایت اشخاص، نهادها، سازمان ها و وزارتخانه های 
مختلف و دولت از خودروســازان داخلی، شرکت های 
خودروسازی ضرورتی برای رعایت استانداردها، اصول 

ایمنی و ارتقاء کیفیت خودروهای داخلی را نمی بینند.
سرهنگ هاشمی تصریح کرد: بنده به عنوان کارشناس 
تصادفات معتقدم استانداردهای خودروهای داخلی به 
لحاظ فرمان پذیری، پایداری، سازگاری با سرنشینان، 
بازدارندگی ترمز و میزان آســیب پذیری در تصادفات 
بسیار ضعیف و برخی اوقات همان استانداردهای پایه 
را نیز پاس نمی کند، به عنوان مثال، در تصادف گروهی 
بهبهــان ایربگ هیچکدام از خودروهای داخلی عمل 
نکرد و تمام سازمان های مسئول در تصادفات، تلفات، 
ناتوانی ها ونقص عضو مردم در حوادث سهیم هستند 
و هــر از گاهی صحبــت از کیفیت و ایمنی خودروها 
مطرح شــده اما هیچ دســتگاه و یا سازمان، وزارتخانه 
و.... نه تنها توان برخورد با این قصور آشــکار را ندارد 
بلکه شاهد افزایش خودرو سازی در کشور نیز هستیم.
وی در ادامه با اشاره به وضعیت نابسامان راه های کشور 
افزود: بر اساس بررسی ها و نرُمی که بعنوان نرخ تراکم 
راه در دنیــا وجــود دارد، به ازای هر 100 کیلومتر مربع 
مساحت یک کشور چند کیلومتر راه دارد، طبق آمارها 
در سال 2014 نرخ تراکم راه در آلمان 185 است، یعنی 
به ازای هر 100 کیلومتر مربع مساحت 185 کیلومتر راه 
دارد در امریکا 1۶5 فرانسه 1۶5 در آفریقای جنوبی ۷8 
و پاکستان 32 و نرخ این تراکم در سوریه 38 است اما 
این میزان در کشور ما در حال حاضر یعنی پایان سال 
2022 به میزان 5.2 اســت و با احتســاب راه روستایی 
تقریباً 8/12 که متاسفانه راه از حیث کمیت با توجه به 

مساحت کشور در پایین ترین سطح دنیاست.
رئیس پلیس سابق راهنمایی و رانندگی ادامه داد: محور 
کرج - چالوس در حدود ۹0 سال گذشته به طول 1۶8 
کیلومترظرف مدت حدود 2 ســال احداث شد و تعداد 
خودرو دران زمان کمتر از 5 هزار دســتگاه در کشــور 
بود اما در حال حاضر با بیش از 2۶ میلیون دســتگاه 

خــودرو هنوز همان راه مســیر ارتباطی کرج چالوس 
می باشــد. بدیهی اســت که کمبود شدید راه منجر به 
شرایط ناهنجار و بالا رفتن تراکم ترافیک، و از طرفی 
دو لاین بودن جاده ها منجر به بدترین نوع تصادفات 
و بیشــترین تبعات جرح و فوت خواهد شــد، به عنوان 
مثال، مســیر 2 ساعته تهران چالوس در تعطیلات در 
حدود 8 تا 18 ساعت طی می شود که تراکم ترافیک، 
ناهنجاری در الگوهای نظم، پرخاشگری، سبقت های 
خــلاف مقررات، رانندگــی تهاجمی و حوادث را رقم 

می زند.
وی با اشــاره به کمبود علائم، روشــنایی در جاده ها، 
تجهیزات ایمنی و عدم آســفالت اســتاندارد در راه ها، 
یادآور شــد: با توســعه برخی از راه ها و تبدیل راه فرعی 
به راه اصلی و افزایش دو لاین به شکل بزرگراه مبدل 
شده اما متاسفانه مختصات بزرگراه را ندارد، بی تردید 
عدم همخوانی حرکت و پیمایش خودروها با استاندارد 
و مختصات راه ها، منجر به بروز تصادفات خواهد شد.
رئیــس پلیس راهور در ادامه تاکید کرد: امروزه در دنیا 
برای نگهداری راه ها در کشورهای پیشرفته ۶ درصد، 
کشــورهای در حال توسعه 4 درصد، کشورهای فقیر 
2 درصــد ارزش راه را بــرای برای نگهداری راه در نظر 
می گیرند اما در کشــور ما 1 درصد پیش بینی و تنها 
نیم درصد آن هم محقق می شــود و این یعنی فاجعه 

برای کشور.
وی با اشاره به عدم ایمنی راه ها و ادغام دو وزارتخانه 
راه و مسکن گفت: با ادغام این دو وزارتخانه گرایش ها 
به ســمت و ســوی مسکن و زمین شهری با قیمت و 
ارزش های متنوع و جاذبه های فراوان سوق داده شد و 
توجه به راه ها اولویت دهم این وزارتخانه ها هم نیست 
و به دلیل کمبود شدید و ضعف در نگهداری راه انتظار 
ایمنی امر محالی اســت. سرهنگ هاشمی با اشاره به 

واردات خودروی خارجی در کشــور گفت: تلاش های 
فراوانی برای واردات خودروهای دســت دوم خارجی 
صورت گرفت، اما متاسفانه به دلایلی نامعلوم تاکنون 
این امر محقق نشــده است، هرچند واردات خودروی 
دســت دوم توهین آشــکار به فرهنگ، تاریخ و مردم 
اســت، اما به نظر می رســد مجموعه راه، خودرو، امداد 
و نجات، نظارت و کنترل و.... عمداً پایه های سلامت 

عبور و مرور را تخریب می کنند.
وی با اشــاره به توســعه میزان سفرهای مردم با توجه 
به رشد جمعیت، تاکید کرد: با افزایش حجم سفرهای 
مردم و نیازهای حمل و نقلی آنان و همچنین عدم وجود 
زیرساخت های مطلوب، در واقع همچنان شرایط حمل 

و نقل کشور وضعیت اسفناکی دارد.
این رئیس پلیس ادامه داد: در حدود 10 ســال وزارت 
راه پیش یک چشم انداز برای رئیس جمهور وقت در 
خصوص افق ســال 1404 پیش بینی کرده بود که بر 
اســاس آن اگر اتفاقی رخ نمی داد در ســال 1404 نرخ 

تراکم راه در کشور پس از 14 سال به 5.8 می رسید.
ســرهنگ هاشمی در پایان با بیان اینکه برای نجات 
کشــور و تغییر اساســی در بهبود راه ها، حمل و نقل 
و خودرو ســازی باید در رویکرد دولت تحول اساســی 
صورت گیرد، خاطرنشــان کرد: با وجود صحبت ها و 
جلساتی که در پژوهشکده ها، دانشگاه ها و همایش ها 
صورت گرفته اما شاهد کار عملیاتی و اجرایی در این 
خصوص نبودیم و تمام این صحبت ها در آرشیو مانده 
است، متاسفانه بیشترین قربانیان حوادث دهک های 
پایین و قشر ضعیف جامعه هستند چرا که توان خرید 
خودروی ایمن را ندارند. بی تردید با توجه به استاندارد 
و ایمنی ضعیف خودروها و شرایط حاکم بر راه، نظارت، 
کنتــرل و در مجموع رویکرد دولت نمی توان بهبود و 

ایمنی برای ترافیک در کشور متصور شد.

گزارش

 در حالــی که همه جا زمزمه کمبود بنزین 
و ضرورت واردات یا افزایش قیمت بنزین 
شنیده می شود، کارشناسان به بررسی و ارائه 
راهکارهایی برای این بحران می پردازند. 
تولیــد خودروهای بی کیفیت و الزام تولید 
سوخت بیشــتر در حالی در حال اجراست 
که همگان بر ضرورت کیفی سازی تولید 
خودروها و استفاده از اهرم های مناسب در 
این زمینه تاکید دارند. واردات خودروهای 
نو و کارکرده رویکردی اســت که به زعم 
اکثر کارشناســان می تواند بازار خودرو را از 
انحصار خارج کند و با متعادل کردن قیمت 
خودرو، فرصتی برای بهینه سازی مصرف 

بنزین در کشور را نیز فراهم کند.
چاره افزایش مصرف بنزین چیست؟

علیرضا شمس طالقانی کارشناس اقتصادی 
در این باره به نقش اقتصاد گفت: با توجه به 
چالش های اخیر این سئوال پیش می آید که 
آیا چاره افزایش تقاضا برای مصرف بنزین 
گران کردن آن اســت؟ تجربه نشان داده 
گران کردن سوخت باعث کاهش مصرف 
آن نمی شود اما آنچه که به مصرف بیشتر 

بنزین در ســال های اخیر دامن زده است، 
افزایش تولید خودرویی اســت که به دلیل 
کیفیت نامطلوب آن باعث افزایش آلودگی 
هوا، مرگ و میر ها و ... می شود که به تبع آن 
منجر به افزایش هزینه درمان آلودگی هوا 
و تلفات جاده ای می انجامد، و این گمان را 
ایجاد می کند که آیا واقعاً این نتایج، ارزش 
اســتمرار در تولید و حفــظ بازار خودروی 

داخلی با تبعات نافرجام آن را دارد؟
او افــزود: ایــن همه تــاوان برای حمایت 
از خودروســازهای داخلی باعث شگفتی 
همگان شده است. بر اساس شواهد موجود، 
مصرف ترکیبی خودروی پراید 44 /۶ لیتر 
در 100 کیلومتــر، خــودروی تیبا صندوق 
دار و ســاینا ۶/۹5 لیتــر و ۷ لیتــر به ازای 
100 کیلومتــر، پــژو 20۶ و رانا به ترتیب 
۶/4 لیتــر و ۶/۶ لیتر در 100 کیلومتر، پژو 
405 با رقم فاجعه بار مصرف ۹ لیتر بنزین 
در 100 کیلومتــر، ســمند و پژو پارس به 
ترتیــب ۷/5 و 8/15 لیتــر بنزین در 100 
کیلومتر بنزین مصرف می کنند. با وجود این 
مقدار مصرف خودروهایی که به گمان اکثر 

کارشناسان می توان از آن ها به عنوان »ارابه 
مرگ« یاد کرد آیا بهتر نیســت به اســتناد 
گفته کارشــناس مسئول در پلیس راهور؛ 
" خودروسازی داخلی را تعطیل کنیم مبلغ 
حاصل از صرفه جویی بنزین را نیز صرفِ 
اشــتغالزایی کارگران از کار بیکار شده در 
این صنعت کنیم" که البته باز هم بســیار 
به صرفه تر از نتایج منفی تولید خودروهای 

داخلی با وضعیت کنونی است.
مقایسه سوخت خودروهای ایرانی و  ��

خارجی
او با اســتناد به گزارش های منتشــره ادامه 
داد: بنــا بر گزارش های موجود و مســتند 
در عرصه بین المللی، کشــورهای توسعه 
یافتــه هدف تولید خــودر با مصرف 5 لیتر 
در 100 کیلومتر را تا ســال 2025 را دنبال 
می کنند که البته در حال حاضر برای ما شاید 
آرزویی بیش نباشد. هر چند میزان مصرف 
خودروهایی مانند؛ شورولت اسپارک ۶,2 با 
لیتر، فولکس واگن جتا 5,۷ لیتر، کیا فورته 
5,۷ لیتر، نیسان ورسا 5,۹ لیتر، تویوتا کرولا 
هــاچ بکبا مصرف 5,۷ لیتر، کیا ریو مصرف 

سوخت 5,۷ لیتر، هیوندای اکسنت 5,۷ لیتر، 
وهوندا سیویک با مصرف سوخت 5,۶ لیتر، 
هیوندای الانترا با 5,5 لیتر و میتسوبیشــی 
میــراژ بــا 5,5 لیتر در بزرگراه با اســتاندارد 
مصرف ســوخت خودروهای داخلی فاصله 
بســیاری دارد.این کارشــناس اضافه کرد: 
قطعــاً واردات خودروهــای کارکرده و یا نو 
به تولید خودروی پرمصرف داخلی مصرف 
بنزیــن در ایران را کاهش می دهد و مانع از 
اجرایی شدن تهدید واردات بنزین به کشور 
و همچنیــن هدررفت مصــرف بنزین در 
خودروهای داخلی می شود و می تواند ما را به 
صادر کننده بنزین تبدیل کند و در عین حال 
منابع ارزی مطلوبی نیز برای کشور ایجاد کند 
و از ســوی دیگر خودروسازان داخلی نیز در 
فضای رقابتی ترغیب به تولید خودروهای با 
کیفیت تر به جای خودروهای کنونی می کند 
وهمچنین با کاهش تدریجی آلودگی هوا با 
صرفه جویی هزینه های کلانی که در حال 
حاضر کشــور ناتوان از تأمین آن است، نرخ 
سلامت جامعه را افزایش داده و مانع از مرگ 

و میرهای ناشی از آن می شود.

خروج از انحصار جامعه را واکســینه  ��
می کند

او بیــان کرد: ادامه تولید و بازار انحصاری 
خودروی داخلی بــه نوعی خودزنی برای 
کشور محسوب می شود در حقیقت هزینه 
کردن فعلی در صنعت خودرو برابر است با 
کاربرد هزینه صدر در صد برای محصولی 
اســت که بیــش از 50 درصد در نوع خود 
ارزش ندارد. در حقیقت خروج بازار خودرو 
از انحصار به نوعی واکسینه کردن جامعه از 
گرانی ها، هدررفت بنزین، ممانعت از مرگ 
و میرهــا و تلفات جاده ای در برای معضل 
صنعت بیمار خودروسازی کشور است که 
در حــال حاضر بــا ارائه راهکارهایی مانند 
فروش قرعه کشی، ورود به بورس و ... به 
درمان با مُسکن برای بهبود می پردازیم اما 
غافل از درمان ریشه ای آن هستیم. گویی 
دســتی در کار هست که بجای حل عامل 
اصلی مشکل، همیشه تاکید اشتباه رو عامل 
فرعی مشکل می شود در حالی که اولویت 
برطرف کردن چالش اصلی به عمد یا سهو 

به فراموشی سپرده می شود.

خروج از انحصار خودرو راهکار حل کمبود بنزین صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

بیت الله ستاریان
کارشناس مسکن

»تدبیر تازه« در گفت وگو با یک کارشناس چشم انداز واردات خودروهای کارکرده  را بررسی کرد
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روزنامه نگار
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فاطمه جوادی
روزنامه نگار

روزهای پایانی هفته گذشته انتشار خبری مجدد نظرها را به بحث واردات 
خودرو جلب کرد.  انتشــار این شــایعه که واردکنندگان به ازای واردات هر 
خودروی کارکرده باید یک خودروی فرســوده را اســقاط کنند، سبب انتشار 
آگهی هایی عجیب در پلتفرم های خرید و فروش شد و خودروهای فرسوده و 
یا اسقاطی با قیمت های نجومی برای فروش آگهی شدند. قیمت پیکان مدل 
۷۶ تا 83، 300 تا 500 میلیون و در یک نمونه عجیب تر نیز پیکان مدل 83 
در تهران 3 میلیارد تومان آگهی شد. به غیر از پیکان، پژو و پراید فرسوده نیز 
از دیگر خودروهایی بود که با قیمت های چندصد میلیونی به فروش گذاشته 
شدند و جالب این که در توضیح برخی از این تبلیغات عبارت »مناسب برای 

طرح واردات« قید شده است.
اصل ماجرا چیست؟ ��

آیین نامه واردات خودروهای کارکرده از وزارت صمت به هیات دولت رفته 

و هنوز به تصویب نرسیده است. اما انتشار مفادی از این آیین نامه به صورت 
غیررسمی سبب ایجاد شایعات و سوءاستفاده مالکان و اقدام به آگهی کردن 
خودروهای فرسوده به قیمت های نجومی شده است. اما واقعیت این است 
که چه واردکنندگان و چه تولیدکنندگان خودرو موظف به ارائه گواهی اسقاط 
خودروهای فرســوده هســتند و نه خرید خود خودروی اسقاطی. قیمت هر 
خودروی اقساطی هم از قبل مشخص شده و به طورکلی موضوع جدیدی 
نیست. با انتشار آگهی های نجومی در سایت های خرید و فروش خودرو ابتدا 
اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو مشهد بود که به این موضوع 
واکنش نشــان داد و درخصوص کلاهبرداری و سوءاســتفاده از شهروندان 
هشدار داد.مشهدی شریف، رئیس انجمن اسقاط خودروهای فرسوده هم در 
گفتگویی اعلام کرده است که قیمت واقعی خودرو فرسوده در حال حاضر بین 
35 تا 42 و آن هم بسته به نوع و کیفیت خودرو است.در جدیدترین اظهارنظر 

در این باره هم ســالاریه، رییس ســتاد نوسازی ناوگان و اسقاط خودروهای 
فرسوده گفته است که »اشخاص حقیقی و حقوقی که قصد واردات خودرو 
دارند نیازی به خرید خودرو فرســوده ندارند. در حال حاضر به ازای واردات 
هر دو خودرو، یک گواهی اســقاط بایســتی توسط واردکننده، ارائه شود.«او 
همچنین گفته اســت که »حجم قابل توجهی گواهی اســقاط از سال های 
گذشته در سبد مراکز اسقاط انباشت شده است که پاسخگوی نیاز واردات و 
تولیدکنندگان داخلی خودرو است و هیچ نگرانی در این خصوص وجود ندارد.«
مهم ترین نکته همان طور که اشــاره شــد ارائه گواهی اسقاط است نه خود 
خودروی اسقاطی، کمبودی در این زمینه وجود ندارد، اما با این حال راه دیگری 
نیز برای رفع این موضوع پیش بینی شده و براساس آن واردکنندگان خودرو 
می توانند به جای ارائه گواهی اسقاط، 1.5 درصد از قیمت تمام شده خودرو را 
به صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته وزارت صمت بپردازند.

ماجرای فروش 
پیکان به قیمت 

میلیاردی 
چیست؟

یادداشت



هـفـتـهنــامـه9
یادداشت

گفتوگو

 امیدواری به تحقق درآمدهای نفتی در سال جاری به جای درآمدهای نفتی در 
شــرایطی که فعالان اقتصادی وضعیت مطلوبی را در دوران پســاکرونا و اعِمال 
تحریم هــای فــراوان تجربه نمی کنند، قدری خوش بینانه اســت. علاوه بر این 
تعیین مالیات های سنگین برای صاحبان صنوف همزمان با تنش های اجتماعی 
و ... در کشور منطقی به نظر نمی رسد و چنانچه دولت از طریق عملیات بازار باز، 
فروش ســهام و دارایی های دولتی و ... نتواند جبران کســری بودجه هر ســاله را 

نماید نمی توان به بهبود وضعیت امیدوار بود.
محمود جامساز کارشناس اقتصادی دراین باره به »نقش اقتصاد« گفت: بدیهی 
اســت در شــرایط فعلی اولویت نخست دولت تأمین رفاه مردم است، بهترین راه 
اخذ مالیات توسط دولت در حال حاضر از طریق کارمندان و کارگرانی است که با 
حداقلترین درآمد مشمول اخذ مالیات شناخته می شوند و در گروه بانک اطلاعاتی 
کاملًا شناخته شده قرار می گیرند، از این رو نظام مالیاتی نیازمند تغییر اساسی در 
ســاختارها برای اجرای طرح مالیات در حوزه های مختلف اســت. دولت به جای 
جلوگیری از فرار مالیاتی دانه درشــت ها که برخی در ردیف مؤدیان هم نیســتند 
و فاقد پرونده مالیاتی اند به اصناف و حتی مردم عادی فشــار آورده و با تعریف 
جدیدی از حســاب های تجاری، به اصطلاح بر منبع تازه ای برای اخذ مالیات از 
مردمی که حجم بالایی از مالیات های دولت را چه به طور غیرمستقیم نظیر مالیات 
برارزش افزوده می پردازند روی آورده است، اما کسی پیگیر فرار مالیاتی ۷5 هزار 

میلیارد تومانی نیست زیرا مالیات گریزان نزدیک به هسته های قدرت هستند.
او افزود: طبق گزارشــات دولتی فرار مالیاتی در کشــور به ۷5 هزار میلیارد تومان 
رسیده است. کسی پیگیر نیست و بالطبع کسی هم مورد پیگرد قرار نگرفته، زیرا 
مالیات گریزان نزدیک به هسته های قدرتند و از افزایش تعرفه های مالیاتی نیز 
بیمناک نیستند، اما مختصر تغییر در تعرفه های مالیاتی بر طبقات متوسط و حقوق 
و دســتمزد بگیران مؤثر اســت. زیرا با افزایش تورم و گرانی ها روز به روز فقیرتر 

می شوند و از پرداخت مخارج روزمره زندگی خود نیز در مضیقه اند.

با این وجود بخش بزرگی از مالیات ها توســط همین اقشــار پرداخت می شود. در 
حالیکــه 4 نهــاد بــزرگ نزدیک به حکومت که ۶0 درصد گردش مالی و اقتصاد 
کشــور به آنان تعلق دارد تنها ۶ دهم درصد معادل 180 میلیارد تومان مالیات 

پرداخت کرده اند.
جامساز اضافه کرد: کسری بودجه ناشی از عدم تحقق درآمدهای مالیاتی درنیمه 
نخســت ســال خود را نشــان نخواهد داد، بر اساس آنچه که پیش از این توسط 
مرکز پژوهش های مجلس اعلام شــده بود، کســری بودجه حدود 400 تا 500 
هزار میلیارد تومان اعلام شده بود و بر این اساس این کسری بودجه در نیمه دوم 
ســال با شــدت بیشــتری خود را نشان خواهد داد و دولت باید راهی برای جبران 
کســر بودجه داشــته باشد. سهم مالیات در سال جاری حدود ۶2 درصد بیشتر از 
امسال در تحقق درآمدهای دولت پیش بینی شده است اما نظام ناکارآمد مالیاتی 
کنونی قادر به عملیاتی ساختن آن نخواهد بود چرا که در بودجه سال جاری باز 
هم ســهم بودجه برخی بنیادها و بنگاه های فرادولتی که مالک صدها شــرکت و 
نهادهای اقتصادی و مالی هستند و مالیاتی نیز پرداخت نمی کنند کاهش نیافته 
است و هزینه های دولتی نیز کاهش نیافته است و چنانچه دولت بخواهد کسری 
بودجه را با فشار مالیاتی بر بخش خصوصی مولد و اصناف بدون ضابطه جبران 
کند پیامدهای منفی اقتصادی اجتماعی بسیاری را مانند افزایش بیکاری و کاهش 
رشد اقتصادی و .... را به دنبال خواهد داشت.این کارشناس توضیح داد: بنابراین 
دولت اگر قادر به تأمین کسری بودجه از طریق عملیات بازار باز، فروش سهام و 
دارایی های دولتی و سایر ابزارهای پولی و مالی نشود، از آنجا که دریافت وام از 
بانک مرکزی خط قرمز دولت است، گزینه ای جز استقراض از بانک های دولتی 
در پیش رو ندارد که منجر به اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی و افزایش 
پایه پولی و نقدینگی خواهد شد؛ بنابراین به طور زود هنگام نمی توان به کاهش 
شیب نقدینگی چندان امیدوار بود. بهترین رویکرد در طرح مالیات ستانی عدالت 
محور، به روزرسانی فناوری های موجود در این عرصه است که با نظارت صحیح 

به منظور جلوگیری از ارتشاء و رانت در این خصوص همراه باشد و بدیهی است 
در این میان عدم حضور ماموران و ممیزان مالیاتی و کاهش تماس های حضوری 
می تواند نظام دریافت مالیات را بیش از پیش سالم و عادلانه و به دور از فسادهای 
احتمالی عملیاتی کند از این رو اصلی ترین اقدام در این زمینه اصلاح نظام مالیاتی 

بر اساس الگوهای نوین در عرصه بین المللی است.
او معتقد اســت: بیشــترین حجم درآمد مالیاتی دولت از طریق مالیات های غیر 
مســتقیم از جمله مالیات بر ارزش افزوده و مالیات بر مصرف تأمین خواهد شــد 
که آحاد مردم، خریداران و مصرف کنندگان نهایی مشمول پرداخت آن هستند، 
این مالیات در شــرایط تورم 50 تا ۶0 درصدی اعلامی از ســوی مرکز آمار ایران 
به میزان تورم افزایش خواهد یافت و دولت از منظر تورم رو به افزایش به بهای 
فقیرتر شدن مردم درآمد بیشتری کسب خواهد کرد اما به هرحال کسری بودجه 
از محل درآمدهای مالیاتی بیش برآورد شــده در بودجه ســال جاری، درحالیکه 
شرایط اقتصادی از رونقی نسبت به سال گذشته برخوردار نشده نیز دور از انتظار 
نیست.جامساز بیان کرد: در حال حاضر هیچ نشانه ای از سرمایه گذاری در داخل 
کشور وجود ندارد که به دلیل بی اعتمادی سرمایه گذاران، پیش بینی پذیر نبودن 
اقتصاد، افزایش انتظارات تورمی تحت تأثیر افزایش نرخ ارز، به نتیجه نرسیدن 
مذاکرات و نظایر آن حجم سرمایه گذاری داخلی در کشور روند کاهشی یافته است 
و برنامه ای هم برای جذب سرمایه های خارجی وجود ندارد؛ بنابراین درآمدهای 
ملی افزایش قابل توجهی نخواهد یافت که بر میزان مالیات تأثیرگذار اســت. 
باتوجه به سیاســت خارجی ایران و عدم پیش بینی ناپذیری جاری و به نتیجه 
نرسیدن توافق برجام، اگر تحریم ها تشدید شود، ایران بیشتر در مضیقه مالی و 
ارزی قرار می گیرد. اگرچه ایران در هر حال با دور زدن تحریم ها به فروش نفت 
ادامه می دهد و منافع خود را دریافت می کند، اما هزینه کرد این منابع مشخص 
و شــفاف نیســت. برخی از وجوه نفتی در بودجه های ســالیانه منعکس نیست و 

نظارتی بر عملکرد آنها صورت نمی گیرد.

لزوم  تغییرات اساسی در ساختارهای نظام مالیاتی
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بررسی روند معاملات دیروز بورس نشان می دهد، به دنبال حذف 
ارز نیمایی استقبال از خرید سهم های پتروشیمی و پالایشگاهی 
بالا رفته و همین امر، ســرعت صعود شــاخص های بورســی را 

افزایش داده است.
از اواسط معاملات روز  یکشنبه بازار، سهم های نفتی به استقبال 
حذف ارز 28 هزار و 500 تومانی رفته بودند. در ابتدای معاملات 
دیــروز نیــز همین روند ادامــه یافت و در نهایت خبری که اهالی 

بازار سرمایه در انتظار آن بودند منتشر شد.
امیرمهدی صبائی ســخنگوی ســازمان بورس در توئیتی اعلام 
کرد: مطابق مفاد نامه رئیس کل بانک مرکزی، نرخ فروش حواله 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران، مبنای نرخ تسعیر قیمت خوراک 
و قیمت پایه محصولات شرکت های پالایش نفت و پتروشیمی 

در بورس های کالایی قرار گرفت.
بنابراین زین پس معاملات محصولات پالایشی و پتروشیمی با 
دلار 3۷ هزار و 500 تومان محاسبه می شود و سود قابل توجهی 
در انتظــار این شــرکت ها خواهد بــود. البته نباید فراموش کرد با 
این امتیاز که در اختیار شرکت ها قرار گرفته بعید است تخفیفات 

دولتی روی خوراک شرکت ها ادامه یابد.
معاملات بورس دیروز به نحوی رقم خورد که شــاخص کل در 
جهت روز قبل خود گام برداشــت. به طوری که در پایان بورس 
دیروز شــاخص کل، با رشــد 24 هزار و 4۹4 واحدی که معادل 
1,1۶ درصد این شاخص است روبه رو شد. بر این اساس شاخص 
کل در پایــان معامــلات دیروز در ســطح دو میلیون و 13۶ هزار 

واحدی ایستاد.
شــاخص هم وزن نیز با فرمان شــاخص کل حرکت کرد. به این 
ترتیب نماگر شــرکت های کوچک و متوسط بازار نیز توانست به 
ارتفاع خود بیفزاید و با رشــد 1,02 درصدی به ســطح ۷20 هزار 

و ۹02 واحدی برسد.
گفتنــی اســت تابلو بورس اوراق بهــادار تهران، حجم معاملات 
دیروز  را 11 میلیارد و 100 میلیون برگه سهم و ارزش معاملات 
خرد )ســهام، حق تقدم و صندوق های ســهامی( را ۶ هزار و ۹00 

میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی ��

بررســی آمار مالکیت افراد حقیقی در روز جاری حکایت از ورود 
ســرمایه حقیقی ها به بازار ســهام دارد. شــاخص ورود و خروج 
ســرمایه در پایان بورس دیروز ، خبر از ورود 354 میلیارد تومانی 
پول به سهام، حق تقدم و صندوق های سهامی می دهد.در جریان 
معاملات دیروز ســه ســهم شپنا، شســتا و دی بیشترین ارزش 
معاملات و ســهم های شســتا، دی و کرمان به ترتیب بیشترین 
حجم معاملات را ثبت کرده اند. همچنین سهم فارس نیز بیشترین 
ارزش بازار را در اختیار خود گرفت. بنیرو با افزایش هفت درصدی 
بیشترین بازدهی روز را از آن خود کرد. در مقابل، شگل نیز با افت 
5,3 درصدی در جریان بازار دیروز بدترین عملکرد را ثبت کرد.

بیشــترین خالص خرید حقیقی نیز به ســهم های شســتا، شپنا و 
هجرت تعلق گرفت. همچنین سهم های شستا، دی و تاپیکو نیز 
در جریان معاملات دیروز ورود پول هوشــمند داشــتند. در سوی 
دیگر، فیلترهای بورسی نشان می دهند که نمادهای فجر، دانا و 

وپست خروج پول هوشمند داشتند
لازم به ذکر است بیشترین سرانه خرید حقیقی در سهم های وارس، 
ولراز و اتکاســا رقم خورد. همچنین ســآبیک در جریان معاملات  
دیروز بیشترین فشار تقاضا را ثبت کرد. در مقابل، بیشترین فشار 

عرضه نیز در نماد نوری بود.
بازدید دبیر ســتاد اربعین وزارت خارجه از ستاد بیمه میهن  ��

در کاظمین و سامرا
احمیدی؛ دبیر ســتاد اربعین وزارت خارجه ضمن بازدید از ســتاد 
بیمه میهن در کاظمین و ســامرا، از ســرعت انتقال مصدومان 
ایرانی برای ادامه درمان به کشــور و انجام امور قانونی ترخیص 
و انتقــال جان باختــگان حادثه تصادف شــهر بلد به ایران تقدیر 
کرد. در این دیدار که با حضور دهباشــی، مســئول ســتاد بیمه 
میهن درکاظمین و ســامرا، ذولفقــاری رئیس حفاظت کارکنان 
بیمــه مرکزی و احمدی مشــاور رئیس کل بیمه مرکزی برگزار 
شــد، در خصوص پیگیری وضعیت مصدومان و متوفیان حوادث 
پیش آمده و انتقال جان باختگان و مجروحان به ایران، اســتقرار 
نیروهای دوزبانه بیمه میهن و خدمت رســانی به زائران در مراکز 

درمانی گفتگو شد
تندیس رتبه »ســیمین« هفتمیــن همایش ملی کیفیت به  ��

»شرکت تجارت الکترونیکی ارتباط فردا« رسید
»شرکت تجارت الکترونیکی ارتباط فردا« وابسته به بانک آینده 
در هفتمین همایش ملی کیفیت که شهریورماه امسال در دانشگاه 
شهید بهشتی برگزار شد موفق شد رتبه »سیمین« این همایش 
را از آن خــود کنــد. ایــن همایش ملی کیفیــت با رویکرد نقش 
کیفیــت فراگیــر در جلب رضایت حداکثری مشــتریان، با هدف 
بهبود و توسعه مستمر کیفیت در فرآیندهای سازمانی و شناسایی 
واحدهای پیشرو و متعهد به کیفیت در صنایع داخلی و استراتژیک، 
بــا همــکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، ســازمان غذا و دارو، سازمان مدیریت صنعتی 
ایران و حمایت نهادهای متولی با حضور مقامات عالی و مسئولین 
کشور برگزار شد. »شرکت تجارت الکترونیکی ارتباط فردا« پس از 
طی فرآیند ارزیابی که با شاخص های شش گانه مدیریت و رهبری 
ســازمان، مشتری مداری، طراحی و ارائه محصولات و خدمات، 
منابع و زیرساخت ها، مدیریت سرمایه انسانی و مدیریت کیفیت 
جامع صورت گرفت، موفق به دریافت »رتبه ســیمین« هفتمین 

همایش ملی کیفیت شد.

خداحافظی گرم بازار سرمایه 
با »نیما«

کاهش قدرت 
خرید مردم 

حتی با وجود 
ادعای دولت 

مبنی بر کاهش 
نرخ تورم و رشد 

شاخص های 
توسعه هیچ 

تغییری در 
وضعیت 

معیشت مردم 
ایجاد نکرده 

و علاوه بر آن 
به ثبات پایدار 
اقتصادی نیز 
منتهی نشده 

است.

حلقه  های 
مفقوده  
برنامه 
 توسعه هفتم

» تدبیر تازه«در گفت و گو با یک کارشناس 
دشواری های واردات و صادرات برنامه 
توسعه هفتم را بررسی می کند

گــروه بــازار مالی: کمبود منابع ارزی در ســال های اخیر و 
چالش های موجود نزد بانک مرکزی باعث شده تا دولت 
بیش از حد معمول به تهاتر جهت واردات اقلام و کالاهای 
مورد نظر خود روی آورد. تحریم و نپذیرفتن بسیاری از 
تعهدات بین المللی مانند FATF انجام مبادلات تجاری 
برای ایران را دشوار ساخته است و از این رو بالاجبار ناچار 
به واردات کالاها با شــرایط نابرابر به کشــور می شود که 
قطعاً بر خلاف منافع اقتصادی و عادلانه است که البته 
در شــرایط حال حاضر اجتناب ناپذیر اســت. اما تحقق 
برنامه هــای از پیش تعیین شــده در واردات و صادرات 
و دســتیابی به اهداف از پیش تعیین شــده در این میان 
یکی از شــاخص های اصلی توسعه تلقی می شود که در 
صورت بی توجهی به آن کشور با چالش ها و تنش های 
مختلفی مواجه می سازد که کاهش قدرت خرید مردم و 
تنگ تر شدن سفره معیشتی آنها یکی از اصلی ترین این 

دشواری ها محسوب می گردد.
دغدغه واردات و صادرات در برنامه توسعه هفتم ��

سید محمد کسائیان کارشناس اقتصادی در این باره به 
»نقش اقتصاد« گفت: تحقق اهداف پیش بینی شده در 
برنامه توسعه هفتم در شرایط تحریم یکی از چالش های 
اصلی حال حاضر به شــمار می آید چرا که این برنامه به 
عنوان یکی از ابزارهای راهبردی جامعه نگر برای توسعه 
پایدار اقتصادی – اجتماعی و فرهنگی کشــور در نظر 
گرفته شده است که باید تا انتها بر اساس آنچه که در نظر 
گرفته شده است اجرا شود از این رو مواجهه با مشکلات 
پیش بینی شــده و نشــده، از یک سو باعث نگرانی ها و از 
سوی دیگر فرصتی برای رشد و پیشرفت تلقی می شود.
او افزود: فقدان منابع ارزی و نوسان مستمر قیمت دلار 
از دغدغه های اصلی دولت دراین میان محسوب می شود 
در حالی که با توجه به تحریم ها و نبود سازوکار مبادلات 

تجاری در عرصه بین المللی )FATF( دست کشور را برای 
سیاست گذاری های مناسب در پیشبرد برنامه ریزی ها و 
تأمین آنچه که مورد نیاز کشور است بسته است و بدیهی 
است که بر توانمندی های اقتصادی تجاری ایران تاثیری 

منفی برجای می گذارد.
بهبود کیفیــت زندگی مردم در گرو تحقق اهداف  ��

صادرات و وارداتی
این کارشــناس افزایش تورم و گرانی ها را از چالش های 
اصلــی دولت ذکر و بیان کرد: کاهش قدرت خرید مردم 
حتــی با وجود ادعای دولــت مبنی بر کاهش نرخ تورم 
و رشــد شاخص های توســعه هیچ تغییری در وضعیت 
معیشت مردم ایجاد نکرده و علاوه بر آن به ثبات پایدار 
اقتصادی نیز منتهی نشــده اســت. اما آنچه که دولت در 
راستای تدوین برنامه هفتم توسعه به آن اشاره کرد، باید 
بخش هایی مانند فناوری اطلاعات، صنعت، کشاورزی 
پایدار و توانمندی های انسانی، فرصت هایی را برای توسعه 
پایدار و ارتقاء سطح زندگی مردم ایجاد کند، از این رو ایجاد 
زیرساخت های نوین در حمل و نقل و انرژی نیز از دیگر 
فرصت های این برنامه است که می تواند به بهبود عمران 
و کیفیت زندگی کمک کند. برنامه هفتم توسعه در ایران 
با چالش های زیادی همراه است که نیازمند استراتژی ها 
و راهکارهای مناســب برای مواجهه با آن ها اســت. این 
برنامه همچنین فرصت هایی را برای توسعه پایدار، رشد 
اقتصــادی و افزایــش کیفیت زندگی ارائه می دهد که با 
همت و تلاش های صادقانه می توان از آن ها بهره برداری 
کرد.کسائیان واردات را یکی از ضروریات مهم در برنامه 
توســعه هفتم ذکرو بیان کرد: صادرات و واردات یکی از 
شــاخص های مهم توســعه ملی در هر کشور محسوب 
می شــود که ابزارهای ویژه ای برای دســتیابی به آن در 
عرصه بین المللی مورد نیاز اســت هر چند ایران با توجه 

به تحریم های آمریکا و همچنین نپذیرفتن بســیاری از 
معاهدات بین المللی از سوی کشور، مبادلات تجاری را 
برای کشور دشوار ساخته است اما بهبود شرایط زندگی 
مردم و از جمله اولویت هایی است که دولت را به درنظر 
گرفتن شرایط خاص برای این منظور ملزم می سازد. برنامه 
هفتم توسعه نیز به عنوان یکی از مهم ترین راهنماهای 
تعیین سیاست ها و استراتژی های توسعه در دهه آینده، 
توجه به جوانب مختلف اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
را مورد نظر دارد. یکی از جوانب حیاتی این برنامه، نقش 
و اهمیت واردات در پیشــبرد اهداف توســعه ایران است. 
بدون شک، تولید داخلی و خودکفایی اقتصادی اهمیت 
ویژه ای دارد. اما در جهت تحقق اهداف توسعه، لازم است 
که نگاهی به نقش واردات در اقتصاد کشور داشته باشیم.

واردات بر پایه تهاتر، راهکار دائم یا موقت؟ ��
او تاکید کرد: واردات به شــکل تهاتر می تواند به عنوان 
یک راهکار موقتی برای تأمین نیازهای اساســی کشور 
مورد استفاده قرار گیرد. به ویژه در زمینه هایی مانند دارو، 
تجهیزات پزشــکی و مواد خوراکی، وابستگی به واردات 
در برخورداری از اجناس ضروری و اساسی حائز اهمیت 
است که البته گویا در حال حاضر از اهمیت کمرنگ تری 
برخوردار اســت. واردات می تواند فرصتی مناسب برای 
انتقال فناوری به کشــور باشــد. از طریق همکاری با 
کشورهای تولیدکننده، امکان یادگیری و بهره برداری از 
تجربیات آن ها وجود دارد. همچنین، ارتباط با بازارهای 
جهانی از طریق واردات، امکان گسترش تجارت و افزایش 

قدرت رقابتی کشور را افزایش می دهد.
این کارشناس توضیح داد: همچنین این امر می تواند تأثیر 
مطلوبی بر بهبود کیفیت محصولات داخلی داشته باشد. 
رقابت با محصولات وارداتی می تواند به عنوان یک انگیزه 
بــرای بهبود کیفیت و عملکرد محصولات داخلی عمل 

کند. تحریک به رقابت با محصولات بین المللی، می تواند 
به طور مستقیم منجر به افزایش کیفیت و معیارهای تولید 
شود. علاوه بر این تعادل تجاری و مدیریت ریسک های 
اقتصــادی نیز می تواند یکی از دســتاوردهای تمرکز بر 
واردات در برنامه توســعه هفتم باشد. واردات می تواند به 
تعادل تجاری کشور کمک کند، به شرطی که با صادرات 
نیز ترکیب شــود. همچنین، تنوع در منابع تأمین مواد و 
کالاها از ریسک های احتمالی در مواقع بحرانی جلوگیری 

می کند.
ضرورت مدیریت تهاتر کالا با نفت ��

کسائیان واردات کالا و اقلام مورد نیاز کشور از طریق تهاتر 
را یکی از روش های معمول حتی در شرایط غیرتحریم 
در دنیا دانســت و گفت: این روش هر چند در ســطح بین 
المللی معمول و مقبول اســت، اما اگر الزام و اجبار با این 
رویکرد آمیخته گردد بدیهی اســت که باعث می شود تا 
ایران به شرایط تن دهد که مسلماً به ضرر منافع اقتصادی 
– اجتماعی کشــور خواهد بــود، هرچند در حال حاضر 
با توجه به شــرایط حال حاضر تهاتر یکی از روش های 
موجود تلقی می شود که البته باید با رایزنی ها و تعاملات 
بین المللی از این شــرایط دور شــود تا در جایگاه مناسبتر 
اقدام به واردات کالا بدون اتخاذ روشــهایی مانند تهاتر 
نفت با کالاهایی شود که گاهی از توازن مناسبی برخوردار 
نیست.این گزارش می افزاید؛ بدیهی است برنامه هفتم 
توسعه ایران، به عنوان راهبردی برای تعیین سیاست ها و 
اقدامات توسعه، نیازمند توجه به جوانب مختلف اقتصادی 
اســت. واردات، بخشــی از این توجه را به خود اختصاص 
می دهــد. بــا توجه به نقش و تأثیــر واردات در اقتصاد و 
توسعه کشور، لازم است در برنامه ریزی ها و سیاست های 
توســعه، به منظور تحقق اهداف ملی، نقش این عنصر 

مهم را در نظر گرفت.

محمود جامساز در گفت وگو با »تدبیر تازه «  مطرح  کرد
صدیقه بهزادپور

روزنامه نگار

صدیقه بهزادپور
روزنامه نگار

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار
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سال هفتم
شماره 327

 ارتباطات بانکی بســیار مهم اســت؛ برای برقراری روابط تجاری با 
دنیا، نیاز به ارتباط وسیع با بانک ها داریم و مسلماً هزینهٔ کمتری از 
کار کردن با صرافی ها دارند. ما وارد هر پیمانی که بشویم، از پیمان 
منطقه ای تا دوجانبه، نیاز به تصفیه مالی در مبادلات تجاری داریم. 
ابــزار تصفیه پولــی و نهادهای نقش آفرین آن بانک ها و صرافی ها 
هســتند.در واقع از دو جهت با مشــکل مواجه هستیم، نخست وجه، 
خودتحریمی اســت؛ یعنی به خاطر نپذیرفتن الزامات سازمان هایی 
مانند اف. ای. تی. اف در لیست سیاه آن ها قرار داریم، لذا نمی توانیم 
با بانک های خارجی ارتباط داشته باشیم. جهت دوم نیز تحریم های 
آمریکاست که برای ما مشکل ایجاد کرده است.خاطرم هست توصیه 
کارشناســان این بود که درست است ما درگیر تحریم بانکی آمریکا 

هستیم، اما شما حداقل شرایطی را که اف. ای. تی. اف مشخص کرده 
را قبول کنید تا زمینه برای ارتباط با بانک های مطرح برقرار شــود. 
همچنین در خصوص تعامل با اعضای پیمان شانگهای و بریکس باید 
گفت الان که ما وارد این پیمان ها می شویم محدودیت های بانکی 
خود را نشان خواهد داد. الان مشخص می شود تعلل های ما با نگاه 
منفی نسبت به اف. ای. تی. اف چقدر مهم است. البته این وضعیت 
به این معنا نیســت که نمی توانیم مراودات مالی داشــته باشیم، بلکه 
هزینه فعالیت تجاری ما زیاد می شود. منابع ما رشد آنچنانی نداشته 
و بــا درآمــد کم فعلی باید هزینه های بالا تحریم را تأمین کنیم. اگر 
قرار باشد که شما آنچه را که نیاز دارید با هزینه بالاتری تأمین کنید، 
یک مانع برای رشــد و توســعه ایجاد کرده اید. برقراری ارتباط با دنیا 

نیازمند این اســت که شــما با بانک های خارجی کار کنید. کار کردن 
با این بانک ها غیر از محدودیت های آمریکا، با مشــکل قرارگرفتن 
ایران در لیست سیاه اف. ای. تی. اف در اقتصاد مواجه است. همچنین 
درباره بانک های در ارتباط با ایران برقراری ارتباط با ایران توســط 
بانک ها، ریسک دارد. بانک هایی که تداوم فعالیت برای آن ها مهم 
نیســت ممکن اســت بپذیرند که با ایران کار کنند و هزینهٔ آن را نیز 
می پذیرند. بانک های بزرگ که با کمترین هزینه می توانند یک عمل 
بانکی را انجام دهند، اصلًا این ریسک را نمی کنند که با ما کار کنند. 
بانک هایی درجه 2 و 3 وجود دارند که با اخذ هزینه سنگین ممکن 
است با ما کار کنند. دور زدن تحریم بانکی امکان پذیر است، اما به 

هزینهٔ بالای آن توجهی نمی شود.

خودتحریمی 
بانک ها

کامران ندری
اقتصاددان

یادداشت
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تهدیدات داخلی ماحصل رواج استفاده از 
فیلترشکن ها؛ مسؤولیت با کیست؟! 

عضو هیأت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای کشور، گفت: 
گزارش  ها نشــان می دهد که درصد بســیار بالایی از نوجوانان 
و جوانان از فیلترشــکن  ها استفاده می کنند که رواج استفاده از 
فیلترشــکن  ها از لحاظ اجتماعی نشان می دهد که یک جامعه 
هدف بسیار ریسک پذیر و حساس دچار خطر بسیار بزرگ تری 
شــده اســت، لذا یک نفر باید مسؤولیت این موضوع را برعهده 
گیرد که البته ما هرچه گشــتیم مســؤول این موضوع را پیدا 
نکردیم! احمد نیرومند؛ معاون فناوری و برنامه ریزی ســازمان 
نظام صنفی رایانه ای کشور، در گفت وگو با سیتنا، پیرامون تأثیر 
محدودیت های اینترنتی و رواج استفاده از فیلترشکن  ها بر امنیت 
کاربران، گفت: فیلترینگ به عنوان یک راهکار، قابل قبول است 
و در دنیا نیز اســتفاده می شــود، اما این راهکار جایگاه استفاده 
متفاوتی دارد، بعضی مواقع برای استفاده از فیلترینگ کل جامعه 
محدود می شود، همچون زمان پاندمی کرونا؛ یک همه گیری 
وقتــی جامعــه را تهدید می کند، ما بــرای حفظ جامعه مجبور 
می شویم از محدودیتی استفاده کنیم تا جامعه را حفظ و توسعه 
دهیم یا برای یک محدودیت جزیی در موضوعی خاص، استفاده 
از یک داروی خاص را محدود می کنیم که به نفع جامعه است 
و ما باید از این راهکارهای محدودســازی برای حفظ موقعیت 
جامعه و تلاش برای رســیدن به توســعه ای که مدنظر داریم و 
جلوگیری از هر نوع اقدامی که مانع توســعه می شــود، استفاده 
کنیم. وی، ادامه داد: طولانی کردن محدودیت  ها باعث می شود 
که جامعه در مقابل آن، واکنش رشدیافتگی خود را نداشته باشد 
و بخواهد از آن محدودیت عبور کند؛ چراکه جامعه از اشخاص 
مختلف با ضریب توسعه و دانشی متفاوت تشکیل شده و برخی 
مرحلــه بحــران را درک می کنند و به راحتی عبور می کنند، اما 
برخی این موضوع را درک نمی کنند و مواقعی که فاصله زمانی 
زیاد می شود، فاصله بین انسان  ها هم زیاد می شود و این فاصله 
بین مردم، باعث ایجاد شکاف، چه طبقاتی و اجتماعی و چه هر 
نوع دیگری می شود که بحث فیلترینگ هم این ویژگی را دارد. 
نیرومند؛ افزود: ما دچار محدودیت دایمی شده ایم؛ به طوری که 
باعث شــده عده ای که به عنوان مثال دانشــجو بودند یا نیاز به 
اینترنت داشــتند، مجبور شوند که این محدودیت را دور بزنند، 
چراکه دیگر نمی توانند تحمل کنند. فکر کنید که برای کرونا 
پنج ســال مدارس تعطیلات باشد، مدارس زیرزمینی تشکیل 
می شود یا پارک آبی یا استخر زیرزمینی تشکیل می شود. حضور 
این همه فیلترشکن بر روی گوشی های موبایل باعث تهدیدات 
داخلی می شــود. وی ادامه داد: در بازه زمانی ســه ماه گذشــته 
گزارشــاتی که در دیتاســنتر ها منتشر شده، نشان می دهد که 
تهدیدات امنیتی برای ما در داخل پیش آمده و کم ترین تهدید 
آن می تواند دیداس باشد و باعث شود درخواست های مختلف از 
آدرس های داخلی توسط نرم افزارهایی که بر روی گوشی هستند 
به یک سرویس دهنده داخلی ایجاد شود. مثلًا سازمان سنجش 
را در نظر بگیرید یا یک وزارتخانه، اگر این همه فیلترشــکن 
درخواســت های متعددی را برای این ســامانه ها ارسال کنند، 
کم ترین تهدید این اســت که این ســامانه ها از دسترس مردم 
خارج می شوند و سطح رفاه جامعه به شدت کاهش می یابد و در 
بازه کوتاه مدت هم باعث عدم رضایت مردم می شود. نیرومند؛ 
اظهار کرد: این عدم رضایت مردم با همان راهکاری که عرض 
کردم حل می شود، هرچه سریع تر باید راهکاری داشته باشیم 
و اگر این راهکارها، استفاده از پیام رسان های داخلی جایگزین 
پیام رسان های خارجی است، باید این پیام رسان  ها مانند چک 
لیســت، خودشان را به پیام رسان های خارجی برسانند و مسیر 
توسعه خود را به صورت شفاف به مردم نشان دهند و اگر مردم 
بدانند که با حمایت آن ها از یک پیام رسان داخلی در بازه زمانی 
خاص مثلًا ســه ســاله به آن پیام رسان خارجی مدنظر که قبلًا 
استفاده می کردند می رسند، حتماً استقبال می کنند و در غیر این 
صورت اتفاقی که می افتد این است که مردم با یک پیام رسانی 
روبه رو هستند که احساس لذت قبلی را برایشان تداعی نمی کند 
و اگر زمانی را مشخص کنیم که به آن چیزی که مطلوب کاربر 
است برسند، که قابلیت آن با استفاده از دانش نخبگان ایرانی 
اســت، مردم هم اعتماد می کنند و تلاش می کنند با سیاســت 
برای رســیدن به هدف استقلال در فناوری اطلاعات و بخش 
پلتفرم  ها همسو شوند. وی در پایان تأکید کرد: مهم ترین موضوع 
این اســت که باید با مردم شــفاف باشیم و برای تصمیماتی که 
برای مردم گرفته می شود صحبت کنیم و در مسیر تصمیمات 

با مشارکت آن ها بخواهیم که با ما همراهی کنند.

 تحریم تیک تاک برای ایران برداشته شد
 اما فیلتر همچنان باقی است! 

تیک تاک تحریم ها برای ایرانی  ها را برداشته، شما از امروز بدون 
ورود به حساب کاربری تان هم به محتوای تیک تاک دسترسی 
داریــد و البتــه که می توانید با ایمیــل خودتان هم ثبت نام کنید. 
دسترسی به تیک تاک همچنان در ایران فیلتر است و در حال حاضر 
فقط از طرف شرکت ByteDance رفع تحریم شده است. اگر 
پیگیر شبکه اجتماعی تیک تاک بوده باشید، می دانید که این شبکه 
اجتماعی برای کاربران ایرانی تحریم بود و حتی با IP کشورهای 
دیگر هم برای کاربران ایرانی در دسترس نبود.  ظاهراً این شبکه 
اجتماعی تحریم ها برای ایرانی  ها را برداشته، شما از امروز بدون 
ورود به حساب کاربری تان هم به محتوای تیک تاک دسترسی 
دارید و البته که می توانید با ایمیل خودتان هم ثبت نام کنید.  نیازی 
به یادآوری نیســت که دسترسی به تیک تاک همچنان در ایران 
 ByteDance فیلتر است و در حال حاضر فقط از طرف شرکت
منبع: زومیت رفع تحریم شده است. 
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مدیــرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، 
گفــت: باوجود انجــام اقداماتی در دو دهه گذشــته، 
موضوع شناسایی و ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
شــرکت های دانش بنیان و فناور در صورت های مالی 

آن ها هنوز به طور کامل به نتیجه نرسیده است.
به گزارش تدبیر تازه  به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، عبدالمجید 
مرشدی؛ اظهار داشت: این مسأله زمانی خود را نمایان 
می کند که پس از گذشــت دو دهه، این شــرکت ها به 
چنان رشــدی رســیده اند که دیگر منابع مالی و بودجه 
دولت، کفاف فعالیت توســعه  ای آن ها را نمی دهد و در 
صورتــی که نتوانند از منابــع دیگری مانند بازار پول و 
بازارســرمایه تأمین مالی انجام دهند، عملًا رشدشــان 
متوقف می شــود. وی با بیان اینکه از حدود دو ســال 
پیش موضوعی به نام آسیب شناسی نظام ارزش گذاری 
مطرح شد، افزود: این موضوع در معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و زیســت بوم 
فناوری و نوآوری کشــور مطرح شــد و ضرورت ایجاد 
نظــام جدید ارزش گذاری دارایی های نامشــهود بیش 
از گذشــته خود را نشــان داد. به همین جهت روی سه 
موضوع کار شــد؛ شناســایی و ثبت دارایی نامشهود در 
صورت های مالی شــرکت ها، نحــوه ارزش گذاری و 
تجدیــد ارزیابی آن هــا و مرجع ارزش گذاری. مدیرکل 
دفتــر تأمیــن مالی و ســرمایه گذاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، یادآور 
شد: اینها، موضوعاتی هستند که در تمام دارایی های اعم 
از مشهود و نامشهودی لحاظ می شود؛ به این عنوان که 
استانداردهای حسابداری، نحوه شناسایی و ثبت دارایی 
را نشــان می دهند و بحث تجدید ارزیابی در قوانین و 
مقررات آمده است و شخصی که باید این اعداد و ارقام را 
تأیید کند، هم در قانون وجود دارد؛ بنابراین آسیب شناسی 
و تشــکیل اتاق های فکر، ما را به این جمع بندی رساند 
که باید مسائل مرتبط با این سه مورد حل وفصل شود. 
این موارد در کنار هم موجب شد که ضرورت راه اندازی 
نظام جدید ارزش گذاری در کشــور و زیست بوم علم و 
فناوری بیش از گذشته احساس شود. مرشدی؛ تصریح 
کرد: در همین راستا از دو سال پیش با توجه به مصوباتی 
کــه در آیین نامه وزارت اقتصاد در ســال 1401 تحت 
عنوان سال دانش بنیان لحاظ شد، سعی کردیم وظایف 
هر دســتگاه در این رابطه را مشخص کنیم و دبیرخانه 
اجرایی ســازی این قانون که در وزارت اقتصاد تشکیل 

شد، چند مورد را پیگیری کرد.
ابهامات اســتاندارد شــماره ۱۷ و ضرورت  ��

اصاح آن
وی، نخســتین موضوع پیگیری شــده را بحث اصلاح 

اســتاندارد شــماره 1۷ که مربوط به دارایی نامشــهود 
شــرکت های دانش بنیان و نحوه شناســایی آن است، 
عنوان کرد و گفت: استانداردهای حسابداری موجود در 
ایران، ترجمه اســتانداردهای حسابداری هستند که در 
دنیا مورد اســتفاده قرار می گیرد. این استاندارد ها بسیار 
دقیق تدوین شــده اند و همه موارد در آن ها لحاظ شــده 
است، اما نکته ای که در مورد استاندارد شماره 1۷ وجود 
داشــت این بود که وقتی در فضای فعلی اقتصاد ایران 
می خواستیم آن را اجرا کنیم، یک سری ابهامات وجود 
داشــت. مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری 
معاونت علمی ریاســت جمهوری، ادامه داد: در بند 44 
استاندارد شماره 1۷ مواردی درج شده که باید تمام آن 
شرایط برای شناسایی هزینه های توسعه به عنوان دارایی 
نامشــهود توسط شرکت احصاء و توسط حسابرس آن 
تأیید شود، شرکت هایی که با آن ها در زیست بوم فناوری 
و نوآوری صحبت کردیم و حسابرسانی که حسابرسی 
این شــرکت ها را به عهده داشتند، متفق القول بودند که 
این شش موردی که در بند 44 وجود دارد، دارای ابهام 
اســت و باید کاملًا شــفاف شود. مرشدی؛ افزود: نکته 
جالب این اســت زمانی که با شــرکت هایی که توانسته 
بودند این دارایی نامشــهود را در حساب هایشان لحاظ 
کنند، صحبت شد همگی اذعان کردند که توانسته اند با 
حسابرس شــان در رابطه با این شش مورد توافق کنند. 
پس یعنی اســتاندارد، ظرفیت این کار را داشــت ولی 
یک ســری ابهامات بود که همچنان بقیه شــرکت ها 
نمی توانستند از آن استفاده کنند. وی برگزاری جلسات 
با شرکت های دانش بنیان، مدیران و حسابرسان آن ها 
را از جمله اقدامات صورت گرفته برشمرد و خاطرنشان 
کــرد: با صاحب نظرانی که در این حوزه کار می کردند، 
صحبت کردیم و در آخر به این جمع بندی رسیدیم که 
بایــد دو کار در مورد این اســتاندارد انجام دهیم؛ یکی 
اینکه بند 4۷ اســتاندارد شماره 1۷ را اصلاح کردیم اما 
همانگونه که پیش بینی می شد سازمان حسابرسی تغییر 
در بندهای استاندارد را قبول نمی کرد. پیشنهاد سازمان 
حسابرسی این بود که یک رهنمود به استاندارد شماره 
1۷ اضافه شــود که این رهنمود در قالب نمونه شــواهد 
تحت عنوان پرسش 130 به استاندارد شماره 1۷ افزوده 
شد. این مسؤول در معاونت علمی ریاست جمهوری در 
توضیح این موضوع، اظهار داشت: ابهاماتی که در برخی 
از مباحث استانداردهای حسابرسی وجود دارد، در قالب 
پرســش و پاسخ توسط سازمان حسابرسی، پاسخ داده 
می شود و این پرسش و پاسخ در سایت این سازمان درج 
می شــود. این پرســش و پاسخ دقیقاً در ادامه استاندارد 
اســت؛ درســت است شاید تغییری در ادبیات استاندارد 
انجام نگیرد ولی عملًا این نمونه شــواهد به اســتاندارد 
اضافه شــده و می تواند کمک کند که این حساب  ها در 

مرحله اول شناسایی و ثبت شوند.
اعمال سلیقه در ارزش گذاری دارایی نامشهود  ��

شرکت ها
مرشــدی؛ نحوه ارزش گذاری دارایی های نامشهود را 
موضوع دیگری دانســت که با همکاری وزارت اقتصاد 
روی آن کار شــده اســت و گفت: روش های مختلفی 
بــا اتــکا به منابع مختلف خارجی تهیــه و ترجمه و به 
کار گرفته شــد، اما نکته بســیار مهم این است که هیچ 
کدام از این روش  ها توســط یک ســازمان یا نهاد واحد 
تدوین یا انتشــار پیدا نکرده و به همین دلیل هر یک از 
سازمان ها یا نهاد ها با توجه به سلیقه و درک خودشان 
از موضوعــات در زمینه ارزش گذاری کار می کنند. وی 
ادامه داد: با توجه به وجود این مسائل، باردیگر بررسی  ها 
و جلسات مختلف کارشناسی برگزار شد و متفق القول این 
نتیجه حاصل شد که باید یک دستورالعمل واحد برای 
نحوه ارزش گذاری داشــته باشیم. مدیرکل دفتر تأمین 
مالی و سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری، 
با بیان اینکه این موضوع در دستور کار این معاونت قرار 
گرفت، اظهار داشــت: در همین راستا کمیته تخصصی 
تشــکیل و جلسات کارشناسی بســیاری برگزار شد و 
نســخه ای که مورد تأیید سازمان حسابرسی بود، تهیه 
شد که با امضای معاون علمی رئیس جمهور و وزیر امور 
اقتصادی و دارایی ابلاغ خواهد شد. این ابلاغیه می تواند 
دســتورالعمل یکسان و قابل استنادی برای اشخاصی 
باشد که در زمینه ارزش گذاری شرکت های دانش بنیان 

و فناور فعالیت می کنند.
تشکیل کمیسیون کارشناسان دانش بنیان و  ��

فناور
مرشــدی؛ تعیین مرجع ارزش گذاری را موضوع ســوم 
و مهم  تریــن نکته در ایجاد نظــام جدید ارزش گذاری 
ارزیابــی کرد و افزود: طبــق قوانین و مقررات، کانون 
کارشناسان رسمی دادگستری مرجع ارزش گذاری انواع 
دارایی هاســت که در قانون تجارت و در آیین نامه ماده 
14۹ یا 14۷ مالیات های مستقیم در مورد تجدید ارزیابی 
به وظیفه کانون کارشناسان رسمی دادگستری در این 
زمینه اشاره شده است. وی به انجام مذاکرات مختلف با 
کانون کارشناسان دادگستری در مورد این موضوع اشاره 
کرد و گفت: تقریباً 80 سال از عمر این کانون می گذارد 
و کارشناســان این کانون، بــار انجام معاملاتی که در 
سازمان بورس و بانک ها انجام می شود را بسیار زیاد به 
دوش کشیده اند. در همین حال تنها نکته ای که با کانون 
کارشناسان دادگستری داشتیم، عدم آشنایی بعضی از 
کارشناســان با این اصطلاحات بود. این مســؤول در 
معاونت علمی ریاست جمهوری، ادامه داد: در مذاکرات 
انجام شــده این نتیجه حاصل شــد که اگر یک گروه 
ویــژه به عنوان گــروه دانش بنیان و فناور به گروه های 

کارشناسان رسمی اضافه شود، این مشکل حل خواهد 
شد؛ زیرا به عنوان یک گروه وارد دستور کار کانون می شد 
و طبق آن امکان برگزاری آزمون برای جذب کارشناسان 
مختلف وجود داشت. مرشدی؛ در عین حال تشکیل این 
گروه را بسیار زمان بر دانست و تصریح کرد: به همین 
جهــت تصمیم گرفتیم کــه در مرحله اول با همکاری 
کانون کارشناسان دادگستری استان تهران، کمیسیونی 
به عنوان کمیســیون کارشناســان دانش بنیان و فناور 
تشــکیل دهیم. کاری که این کمیســیون باید در وهله 
نخست پیگیری کند، تشکیل گروه در کانون کارشناسان 
دادگســتری است. وی با بیان اینکه تشکیل این گروه 
حدود دو تا سه سال طول می کشد، گفت: در این مدت 
کمیســیون کارشناسان دانش بنیان و فناور در صورت 
ارجاع کار از ســمت شرکت های دانش بنیان و فناور که 
می تواند از ســمت معاونت علمی و صندوق نوآوری و 
شکوفایی باشــد، برای ارزش گذاری دارایی شرکت ها 
یک کمیسیون تشکیل می دهد. این کمیسیون شامل 
کارشناسان رسمی دادگستری و کارشناسان زیست بوم 
فناوری و نوآوری کشــور اســت. مدیرکل دفتر تأمین 
مالی و سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری، 
افزود: با این حرکت علاوه بر اینکه کارشناسان رسمی 
با ادبیات و الزامات زیســت بوم علم و فناوری کشــور 
آشــنا می شوند، کارشناسانی هم که طی این مدت کار 
ارزش گذاری دارایی های نامشــهود شرکت ها را انجام 
می دهند، وارد بحث کانون کارشناســان رســمی شده 
و این تعاملات برقرار می شــود. در نهایت می توانیم از 
ظرفیتی که کارشناسان رسمی دادگستری در قوانین و 
مقررات دارند، برای ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
شرکت های دانش بنیان از منظر قانونی استفاده کنیم. 
مرشدی؛ اظهار داشت: پیش بینی ما این است که با سه 
اقدام انجام شــده در ســال جاری تعداد قابل توجهی از 
شــرکت های دانش بنیان و فناور در صورت های مالی 
1402 خود، بتوانند هزینه های توســعه را به جای ثبت 
در هزینه ها به عنوان دارایی های نامشهود ثبت کنند. بعد 
از این مراحل هم با توجه به دستورالعمل ارزش گذاری 
و مرجع ارزش گذاری بتوانیم بحث های تجدید ارزیابی 
و شناســایی ارزش واقعی دارایی نامشهود شرکت های 
دانش بنیان را انجام دهیم. وی با تأکید بر اینکه تمامی 
اقدامات انجام شــده در حدود دو ســال، حدود 15 تا 20 
درصد کار بوده است، گفت: بقیه موارد شامل مراوده با 
فعالان بازارسرمایه و فعالان بازار بورس در جهت قبول 
کردن این اعداد و ارقام اســت. همچنین درج تأثیر این 
اعداد و ارقام در اعتبارسنجی شرکت های دانش بنیان و 
فناور به قوت خود باقی است که اگر این زیرساخت شکل 
بگیرد، می توانیم شــاهد تقویت و استفاده شرکت های 

دانش بنیان از این بستر باشیم.
رویداد

پس از دستور رئیس جمهور مبنی بر بررسی وضعیت اینترنت و تمدید مهلت 
کارگروه آن، اخیراً یک مقام مسؤول اعلام کرده است در پی تکلیف ارائه شده از 
سوی مسؤولان، کیفیت شبکه بهبود یافته است. به گزارش ایسنا، با وجود آنکه 
در همه دولت  ها از جمله دولت سیزدهم تلاش شده تا اینترنت با سرعت های 
بالا در اختیار مردم قرار گیرد اما گاهی مردم از کندی ســرعت اینترنت اعلام 
نارضایتی می کنند. طی چند ماه اخیر رئیس جمهور در پی ســفرهای اســتانی 
خود با برخی گلایه های مردم از این موضوع روبه رو شد و پس از آن دستوری 
برای حل این مشــکل ارائه کرد. در واقع کارگروهی متشــکل از مرکز ملی 
فضای مجازی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات از ســوی رئیس جمهور 
مأمور بررسی این موضوع شد تا نتیجه راهکارهای رفع دغدغه مردم تا یک ماه 

بعد از این دستور ارائه کند. وزیر ارتباطات هم اعلام کرد: نمایندگان خود را به 
مرکز ملی فضای مجازی معرفی کرده اند و امیدوارند در دوره جدید این مرکز 
از ظرفیت های خود برای برطرف کردن مشــکلاتی که خارج از اراده وزارت 
ارتباطات است استفاده کند. از سوی دیگر در جلسه دوم بررسی این موضوع 
که به ریاست سید ابراهیم رئیسی؛ برگزار شد، مقرر شد این کارگروه تا جلسه 
بعدی شورا به فعالیت و بررسی موضوع ادامه دهد. حال با گذشت دو ماه از طرح 
این موضوع و دســتور مقامات دولتی برای پیگیری و اعلام نتیجه، به تازگی 
یک مقام مسؤول از بهبود کیفیت شبکه در پی دستور رئیس جمهوری خبر داده 
اســت. رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، در این زمینه گفته 
است: پس از دستور ریاست محترم جمهور، با بررسی شبکه کشور از هسته تا 

شبکه اپراتور ها و انجام اقدامات فنی و تنظیم گری، نرخ تأخیر در شبکه داخل 
)IR-RTT( و بین الملل )RTT( و در مجموع، کیفیت شبکه بهبود پیدا کرده 
اســت. چندی پیش هم عیســی زارع پور؛ وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
درباره کیفیت اینترنت، گفت: در وزارت ارتباطات کار بزرگی را شروع کرده اند 
که بحث کیفیت شبکه اینترنت را به صورت ریشه ای حل کند. او تأکید کرد 
وزارت ارتباطات و مدیران آن هیچکدام اختلال در زمینه اینترنت را بر نمی تابند 
و شبانه روز تلاش می کنند بهترین  ها را فراهم کنند و اخیراً هم کمیته ای از سوی 
ریاست جمهور در شورای عالی فضای مجازی مامور و پیشنهادهایی مطرح شد 
و در محورهای مختلف برنامه های بلند و کوتاه مدت را در کنار برنامه های خود 
اعلام کرده اند که بخشی اجرا شده و روزبه روز کیفیت اینترنت بهتر خواهد شد.

نتیجه بررسی کیفیت اینترنت مشخص شد؟

 شناسایی
 و ارزش گذاری 
دارایی های نامشهود 
دانش بنیان  ها به 
سرانجام نرسید! 

مدیرکل دفتر تأمین مالی معاونت علمی 
ریاست جمهوری

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

افزایش کاربران طرح اتصال پیام رسان های بومی 
معاون سیاست گذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری اطلاعات ایران، گفت: در 
حال حاضر یک میلیون و 200 هزار نفر از طرح اتصال متقابل پیام رسان  ها استفاده 
کرده اند. حامد منکرسی؛ در گفت وگو با مهر، درخصوص آخرین آمار ها از اتصال 
متقابل پیام رسان های بومی به یکدیگر، گفت: طرح اتصال پیام رسان های بومی 
به یکدیگر با همکاری چهار پیام رسان بومی شروع شد و یک پیام رسان بومی 
دیگر تا حدودی اقدامات لازم را برای پیوستن به طرح اتصال پیام رسان های بومی 
انجام داده و می توان گفت به این طرح پیوســته اســت و امکان برقراری ارتباط 
و اتصال متقابل را دارد. وی افزود: همچنان پیگیر هستیم که دیگر پیام رسان 
بومی هم به این طرح متصل شــود و امکان برقراری و اتصال متقابل در همه 

پیام رسان  ها ایجاد و این فاز نهایی شود. وی به آخرین آمار کاربران در استفاده 
از طرح اتصال متقابل پیام رســان های بومی اشــاره کرد و افزود: روند استقبال 
مردم از طرح اتصال پیام رســان های بومی به یکدیگر در حال افزایش اســت و 
در حال حاضر یک میلیون و 200 هزار نفر از طرح اتصال متقابل پیام رســان  ها 
اســتفاده کرده اند. منکرســی؛ در ادامه به تأسیس شرکتی جهت پیگیری طرح 
اتصال پیام رســان های بومی اشــاره کرد و گفت: یکی از برنامه های ســازمان 
فناوری اطلاعات تأسیس شرکتی جدید برای مراکز تبادل پیام است که انشاا... 
پیام رســان  ها بتوانند، فعالیت هایشــان را در آن مرکز ادامه دهند. وی در پایان با 
بیان اینکه در این شرکت قرار است خدمات ارزش افزوده بر روی بستر اتصال 

متقابل ارائه شود، گفت: این شرکت تا پایان تابستان سال جاری تأسیس خواهد 
شد. طرح اتصال پیام رسان های داخلی دارای سه فاز مختلف است. در فاز اول 
که در 5 اردیبهشت ماه رونمایی شد، انتقال پیام و فایل بین پیام رسان  ها ایجاد 
شده است. قابلیت ایجاد کانال و گروه مشترک نیز در نتیجه فاز دوم طرح اجرا 
خواهد شد. در فاز سوم و نهایی طرح نیز، امکان تماس تصویری و صوتی بین 
پیام رســان های مختلف فراهم خواهد شــد. کاربران هرکدام از پیام رسان های 
داخلی می توانند با مراجعه به تنظیمات نرم افزار، از قســمت حریم خصوصی و 
امنیت، این قابلیت را فعال نمایند تا به این ترتیب کاربر بتواند به پیام رسان مورد 

علاقه خود اجازه دهد که از سایر پیام رسان  ها برایش پیام ارسال شود.
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اهمیتی که عمان برای ایران و چین دارد بسیار فراتر از ذخایر نسبتاً ناچیز نفتی و گازی 
این کشــور اســت. ذخایر عمان حدود 5 میلیارد بشــکه نفت و 24 تریلیون فوت مکعب 
گاز برآورد شــده اســت. اما عاملی که برای ایران و چین اهمیت حیاتی دارد، موقعیت 
راهبردی عمان از لحاظ جغرافیایی اســت. این کشــور از سواحلی طولانی در مجاورت 
دریای عمان و دریای عرب برخوردار است که دسترسی مناسبی به غرب و شرق عالم 
را فراهم می آورد. طبق ادعای یک منبع مهم نزدیک به وزارت نفت ایران، هدف چین 
در بلندمدت این است که با سلطه بر کشور عمان بتواند تمام مسیرهای کلیدی صدور 
نفت از خاورمیانه تا اروپا را که می توانند جایگزین مســیر دورتر و گران تر دماغه امید 
نیک و همچنین مسیر پرتنش و حساسیت زای تنگه هرمز باشند، تحت کنترل داشته 
باشد. این هدف مطابقت کاملی با هدف کلان و راهبردی چین در قالب احداث مسیر 

یک کمربند، یک جاده دارد.
چین هم اکنون به لطف قرارداد همکاری های جامع 25 ســاله با ایران می تواند خیالی 
راحت از بابت تنگه هرمز داشته باشد. این قرارداد در تنگه باب المندب نیز که محموله های 
نفتی از طریق آن به ســوی دریای ســرخ و کانال ســوئز رهسپار می شوند، دست برتر را 
بــه چیــن می دهــد چرا که این تنگه میان یمــن از یک طرف و جیبوتی از طرف دیگر 
قرار گرفته است. یمن تحت سیطره حوثی های طرفدار ایران و جیبوتی محل استقرار 

پایگاه نظامی چین می باشد.
منفعت دیگر عمان برای چین این است که می تواند به شریک اصلی پکن در خاورمیانه 
یعنــی ایــران کمک کند تا موفق شــود صنعت گاز طبیعی مایــع خود )ال ان جی( را در 
مقیاس جهانی به کار بیندازد. برنامه این اســت که ایران بتواند دســت کم 25 درصد از 
مجموع ظرفیت تولید سالانه 1,5 میلیون تن ال ان جی در تأسیسات قلهات عمان را به 
خود اختصاص بدهد. این ایده نشأت گرفته از یک توافق همکاری کلان میان ایران و 
عمان است که به سال 2013 برمی گردد. طبق این پیمان قرار بود که عمان با احداث 
یک خط لوله در بستر دریا سالانه 10 میلیارد مترمکعب گاز طبیعی را به مدت 25 سال 
از ایران وارد کند. این قرارداد ۶0 میلیارد دلاری باید در ســال 201۷ عملیاتی می شــد. 
قرارداد مذکور در ادامه دچار اصلاحاتی شــد و ابتدا به 43 میلیارد مترمکعب در ســال و 
ســپس ســالانه 28 میلیارد مترمکعب تا دست کم 15 سال تغییر پیدا کرد. خط لوله 5۶ 
اینچی انتقال گاز ایران از میدان عظیم پارس جنوبی در بخش خشــکی به طول 200 
کیلومتر باید بین رودان و قله مبارک در استان هرمزگان احداث می شد. بخش آبی این 
خط لوله نیز به طول 1۹2 کیلومتر و قطر 3۶ اینچ در عمق 1340 متری دریای عمان 

بندر سهر را به ایران متصل می کرد.
طبق این قرارداد ابتدا گاز و سپس نفت ایران باید به تأسیسات پالایشی عمان ارسال 
شده و از آنجا راهی بازارهای جهانی شود. به این ترتیب ایران می توانست همانند مسیر 
عــراق تحریم هــای نفتی را دور بزند. اما با توجه به ویژگی های تحریم گریز این پروژه 
ایالات متحده آمریکا تصمیم گرفت مانع از اجرایی شدن قرارداد آن شود تا ایران نتواند 
به بازارهای سودآور آسیایی دسترسی پیدا کند. پیش از محاصره اقتصادی قطر توسط 
عربستان سعودی در سال 201۷ آمریکا به عمانی ها پیشنهاد داده بود که به جای ایران 
واردات گاز از قطر را افزایش دهند. عمان می توانســت گاز قطر را یا از طریق خط لوله 
دلفین که از امارات متحده عربی می گذشــت وارد کند و یا آن را به شــکل ال ان جی از 
طریق دریا تحویل بگیرد. عمان این پیشنهاد را رد کرد. امارات متحده عربی با تحریک 
آمریکا تصمیم گرفت تعرفه صدور گاز ایران از مسیر آب های خود به عمان را بالا ببرد 

تا عمان برای پذیرش پیشنهاد آمریکا تحت فشار قرار بگیرد.
به دنبال احیای روابط میان ایران و عربســتان ســعودی که با میانجیگری چین محقق 
شد، امارات متحده انگیزه خود را برای پیش بردن اهداف آمریکایی ها در پروژه یادشده 
از دســت داد. هم اکنون احداث خط لوله گازی جدیدی در منطقه مدنظر قرار دارد که 
کریدوری 2000 کیلومتری در مرزهای عمان و امارات متحده عربی را در برمی گیرد و 
به دریای عمان و هند ختم می شود. این خط لوله گاز وارداتی از مسیر عمان و امارات 
و همچنین ایران، قطر، عربســتان ســعودی و ترکمنســتان را یکجا جمع می کند. این 
کشورها در کنارهم طبق یک برآورد محتاطانه در مجموع 28۹5 تریلیون فوت مکعب 
ذخایر گازی دارند که سهم ایران 1200 تریلیون، قطر 858 تریلیون، عربستان سعودی 
333 تریلیون، ترکمنستان 2۶5 تریلیون، امارات 215 تریلیون و عمان 24 تریلیون فوت 
مکعب اســت. اگرچه در ابتدا یک خط لوله بزرگ از خاورمیانه تا هند احداث می شــود، 
اما این خط لوله قابلیت این را دارد که به شــاخه های فرعی متعددی منشــعب شــود. 
مدت هاست که بحث احداث یک خط لوله گاز بین ایران و پاکستان و بین ایران و هند 

با امکان امتداد تا چین مطرح است.
ابتدا به واســطه احداث پروژه 8,5 میلیارد دلاری پالایشــی دقم با خوراک روزانه 230 
هزار بشــکه و پروژه های منشــعب از آن به ارزش 10 میلیارد دلار بود که چین فرصتی 
برای محکم کردن جای پای خود در عمان و سلطه بر مسیرهای کلیدی عرضه نفت 
یافت. مشکلی که عمان در مسیر احداث ابرپالایشگاه دقم با آن مواجه بود لزوم صرف 
هزینه های کلان پیش از به بهره برداری رسیدن نهایی بود که موجب شد این کشور 
با کســری شــدید منابع مالی مواجه شود. چین که از پیش تر مشتری ۹0 درصد از نفت 
صادراتی و بخش اعظم فرآورده های پتروشیمی عمان بود، درست پس از انعقاد برجام 
به ســرعت پیش قدم شــد تا قراردادی برای ســرمایه گذاری 10 میلیارد دلاری در این 
پروژه امضا کند. هدف اول چین تکمیل کردن تأسیسات پالایشی دقم بود اما قرارداد 
سرمایه گذاری به احداث یک پایانه صادراتی در بندر دقم و انبارهای ذخیره سازی نفت 
خام در پارک رأس مرکز تعمیم پیدا کرد. همچنین منابع مالی بیشتری از سوی چین 
تأمین شد تا صرف احداث یک پارک صنعتی 11,۷2 کیلومترمربعی در دقم برای استقرار 

صنایع سنگین و سبک شود.
طبق برنامه ریزی ها تأسیساتی که قرار است طی پنج سال آینده در بخش صنایع سبک به 
بهره برداری برسند شامل 12 پروژه در بخش صنایع سبک پارک مشتمل بر یک نیروگاه 
خورشیدی یک گیگاواتی و خطوط لوله نفتی و گازی و تجهیزات حفاری می شود. در 
بخــش صنایــع میانی احداث یک هتل 150 میلیون دلاری در منطقه ای 10 هکتاری 
برای اهداف تجاری و توریستی، یک بیمارستان 100 میلیون دلاری و یک مدرسه 15 
میلیون دلاری در دستور کار قرار دارد. در بخش صنایع سنگین نیز 12 پروژه در حوزه های 
سیمان سازی، شیشه سازی، متانول و پتروشیمی و سایر تولیدات مد نظر است. علاوه بر 
این ها صنایعی مانند ذوب آهن، آلومینیوم سازی، لاستیک سازی، استخراج منیزیوم از 

آب دریا و سایر مواد شیمیایی و آروماتیک در این پروژه برپا خواهند شد.
به نظر می رسد که به زودی شاهد افتتاح پالایشگاه دقم در کنار پروژه پلاستیک سازی 
لیوا به ارزش 4,۶ میلیارد دلار در کنار پالایشگاه های سهر در منطقه ویژه اقتصادی دقم 
خواهیم بود. بخش نهایی از هدف یکپارچه سازی صنایع پتروپالایشی عمان احداث یک 
خط لوله 2۹0 کیلومتری بین مســقط و ســهر برای انتقال فرآورده های پالایشی است. 
این خط لوله 33۶ میلیون دلاری پالایشــگاه های مینا الفحل و ســهر را به تأسیســات 
ذخیره سازی و توزیعی الجفنین متصل می کند. این پروژه در سه بخش مجزا مشتمل 
بر خط لوله 45 کیلومتری مینا الفحل تا پایانه الجفنین، خط لوله 220 کیلومتری سهر 
تا پایانه الجفنین و خط لوله 25 کیلومتری پایانه الجفنین تا فرودگاه بین المللی مسقط، 
توزیع 50 درصد از سوخت در عمان را پوشش خواهد داد. تمام این تأسیسات برای ایران 
و چین فواید زیادی در حوزه تعاملات روزمره به همراه خواهند داشت اما از آن مهم تر 

سلطه آنها بر این هاب راهبردی جهانی در عمان می باشد.
منبع: اویل پرایس ��
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رشد قابل توجهی 
را نشان می دهد

پس از ســال ها هشــدار دادن کارشناســان درباره 
عدم ســرمایه گذاری کافــی در فعالیت های جدید 
اکتشــافی، سرانجام صنعت نفت شاهد افزایش این 
گونه ســرمایه گذاری ها شــده است. اما هنوز حجم 
سرمایه گذاری به اندازه ای نرسیده است که در آینده 
بتواند پاســخگوی افزایش تقاضا باشد. این تصوری 
اســت که دست کم تحلیلگران مؤسسه وودمکنزی 
مروج آن هستند. این مؤسسه به تازگی در گزارشی به 
بررسی صنعت نفت و گاز پرداخته و در آن خاطرنشان 
کرده است که این صنعت شاهد سومین سال پیاپی 
از رونق خود می باشــد. حجم سرمایه گذاری در سال 
جاری برای افزودن به تولید، 4۹0 میلیارد دلار برآورد 
شــده است که نســبت به کف 3۷0 میلیارد دلاری 
ســرمایه گذاری ها که سال 2020 شاهد بودیم رشد 

قابل توجهی را نشان می دهد.
بــه گــزارش »تدبیــر تــازه «،اگرچــه این حجم 
ســرمایه گذاری به خودی خود برای تضمین ثبات 
در عرضــه کافــی به نظر نمی رســد اما تحلیلگران 
وودمکنــزی معتقدند کــه صرفه جویی در هزینه ها 
کســری موجــود را پوشــش خواهــد داد. آن ها با 
اشــاره به افزایش تولید نفت شــیل در آمریکا و سایر 
تولیدکنندگان خارج از اوپک، پیش بینی کرده اند که 
این کشورها در سال های پیش رو سهم ثابتی از بازار 
را در انحصار خود حفظ خواهند کرد.این برآورد با آنچه 
مدیــران اجرایی صنعت نفت ایالات متحده آمریکا 
طی آخرین گزارش های مالی خود پیش بینی کرده اند 
مطابقت دارد. به طور خلاصه آنها تأکید داشته اند که 
بازدهی چاه های حفر شده بیش از انتظارات بوده و در 
مجموع تولید بالا رفته است. دلیل بالا رفتن بازدهی 

نیز ارتقای فناوری های استخراج بوده است.گزارش 
شده است که از ابتدای سال جاری بازدهی چاه های 
نفت به میزان چشــمگیری بالاتر از متوســط سال 
2022 بوده اســت. در عین حال بلومبرگ نیز مدعی 
شــده اســت که بهره برداری از چاه های نفت شیل با 
سرعت بیشتری از آنچه تصور می شد در جریان است 
و با به بلوغ رسیدن این صنعت، ذخایر دست نخورده 
و بکر کمتری باقی مانده اســت. هم اکنون علاوه بر 
ایالات متحده آمریکا کشورهای دیگری مانند کانادا، 
مکزیک، برزیل و گینه نیز به استخراج نفت شیل رو 
آورده اند. این کشــورها سهم برجسته ای در تقویت 
طرف عرضه در بازار نفت کســب کرده اند اما اوپک 
همچنــان به خاطر ابزارهایی که برای کنترل حجم 
نفت عرضه شــده در بازار دارد، نقش محوری را در 

این بازار ایفا می کند.
باید افزود که با گســترش بلوک کشــورهای عضو 
بریکس، تیم دیگری متشکل از تولیدکنندگان بزرگ 
نفت تشــکیل می شود که ضمن هم پوشی با اوپک 
کشــورهای دیگر مانند برزیــل و آرژانتین را نیز در 
برمی گیرد. اگر این دســته بندی ها را کنار بگذاریم، 
ســرمایه گذاری جهانی در تقویت عرضه نفت و گاز 
در ســطح خوبی اســت و در عمل باوجود تلاش ها 
برای کنار گذاشتن سوخت های فسیلی و جایگزینی 
انرژی های تجدیدپذیر، سیر صعودی به خود گرفته 
است. گلدمن ساکس ماه گذشته خبر داد که در حال 
حاضــر ۷0 پــروژه نفتــی و گازی بزرگ مقیاس در 
سرتاسر جهان در حال توسعه است. این رقم رشدی 
25 درصدی را نســبت به سال 2020 نشان می دهد 
اما باید خاطرنشــان کرد که سال 2020 را نمی توان 

دوره ای عــادی برای تصمیم گیــری درخصوص 
سرمایه گذاری های نفتی قلمداد کرد.طبق گزارش ها 
هفت ســال ســرمایه گذاری ناکافی در صنعت نفت 
موجب شــده اســت که دوره حیات پروژه های فعال 
و آتی به شــدت کاهش پیدا کند. اوج گرفتن مجدد 
سرمایه گذاری ها می تواند این وضعیت را وارونه کند. 
از طرف دیگر وودمکنزی نیز هشــدار داده است که 
تقاضا به زودی سیر صعودی خواهد گفت و چشم انداز 
این پیش بینــی می تواند تحولی بنیادین در صنعت 
نفــت و گاز پدیــد بیاورد. امــا طبق نظر دو تحلیلگر 
صنایع بالادســتی »فریزر مک کــی« و »یان تام« 
چرخه فعلی در صنعت نفت مانند دوره های پیشــین 
به معنی در پیش بودن دوره ای از شــکوفایی نفتی 
نخواهــد بــود. آن ها معتقدند که تلاش جهان برای 
کنار گذاشتن سوخت های هیدروکربنی و جایگزینی 
انرژی های پاک موجب خواهد شد که سرمایه گذاران 

در تصمیمات بلندمدت خود احتیاط پیشه کنند.
با وجود چشــم انداز صعــود تقاضا حتی تحلیلگران 
وودمکنزی نگران فقدان حاشیه امنی از ظرفیت مازاد 
تولید در بازار هستند که خود ناشی از هدایت سرمایه ها 
به سوی افزایش بهره وری به جای توسعه ذخایر جدید 
در ســایه تحولات جهانی گذار به انرژی پاک است. 
آن ها می گویند که انتظار می رود شرکت های نفتی به 
جای تصاحب سهم بیشتر از بازار به دنبال تمرکز روی 
درآمدزایی بروند و ظرفیت زنجیره تولید بالادســتی 
به جای جهش شاهد افزایشی ناچیز باشد. این روند 

زنجیره تولید و عرضه را در تنگنا قرار خواهد داد.
در حالی که بســیاری از کارشناسان از رسیدن تقاضا 
به اوج تاریخی خود و ســپس آغاز ســیر نزولی آن 

صحبت می کنند و حتی صراحتاً آن را آرزو می کنند، 
فعلًا رسیدن به آن نقطه در آینده نزدیک بعید است 
هر چند باید گفت که تقاضای واقعی برای نفت خام 
مرتباً حدنصاب های تازه ای به ثبت می رســاند. حتی 
آژانس بین المللی انرژی که از حامیان کنار گذاشتن 
ســوخت های فسیلی اســت بر این باور است که در 
کوتاه مدت تقاضا رشــد خواهد کرد و در سال جاری 
حد نصاب 102 میلیون بشــکه در روز را پشــت سر 
خواهد گذاشــت.این ســبب می شود که توازن میان 
عرضه و تقاضا نسبت به آنچه وودمکنزی پیش بینی 
کرده است مخاطرات بیشتری را تجربه کند. اگرچه 
صحیح است که ارتقای فناوری نقش مهمی در بالا 
نگه داشــتن تولید نفت همزمان با کاهش هزینه ها 
داشته است، اما حفاران شیل آمریکایی رویکرد پیشین 
خود مبنی بر تولید به هرقیمت را کنار گذاشته اند. در 
عین حال اوپک نیز با هدایت عربستان سعودی عرضه 
را کاهش داده است و هر وقت بخواهد برای تنظیم 
بهای نفت در بازار می تواند این روند را تشدید کند. از 
این منظر قدرت اوپک با توسعه بریکس افزون خواهد 
شد.در نهایت باید گفت که اگرچه سرمایه گذاری در 
پروژه های جدید تولید نفت ســیری صعودی به خود 
گرفته اســت اما با وجود تلاش ها برای جایگزینی 
سوخت های فسیلی با انرژی های پاک انتظار نمی رود 
که روند نزولی تقاضا برای نفت به این زودی ها محقق 
شود. حتی ممکن است که با آشکار شدن آثار ناامیدی 
ناشی از تورم مخارج لازم برای تولید انرژی های پاک 
و خطر کمبود دسترسی به مواد خام لازم، تحقق این 

آرزو در آینده نزدیک نامحتمل تر شود.
منبع: اویل پرایس ��
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مخاطرات 
توازن میان 
عرضه و تقاضا 
در صنعت نفت

 » تدبیر تازه«از میزان سرمایه گذاری 
در صنعت نفت گزارش می دهد

گزارش

در حالی که برخی کشورهای کم درآمد چنانکه تحولات اخیر در قاره آفریقا 
نیز مؤید آن است چشم امید به درآمدهای بادآورده نفتی و گازی دارند، برخی 
کشــورها نیز هســتند که ناچارند برای بازپرداخت بدهی های خود بر میزان 
سرمایه گذاری روی سوخت های فسیلی بیفزایند. برخی دولت ها نیز هستند 
که به دنبال مشاهده علاقه مندی به منابع نفتی و گازی استخراج نشده خود، 
قصــد دارنــد از این فرصت به منظور دخیل کردن خود در جریان تحولات 
جهانی و کســب درآمدهای تازه برای اقتصادشــان بیشترین سود را کسب 
کنند. اما پژوهشــی به تازگی انجام گرفته اســت که نشــان می دهد تمام 
کشورهای کم درآمد جهان چنین دیدگاهی ندارند و در واقع آنها بهره برداری 
از پروژه های مرتبط با تولید ســوخت فســیلی را وسیله ای برای بازپرداخت 

بدهی ها قلمداد می کنند.
بســیاری از شــرکت های نفتی با امید به توســعه پروژه های نفتی و گازی با 
آلایندگی کربنی کمتر به دنبال یافتن مناطق بکری در جهان هســتند که 
دارای ذخایر اســتخراج نشــده ای از سوخت های فسیلی باشند تا بتوانند در 
جهانی که به ســوی منابع پاک و تجدیدپذیر انرژی حرکت می کند، رونق 
کسب وکار استخراج نفت و گاز را حفظ کنند. همین انگیزه سبب شده است 
که شرکت های بزرگ بین المللی نفتی برای راه اندازی پروژه های جدید به 
مناطقی از جهان مانند آفریقا و کاراییب رو بیاروند. کشــورهای هدف نیز 
عموماً آغوش بازی برای درآمدهای کلان حاصل از منابع طبیعی خود دارند.

به لطف اکتشافات موفقیت آمیز در سال های اخیر برخی قدرت های آفریقایی 
مانند غنا و نامیبیا که پیش از این چندان غرابتی با درآمدهای نفتی نداشتند، 
در مسیر بهره برداری های چشمگیر از پروژه های کلان نفتی طی 10 سال 
آتی قرار دارند. این کشورها برخلاف برخی پیشینیان خود که مورد استثمار 
و چپــاول ثروت هــای نفتی قرار گرفته بودند، دولت هایی دارند که به دنبال 
سهم شایانی از این خوان نعمت می باشند. به طور خاص دولت نامیبیا این 

هدف را دنبال می کند که با کســب درآمدی معقول از امتیازات اعطا شــده 
در بخــش نفــت ضمن تفویت اقتصاد ملی خود، خســارات وارده بر جوامع 
محلــی در نتیجــه اجرای پروژه های نفتی را جبران کند. کشــور گویان نیز 
رویکردی مشــابه با نامیبیا اتخاذ کرده اســت. احتمال می آورد در آینده این 
کشــور چهارمین تولیدکننده بزرگ نفت جهان از محل ذخایر فراســاحلی 
بشود.اما مطالعه جدیدی که از سوی پویش گران مخالف با افزایش بدهی 
کشورها یعنی نهاد »عدالت برای بدهکاران« و شرکای آن انجام پذیرفته 
اســت، وضعیتی که از آن یاد کردیم برای تمام کشــورهای کم درآمدی که 
به دنبال توسعه منابع انرژی خود هستند برقرار نمی باشد. گزارش این نهاد 
نشــان می دهد که کشــورهای غنی تر و قرض دهندگان بخش خصوصی 
در حال اعمال فشــار بر این کشــورهای بدهکار هستند تا برای بازپرداخت 
بدهی های خود بیشتر از قبل به سوخت های فسیلی تکیه کنند. یافته ها از 
این حکایت دارد که چند کشور کم درآمد برای بازپرداخت بدهی های خود 
که عمدتاً از کشورهای ثروتمند استقراض شده اند، به دنبال سرمایه گذاری 
در پروژه هــای نفتــی و گازی رفته اند. نهاد عدالت برای بدهکاران اکنون از 
قرض دهندگان بین المللی این مطالبه را دارد که ازهر گونه بدهی مرتبط با 
پروژه های سوخت های فسیلی چشم پوشی کنند.»تسِ وولفندن« یکی از 
مدیران ارشد این نهاد معتقد است که سطح بالای بدهی ها مانع بزرگی در 
مســیر کنار گذاشتن سوخت های فسیلی برای کشورهای فقیرتر در جهان 
است. بسیاری از این کشورها در دام استفاده از منابع فسیلی برای بازپرداخت 
بدهی ها گیر افتاده اند. در عین حال اغلب این پروژه ها فاقد توان درآمدزایی 
کافی برای بازپرداخت تمام بدهی ها هستند و در نهایت کشورها را در سطح 
بالاتری از بدهی نسبت به قبل فرو می برند. برپایی این تله های سمی باید 
متوقف شود.این گزارش نشان می دهد که مجموع بدهی کشورهای فقیر از 
سال 2011 به بعد رشدی 150 درصدی را تجربه کرده و 54 کشور اکنون با 

بحران بدهی مواجه هستند. این امر موجب می شود که میزان سرمایه گذاری 
این کشــورها در امور مبارزه با تغییرات اقلیمی و توســعه تولید انرژی های 
پاک محدود شــود. در ســال 2010 به دنبال ناتوانی در بازپرداخت وجوه 
استقراضی، دولت سورینام مجبور شد که طی انعقاد قراردادی با طلبکاران 
خود، 30 درصد از درآمدهای نفتی این کشور را تا سال 2050 به آنها واگذار 
کند. ســورینام یک نمونه از موج تحولات اخیر نفتی و گازی اســت که در 
ظاهر وانمود می شود درآمد پروژه های نفتی نصیب مردم عادی یک کشور 
می شود.»شاردا گانگا« مدیر یک گروه شهروندی به نام پروژکتا در سورینام 
در این خصوص می گوید که با خارج شدن سطح بدهی ها از کنترل دولت، 
مســأله بازپرداخت وام های دریافتی بر تمامی تصمیمات حاکمیتی ســایه 
می اندازد و به طرق مختلف روی معیشت مردم نیز تأثیر می گذارد. بنابراین 
اکنون اولویت نخست دولت درآمدزایی با هدف بازپرداخت بدهی ها می باشد 
و این یعنی دیگر جایی برای صحبت از توسعه پایدار و عدالت اقلیمی باقی 
نمی ماند. واقعیت این اســت که این نوعی اســتثمار نوین می باشد. حاکمان 
قدیمی را کنار زده ایم اما حالا گیر ســلطه طلبکاران افتاده ایم و امروز آنها 
مالک دارایی ما شــده اند. تنها تفاوت این اســت که این بار خودمان قرارداد 
استثمار را امضا کرده ایم.این گزارش می افزاید که برآوردهای بانک جهانی 
و صندوق بین المللی پول از درآمدهای احتمالی پروژه های مرتبط با سوخت 
فسیلی اغراق آمیز است و رشد اقتصادی حاصل از اجرای پروژه های یادشده 
در عمل نازل تر از میزان مورد انتظار بوده است. به اعتقاد نهاد عدالت برای 
بدهکاران، جهان باید علاوه بر بخشــودن بدهی های ناشــی از پروژه های 
نفت و گاز از مؤسســات مالی بخواهد که به جای در نظر گرفتن تحولات 
بازار نفت در راســتای هدف محدود کردن گرمایش جهانی به 1,5 درجه 

سلسیوس، تأمین مالی پروژه ها را بر عهده بگیرند. 
منبع: اویل پرایس ��

تحولات نفتی در آفریقا
»تدبیر تازه « از دوران تازه شکوفایی نفت در آفریقا گزارش می دهد

 نعیم نوربخش
روزنامه نگار

درباره ســرانجام سرمایه گذاری روس ها در پروژه های نفتی و گازی 
ایــران بایــد گفت که روســیه در زمینه انرژی بویژه نفت و گاز رقیب 
جدی ایران است و به هیچ عنوان تمایل ندارد که یک رقیب قدرتمند 
برای خود بتراشــد اینکه تصور کنیم روســیه در صنعت نفت و گاز ما 
سرمایه گذاری و ظرفیت سازی کند تا تولید نفت و گاز ایران بالا رود 
محال است.عملکرد روسیه در طی سال ها نشان داده که هیچگاه در 
حوزه ای که خود حضور دارد علاقه ای ندارد که ما نیز حاضر شــده و 
حرفی برای گفتن داشته باشیم، علاوه بر اینها ما تحریم هستیم و حتی 
اگر روســیه بخواهد کاری انجام دهد امکان تأمین مالی و تجهیزات 
وجود ندارد.ســوی دیگر ماجرا اینکــه روس ها تکنولوژی ندارند که 
بخواهند در اختیار ایران قرار دهد، تمام تاسیســات ال ان جی که در 
این کشور وجود دارد با تکنولوژی غربی است، خط لوله نورداستریم 

در آب هــای عمیــق را نیز غربی ها احداث کرده اند، بنابراین حتی اگر 
روسیه بخواهد بازهم چیزی ندارد که به ما ارائه دهد و آنچه مشهود 
اســت اینکه بدنبال این اســت که ایران را در پروژه ها همچنان معلق 
نگهدارد تا فقط سمت کشور خودش باقی بماند.ما در زمینه پروژه های 
نفتی و گازی با روسیه یک تفاهمنامه به امضا رساندیم که هیچگونه 
ضمانت اجرایی ندارد و حتی اگر به قرارداد هم برسد به جایی نمی رسد 
زیرا امکان ندارد و منطقی نیســت که روســیه بخواهد رقیب خود را 
تقویت کند.از طرفی درباره سرمایه گذاری عربستان در حوزه های نفتی 
و گازی ایران نیز  باید گفت که عربســتان هم در حوزه انرژی بویژه 
نفت رقیب ایران است اینکه تصور کنیم کمک کند تا ظرفیت تولید 
در ایران بالا برود و به عنوان یک عضو مهم در اوپک نظرات خود را 
به نفع ایران وتو کند غیرمنطقی است اما در مورد گاز علیرغم اینکه 

عربستان یک تولیدکننده بزرگ نفت است حوزه های نفتی این کشور 
در نیمه دوم عمر خود قرار دارند و نیاز به تزریق گاز دارند، همچنین 
این کشور برای مصرف داخلی نیاز به گاز دارد حتی مواردی بوده که 
روزی ۹00 هزار بشکه نفت خام می سوزاند تا در اوج گرما نیروگاه ها 
را راهبری کند، بنابراین اینکه در حوزه سرمایه گذاری در صنعت گاز 
به ما کم کند تا ما هم گاز این کشور را تأمین کنیم غیرمنطقی نیست، 
ولی در مورد صنعت نفت امکان ندارد یک کشور به رقیب خود کمک 
کند که تقویت شود.به همین دلایل ما در زمینه توسعه میادین نفت 
و گاز نمی توانیم روی روس ها حســاب کنیماما در مورد عربســتان؛ با 
توجه به ایدئولوژی که ما داریم و عربســتان هم بزرگ اعراب اســت 
اکنون دو کشــور هر چند به صورت تاکتیکی به هم نزدیک شــده اند 

اما در کل امکان همکاری در حوزه گاز می تواند مدنظر قرار گیرد.

سرانجام سرمایه گذاری 
روس ها در ایران

مرتضی بهروزی فر
کارشناس حوزه انرژی 

یادداشت
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پنج عضو اصلی گروه بریکس شامل چین، روسیه، هند، برزیل و آفریقای 
جنوبی هفته گذشــته با عضویت اصلی ایران به همراه پنج کشــور دیگر 
)عربســتان ســعودی، امارات متحده عربی، مصر، اتیوپی و آرژانتین( در 

این گروه موافقت کردند.
نکتــه مهــم در این میان، علت پذیرش اعضای جدید در گروه بریکس، 
همچنین فرصت ها و چالش هایی است که برای اعضای جدید و به ویژه 

ایران پیش رو خواهد بود.
افزون بر عوامل داخلی که در همگرایی، یا واگرایی بریکس و تصمیم های 
اعضای آن تأثیرگذار بوده و هست، اتفاق هایی هم در بیرون از بریکس 
به عنوان پیشران و زمینه ساز تحولات در این گروه اثرگذار بوده که شامل 
وضع توزیع قدرت بین المللی، تحولات اجتماعی، سیاســی و ســاختار 
اقتصادی جهان است.نگاهی به عوامل درونی و برونی اثرگذار در بریکس 
نشان می دهد اکنون همه این عوامل با سویه مثبت به همگرایی بیشتر 
و توســعه و گســترش بریکس منجر خواهد شد.مهم ترین عامل درونی 
این اســت که پیشــران بریکس در حال تغییر است و از رهبری مشترک 
چین و روسیه به دلیل وضع کنونی روسیه و فشارهای بین المللی بر این 
کشور و رشد اقتصادی بیشتر چین، به سمت رهبری چین حرکت کرده 
است. چین در سال های اخیر و با افزایش سهم خود در بازارهای جهان و 
اقتصاد دنیا، به دنبال همگرایی تشکلی در پیمان های منطقه ای و جهانی 
بوده است که از جمله آن می توان به پیمان شانگهای، بریکس و... اشاره 
کرد و این موضوع را به عنوان کلیت راهبرد سیاسی و اقتصادی خود در 
اسناد بالادستی نیز مطرح کرده است.از همین رو حضور اعضای تازه در 
بریکس می تواند به هدف چین برای گسترش همگرایی با کشورهای 
دیگر مؤثر باشــد و با توجه به قدرت بیشــتر چین در بریکس و تحولات 
جهانی، توسعه بریکس در قالب پیشبرد سیاست »کمربند - جاده« چین 
توجیه پذیر خواهد بود. در واقع چین با این اقدام در تلاش اســت بدون 
ایجاد تعارض با کشورهای غربی، هنجارهای جهانی و بلوک بندی های 
مرســوم را تغییر دهد.نگاهی به اعضای جدید بریکس نیز که عضویت 
آنها از ابتدای سال 2024 قطعی خواهد شد، این موضوع را تأیید می کند. 
ایران، عربستان سعودی، امارات متحده عربی، مصر، اتیوپی و آرژانتین 
می توانند پازل چین برای تحقق کمربند - جاده را کامل کنند، بنابراین 
دور از ذهن نیســت که چین گروه بریکس را برای جذب اعضای جدید 
هدایت می کند.از سوی دیگر، اغلب اعضای جدید ظرفیت بالایی برای 
جذب ســرمایه گذاری دارند و چین به دنبال حضور در این کشــورها با 
نگاه مدیریت دولتی و اجرا توسط بخش خصوصی است و از همین رو 
توسعه بریکس همسو با اهداف کلیدی و سازمانی چین به شمار می رود.
توسعه بریکس، همسو با رویکردهای نظامی و امنیتی چین است، زیرا 
چین به دنبال برخورد سخت با آمریکا و ناتو نبوده و نمی خواهد به یک 
بلوک برچسب خورده تبدیل شود، بلکه می خواهد اعلام کند بریکس نیز 
می تواند یک گروه بندی در کنار گروه بندی های دیگر باشد که در عرصه 
بین المللی در حوزه اقتصادی کار می کند و نسبت به گروه های دیگر مانند 
جی ۷ و نهادهای برتون وودزی، به صورت هنجارمند منتقد بوده است.

در واقع چین با گسترش بریکس به دنبال آن است که نهادهای اقتصادی 
بین المللی دموکرات شــوند و هر کشــور با توجه به ســهم خود از بازار و 
اقتصاد جهانی در تصمیم گیری های بین المللی نیز نقش داشــته باشد؛ 
موضوعی که اکنون در مناسبات تصمیم گیری جهان رعایت نمی شود، 

البته چین این موضوع را به صورت تعارض مستقیم مطرح نمی کند.
از طرفی چین و روسیه با توجه به مناقشه روسیه و اوکراین شاید اهداف 
متفاوتی را در بریکس دنبال می کنند، به این مفهوم که روسیه با توجه به 
شرایط تازه اش علاقه مند است بریکس را به سمت بلوک سازی امنیتی و 
حتی نظامی ببرد و رویکرد تعارضی با آمریکا و کشورهای غربی داشته 
باشد.با این حال، موضوعی که باعث می شود چین دست بالا را در بریکس 
داشته باشد این است که جایگاه چین در اقتصاد اعضای اصلی و کشورهای 
جدید عضو بریکس به مراتب بالاتر است و این کشور همواره جزو سه 
شریک تجاری آنها به شمار می آید که نشان دهنده وابستگی اقتصادی 
کشورها به چین است.از سوی دیگر، چین در کشورهای آسیای شرقی، 
کشورهای اروپایی و آمریکا جزو شرکای اصلی واردات و صادرات است 
که نشان می دهد حجم اقتصاد چین، جهان نگری می کند و با وجود آنکه 
سهم بالایی در تجارت کشورهای عضو بریکس دارد، اما این کشورها 
در مقابــل چیــن در رتبه پایین تری هســتند، همچنین چین در رویکرد 
کمربند - جاده به دنبال تعامل با کشــورهایی اســت که آینده بهتری 
دارند تا بتواند با این کشورها همکاری نظام مند داشته باشد.اتفاق هایی 
نیز در عرصه بین المللی افتاد که فضا را برای چین فراهم کرد. روسیه با 
توجه به تحولات اوکراین به سمت محاصره پیش رفته است. با توجه به 
تحولات اوکراین، مهم ترین تهدید امنیتی برای روسیه محاصره شدن 
در پیرامونش است، زیرا این محاصره شدن به منع تجاری، اقتصادی و 
نظامی منجر خواهد شد.البته روسیه این موضوع را درک کرده و یکی از 
دلایلی که در مناقشه ارمنستان و جمهوری آذربایجان مانند گذشته طرف 
ارمنستان را نداشت، این بود که نمی خواستند جمهوری آذربایجان را از 
دست بدهند، زیرا اگر جمهوری آذربایجان را از دست بدهند در فضای 
قفقاز و شرق اروپا محدود می شوند، همچنین تلاش می کنند ترکیه را 
با مشوق هایی که تا پیش از این سابقه نداشت، نزدیک خود نگه دارند. 
از سال 1۹52 ترکیه به دنبال توسعه انرژی هسته ای بوده و در این مدت 
هیچ کشــوری به توســعه انرژی هسته ای ترکیه کمک نکرده است، اما 
روسیه حاضر شد. مجموعه 20 میلیارد دلاری زیرساختی که در ترکیه 
اجرا خواهد شــد نیز در همین راستاســت.این عوامل باعث شــد اگرچه 
روسیه در عمل با گسترش بریکس مخالف بود اما با قدرت گرفتن چین 
و شرایط جدید حاکم بر روسیه در فضای بین المللی، فضا برای اعضای 

جدید بریکس فراهم شود.
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رویداد

اقتصاد مافیایی فیلترشکن ها

بازار مسکن آمریکا نابود شده است؟

»تدبیر تازه « پشت پرده قدرتمندتر شدن هر روزه فیلترشکن ها را بررسی می کند

  همزمان با فیلترشدن بسیاری از اپلیکیشن ها در ایران بازار 
خرید و فروش وی پی ان ها بیش از گذشته در کشور رونق 
گرفت تا حدی که به گفته برخی از مسئولان دولتی حتی 
گردش مالی این بازار بیشــتر از اپراتورهای تلفن همراه در 
کشور اعلام شده است، از سوی دیگر به جز پرداخت هزینه 
های گزاف خرید فیلترشکن ها، کاربران با کاهش امنیت 
دســتگاه های خود در معرض هک شــدن و در و دسترسی 
به اطلاعات شــخصی و ســرقت از اموال دیجیتالی خود 
قرار می گیرند، این در حالی است که به گفته کارشناسان 
معلوم نیســت خرید و فروش در بازار ایران با چه پشــتوانه 
ای با وجود تاکید و اصرار مســئولان بر فیلترشدن مستمر 
این اپلیکیشــن ها صورت می گیرد و گویا هیچ مانعی نیز 
برای آنها وجود ندارد. بنا بر گزارش های منتشــره امروز 
فیلترکردن شبکه های اجتماعی تا جایی گسترش یافته که 
حدود نیمی از 20 سایت پربازدید و 20 اپلیکیشن پردانلود 
در جهان، در ایران فیلتر هســتند و همین موضوع نه تنها 
ارتباطات اجتماعی بلکه کارهای پژوهشی و علمی را هم 

به شدت تحت تاثیر خود قرار داده است.
کاهش اعتماد عمومی حاصل فیلترینگ های گسترده ��

کیوان نقره کار کارشناس فناوری اطلاعات دراین باره به 
»نقش اقتصاد« گفت: در خصوص فیلترینگ اینستاگرام و  
واتــس اپ باید گفت که وقتی فضای آزاد تبادل اطلاعات 
محدود شــود اعتماد عمومی مردم از بین می رود و افراد 
حاضرند به ســختی و با فیلترشکن از پیام رسان ها استفاده 
کنند. اســتفاده از فیلترشکن ها توسط تعداد زیادی از افراد 
فضایی را ایجاد می کند که هکرها بتوانند سایت ها را راحت 

تر از دسترس خارج یا هک کنند.

این کارشــناس افزود:  با فیلترینگ گســترده برخی از پیام 
رسان ها مانند اینستاگرام و واتساپ و ... استفاده از وی پی 
ان ها در کشور رونق گرفت، چرا که کسب و کار بسیاری 
از افراد بر پایه همین پلتفرم ها شکل گرفته بود و از این رو 
ترک آن برای برخی از افراد متصور نبود، در این راستا خرید 
و فروش فیلترشکن ها نیز کسب و کاری جدید بود که بدون 
شــفاف ســازی نوع فعالیت و مجوز گردش مالی آن و ... در 
ایران آغاز شد، در حالی که آن میزان که برای فیلتر کردن 
برخی از برنامه ها جدیت وجود دارد برای ممانعت از خرید 
و فروش این وی پی ان ها نظارت و فشاری وجود ندارد و 
این کار به یکی از خدمات درآمدزا تبدیل شد. بر اساس آمار 
رسمی و غیررسمی،  گردش مالی خرید و فروش فیلترشکن 
ها دوبرابر بودجه وزارت ارتباطات است و مشخص نیست 

که با چه پشتوانه ای در استمرار است.
تخمین درآمد عجیب و غریب دلالان وی پی ان ها ��

نقره کار ادامه داد: بر اســاس گزارش های مســتند درآمد 
سالانه حاصل از فروش فیلترشکن در ایران از سال ۹2 با 
رقمی حدود 100 میلیارد تومان به حدود ۶00 میلیارد تومان 
در سال های اخیر رسیده که به استناد آخرین گزارش ها، 
گردش مالی فیلترشــکن ها تا حدود 1000 میلیارد تومان 
نیز در ســال تخمین زده می شــود. به اذعان کارشناسان و 
به اســتناد آمار غیررســمی، درآمد سالانه حاصل از فروش 
فیلترشــکن در ایران از حدود 100 میلیارد تومان در ســال 
۹2 به ۶00 میلیارد تومان در سال های اخیر رسیده است و 
آخرین گردش مالی این بازار تا 1000 میلیارد تومان در سال 
هم تخمین زده می شود، لذا می توان گفت اعمال محدودیت 
به پیام رسان پرمخاطبی همچون تلگرام، اینستاگرام و ..  نه 

تنها باعث ریزش کاربران این پلتفرم ها نشد، بلکه به عاملی 
برای رونق بیشــتر به تجارت پرســود فروش وی پی ان در 
ایران منجر شد.نقره کار ادامه داد: دلالان و فرصت طلبان 
با سوءاستفاده از محدودیت های اعِمال شده در باره پلتفرم 
های فیلترشــده با میدان داری در این حوزه اقدام به خرید 
و فروش آزادانه می کنند و از ســوی دیگر با رونق اســتفاده 
از فیلترشــکن ها توســط گروه های نوجوان، زمینه ورود و 
اســتفاده آن ها از ســایت های غیرمجاز که پیش از این به 
آن بی توجه بودند نیز بیش از گذشــته مهیا شــده و علاوه 
بر هزینه های اقتصادی، بســتر آســیب رسانی اجتماعی و 

اخلاقی نیز مهیا شد. 
دستاوردهای فیلترینگ در حوزه اقتصادی و اجتماعی  ��

و فرهنگی
این کارشناس ادامه داد:  استفاده از برنامه های داخلی هر 
چند می تواند در این زمینه مفید واقع شــود اما فعالان در 
فضای مجازی چندان تمایلی به اســتفاده از برنامه های 
داخلی ندارند و البته در این مسیر استفاده از فیلترشکن ها 
به منظور دسترســی به برنامه های فیلترشــده جهت ادامه 
انجام فعالیت های کســب و کار خود، به حضور در دیگر 
برنامه های فیلتر شــده و یا نشــده انجامید، در عین حال 
میزان امنیت گوشــی های تلفن همراه نیز کاهش یافت و 
پای هکرها به این عرصه راه یافت و آســیب ومشــکلات 
بسیاری به خانواده ها باز کرده است. استفاده از پیام رسان 
های داخلی به جای پیام رسان های بین المللی در صورتی 
که ظرفیت مناسبی برای بارگذاری اطلاعات با حجم های 
سنگین داشته باشد مطلوب است اما در حال حاضر چنین 
ظرفیتی در این حوزه نداریم علاوه بر اینکه پیام رسان های 

داخلی به دلیل دولتی بودن امنیت مناسبی هم از نظر مردم 
دارا نیســتند که البته امنیت از نظر مســائل سیاسی مطرح 
نیســت بلکه در تعاملات فی مابین تجار داخلی نیز گزینه 
ای اســت که برخی از فعالان اقتصادی از آن بعنوان یکی 
از دلایل اصلی در اســتفاده نکردن این پیام رســانها عنوان 
کرده اند تا احتمالًا در معرض افشاگری اطلاعات و تبادلات 

مالی و .... قرار نگیرند.
ضرورت بازنگری در اعِمال فیلترینگ ��

بر اساس این گزارش؛  فیلترینگ هزینه های متعددی بر 
دوش خانواده و البته دولت تحمیل کرده است، اما سئوالی 
که همگان هنوز برای آن پاسخی نیافته اند این است که 
فیلترینگ گسترده هیچ آورده ای به جز افزایش دغدغه 
افرادی که پیش از این بدون فیلتر با اســتفاده از این این 
اپلیکیشــن های بین المللی در شــرایط دشوار اقتصادی 
به درآمدزایی مشــغول بودند با اســتفاده از وی پی ان ها 
دسترسی دشوارتری، حضور خود را در این فضا حفظ کرده 
اند و علاوه بر این میزان امنیت مبادلات مالی در بســتر 
اینترنت و ... نیز کاهش یافته و از این رو دولت نیز با چالش 
های مختلفی مواجه شده است. بدیهی است دولت نیز در 
این میان متقبل هزینه های گزافی برای اعِمال فیلترینگ 
ها متحمل می شود و علاوه بر این افراد نیز برای اتصال 
فیلترشکن باید هزینه های فراوانی را برای خرید وی پی 
ان ها بپردازند که البته استهلاک گوشی های همراه آن 
ها را نیز به دنبال دارد، در نتیجه شــاید این فرآیند نیاز به 
بازنگــری مجــددی در حوزه های مختلف دارد تا مانع از 
هزینه های بیشــتر برای دولت و مردم و سودآوری برای 

دست های پنهان پشت پرده شد. 

محمد العریان، اقتصاددان ارشــد مصری آمریکایی، احتمال 
می دهد فدرال رزرو با ســرکوب عرضه و تقاضا، بازار مســکن 
آمریکا را نابود کرده باشــد.از وبگاه بیزنسِ اینســایدِر، به گفته 
محمد العریان، ممکن اســت بازار مســکن آمریکا ورشکسته 
شــود و احتمالًا چرخه افزایش تهاجمی نرخ های بهره فدرال 
رزرو )بانک مرکزی آمریکا( در ســال گذشــته این مشکل را 
ایجاد کرده است.مشــاور ارشد اقتصادی آلیانتس در مصاحبه 
با شــبکه سی انِ بی ســی با اشاره به نرخ بالای وام مسکن که 
بازار را تحت فشــار قرار داده اســت، گفت: این احتمال وجود 

دارد که بازار مســکن را ورشکسته کرده باشیم.طبق گزارش 
Mortgage News Daily، هفته گذشــته، میانگین نرخ وام 
مسکن ثابت به بالاترین میزان خود در 23 سال گذشته یعنی به 
۷.48 درصد رسید.نرخ های بهره بالا در سال گذشته، با کاهش 
عرضه و تقاضا، بازار مسکن آمریکا را راکد کرده است.بسیاری 
از خریــداران بالقوه به دلیل افزایش هزینه های اســتقراض، 
توانایی خرید مســکن را از دست داده اند.ضمن اینکه افرادی 
که در حال حاضر صاحب مســکن هســتند، از عرضه املاک 
خود برای فروش منصرف شــده اند؛ زیرا بســیاری از آنان به 

دنبال نرخ های بهره پایین وام هایی هســتند که سال ها پیش 
برای خرید خانه هایشــان از آن ها استفاده کردند.این موضوع 
باعث شده است که با وجود کاهش تقاضا، قیمت ها همچنان 
 )NAR( انجمن ملی مشــاوران املاک)بالا باقی بماند. )ایرنا
آمریکا پیش تر اعلام کرده بود که فروش مسکن در آمریکا در 
ماه جولای 2.2 درصد کاهش داشــته و به نرخ سالانه تعدیل 
شــده فصلی 4.0۷ میلیون رســیده است. تعداد تراکنش ها بر 
اساس سالانه شامل خانه های تک خانواده، خانه های شهری، 
کاندومینیوم و تعاونی ها 1۶.۶ درصد کاهش یافت. متوســط 

قیمت خانه موجود برای همه انواع مســکن به صورت سالانه 
1.۹ درصــد افزایــش یافــت و به 40۶ هزار و ۷00 دلار در ماه 
جولای رســید. کل موجودی مســکن در پایان ماه جولای به 
1.11 واحد رســید که نســبت به ماه ژوئن 2023 به میزان 3.۷ 
درصد افزایش داشت اما نسبت به جولای 2022 به میزان 14.۶ 
درصد کاهش داشت.لارنس یون، اقتصاددان ارشد انجمن ملی 
مشاوران املاک اظهار کرد که دو عامل باعث فعالیت فروش 
فعلی می شود که شامل موجودی کنونی و نرخ وام مسکن است؛ 

متاسفانه، هر دو برای خریداران نامطلوب بوده اند.
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